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در سومین نشست ستاد سفرهای تابستانی کیش مطرح شد:

بهره گیری از تمام 
ظرفیت  های بخش خصوصی 

و دولتی برای توسعه پایدار 
گردشگری کیش 

نیاز امروز جامعه کیش
 به گفتگوی جامعه محور

کناره گیری
 سعید پورزادی 

از مسئولیت اجرایی در 
سازمان منطقه آزاد کیش

روش دولت برای مالیات 
ستانی از مناطق آزاد یک 

مدل چینی است
135 دکتر سعید پورعلی 7 رحمان سادات نجفی

دیدگاه

چوب سیاست بر بندر تجارت!
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یك پژوهش به دلایل توقف روند توسعه بندر چابهار پرداخته است؛

چوب سیاست به بندر تجارت!
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ســرویس خبر - حاتم بخشــی بانکها به 
کارکنانشــان وقتی آزاردهنده تر می شود که بدانیم 
بسیاری ازاین بانکها زیان ده هستند و درعین ضرر 
برای کارمندانشان از جیب مردم دست به جیب می 
شــوند وگرنه کیســت که نداند بانک منابعش را از 

گردش مالی پولهای مردم تامین می کند.
مســعودمجاوری - رییس کانون بانک های 
خصوصی کشــور در حالی اعلام می کند که کمتر 
از۲درصد تسهیلات قرض الحسنه بانکها به کارمندان 
و شــاغلان این صنعت پرداخت شده،)خبرگزاری 
ایپنــا۱۷ مرداد۱۴۰۲( کــه واقعیت موجود در کف 
بازارهای مالی کشورمان  تردیدهای جدی در مورد 

گفته های او به وجود آورده است.
به واقع" کوروش پرویزیان" برای چندمین بار 
و در دفــاع از وضع موجود اقدام به توجیه عملکرد 
ناصواب بانکها برای پرداخت تســهیلات ویژه به 
کارکنانشــان کرده است. ســال۴۰۲ کل تسهیلات 
تکلیفی بانکها۳۱۰هزار میلیــارد تومان بود ضمنا 
سال۴۰۱مجموعا۹۰۰همت انواع تسهیلات بانکی 
به مردم اعطا شــد که در سرفصلهای خرید خودرو، 
جعاله، خریدکالا، ودیعه مسکن، فرزندآوری و... اما 
از مجموع ۱۴ بانک خصوصی کشــور جمعا مبلغ 
۲۱5 همت )هزارمیلیاردتومان( به مردم تسهیلات 
پرداخت کردند. مغلطه آماری رییس کانون صنفی 
بانکهای خصوصی کشــور دقیقا از همینجا شروع 
می شــود. نخست اینکه تعداد شــاغلین بانکهای 
خصوصی کشــور حدود۴۰ هزار نفر است ) عمر 
بانکــداری خصوصی  هنوز قد به بازنشســتگی 
نیروهایش نمی دهد( اگر واقعا همانطور که کوروش 
پرویزیان گفته کارکنان بانکها حداکثر ۲درصد مانده 

صندوق بانکها را بعنوان" تسهیلات ویژه"دریافت 
کــرده اند باید مبلغ ۴هــزارو۲5۰ میلیارد تومان به 
کارکنان بانکهای خصوصی تســهیلات پرداخت 
شــده باشد زیرا خصوصیها به گفته وی۲۱5 همت 
تســهیلات خرد تکلیفی پرداخت کردند حالا  آیا 
عــدد ۲٪ادعایــی پرویزیان همین اســت یا اینکه 
وی ۲درصد را از تقســیم کل۹۰۰همت تسهیلات 
پرداختی به مردم  توسط بانکهایعنی۱8هزار میلیارد 
تومان به دســت آورده است. در واقع این ۲٪ شامل 
سرجمع وام های پرداختی به کارکنان بانکهای دولتی  
و خصوصی اســت یا اینکه عدد دریافتی کارکنان 

دولتی و خصوصی متفاوت است؟
نکته دیگر مربوط به وثایق ماخوذه از کارکنان 
بانکهاست. دقیقا مبلغ وجه التزام و وثایق اخذ شده 
از کارمنــدان بانکها با شــرایط مردم عادی آیا یکی 
است؟ چطور می شود که در شبکه بانکی نمی توان 
کارمندی یافت که پس از ده سال اشتغال"حداقل" 
یک آپارتمان متوســط)حدود۱۰۰متری( در یک 
محله متوســط بالا ویک اتومبیل نسبتاخوب )مثلا 
ساندرو( نداشته باشد اتفاقی که درجهاد کشاورزی 
آموزش و پرورش بهداشت ودرمان و...محال است 
بیفتد اما در همین شبکه بانکی کارمندانی هستند با 
سابقه اشتغال کمتر از ۱5 سال  که طبقه  اجتماعیشان 
به لطف الطاف بانکی کاملا جابجا شده است و به فکر 
سرمایه گذاری و خرید چهارمین منزلشان )به عنوان 

کالای سرمایه ای ونه مصرفی( هستند.
جالــب اســت بدانیم که تســهیلات خرید 
مســکن  و خودروی بانکها به کارکنانشان جدای از 
تســهیلات مرسوم خرید مسکن "بانک مسکن" و 
خرید خودرو اســت که به ما مردم عادی می دهند. 

یعنی کارمند بانک هم از بانک متبوعش وام مسکن 
میگیرد و هم از بانک مسکن!. در واقع بانکها با شیوه 
ی اعطای تسهیلات به کارکنانشان طبقه نوکیسه ای 
از برخورداران اجتماعی را شکل داده اند که تبدیل به 
سربازانی گوش به فرمان برای نظام بانکی شدند زیرا 

زندگی جدیدشان را مدیون بانک هستند.
از حمایتهای بیمه ای و صندوقهای بیمه )تامین 
اجتماعــی بانک( حرفی نمی زنم که خود حکایتی 
دیگر دارد امیدوارم شبکه بانکی و شخص پرویزیان 
به این سئوال پاسخ دهند که اگر واقعا کارمندان بانک 
"فقط" از تسهیلات بانکی85۰ میلیون تومانی قرض 
الحسنه )با ضمانت کسر از حقوق خودکارمند( برای 
خرید مسکن درتهران بهره مند می شوند پس چطور 
می توانند بخشــی از نیاز کاذب ایجاد شده در بازار 
مسکن تهران و کل کشور را به خود اختصاص دهند؟

"عمده" کارمندان بانک ونه همه شــان، مبالغ 
دریافتی را صرف سرمایه گذاری دربازار مسکن می 
کنند تا سرمایه شان را حفظ کنند به گونه ای که اگر 
فقط بخشی از تسهیلات پرداختی به کارکنان بانک به 
روز شود )یعنی بانک اراده به بازپس گیری اش کند( 
در آنصــورت حجم زیادی از آپارتمانهای  اضافه بر 
نیاز واقعی کارکنان بانک که بعنوان کالای سرمایه ای 
خریداری شده  است به شبکه توزیع وارد می شود 
و  دستکم بخشی-ونه لزوما همه-قیمتهای کاذب و 

حبابی در بازار مسکن تعدیل خواهد شد.
حاتم بخشــی بانکها به کارکنانشــان وقتی 
آزاردهنده تر می شود که بدانیم بسیاری ازاین بانکها 
زیان ده هستند و درعین ضرر برای کارمندانشان از 
جیب مردم دست به جیب می شوند وگرنه کیست 
که نداند بانک منابعش را از گردش مالی پولهای مردم 

تامین می کند. مساله پیگیری خرید مسکن توسط 
کارکنان بانکها کارزیاد سختی نیست بصورت رندوم 
میتــوان تعدادی از کارکنان بانکها  مثلا دوبانک " ... 
و ..." را انتخــاب کرد که اتفاقا بانک های تخصصی 
هستند  و از منابع سرشار دولتی هم بهره مند می شوند 
،با یک استعلام ساده از ثبت اسناد می توان دریافت 
چه املاکی  توســط خود کارمند ویا نزدیکانش  در 
چــه بازه زمانی خریداری شــده و زمان خرید را با 
تســهیلات دریافتی  مطابقت داد. البته نمی توان از 
کارمند انتظارداشت که  تسهیلات دریافت نکند .هر 
انسانی در پی حداکثر کردن منافعش است مشکل به 
نظام پرداخت بانکهای کشور برمی گردد و بس. در 
واقع مشــکل اصلی به شیوه توزیع این تسهیلات و 
تولید نابرابری اجتماعی مربوط می شودو گرنه اگر 
بانک ســود ده باشد و زیان عملکردش را با تجدید 
ارزیابی داراییهای ثابت در تراز مالی ســالانه جبران 
نکند نه مشــکلی پیش می آید ونه حرف و حدیثی 
به وجود.  کوروش پرویزیان بد نیست به این سئوال 
هم پاسخ دهد که در تراز مالی سالانه بانکها،مطالبات 
بانک از کارکنانش دقیقا درکدام قســمت ترازنامه 
ثبت می شود؟ آیا ثبت حسابداری آن جز"مطاابات 
مشکوک الوصول" است یا در حساب بستانکاری 
،صندوق بانک سند می خورد؟ واگر صندوق بانک 
بستانکار است دقیقا چقدر ازاین مطالبات وصول و 

چقدرش نکول شده است
رئیس کانون بانک ها و موسســات اعتباری 
خصوصی که خود مدیرعامل بانک پارسیان است؛ 
بهتر است به این سئوال هم پاسخ دهد که نگاه پدرانه 
بانکها به کارمندانشــان چرا از قاطبه مردم دریغ می 

شود؟

وقتی بانک تسهیلات خرید مسکن با کارمزد 
قرض الحسنه ودوره بازپرداخت بلند مدت به کارمند 
خودش می دهد مبلغ اقساط ماهانه کارمند با توجه 
به افزایش حقوق سالانه همیشه کمتر از نرم حقوق 
و دریافتــی اش خواهد بود بنابراین کارمندی که به 
گفته پرویزیان ۱5 میلیون دریافتی دارد میتواند چند 
فقره انواع تسهیلات بانکی بگیرد و مبلغ اقساطش هم 

زیر۹ میلیونن درماه باشد،باور ندارید؟!
همان دوبانــک تخصصی را که گفتم بعنوان 
نمونه با همان شــیوه که آوردم بررسی کنیدو ببینید 
مبلغ اقساط کارمند با وام دریافتی اش چه تناسبی دارد 
و همان تســهیلات و اقساط ماهانه اش را با پرونده 

یکی از مشتریان همان بانک قیاس نمایید.
رواج"تولید نابرابری"به معنای درست بودن 
این شــیوه نیســت.  همانگونه که "کثرت"دلیلی 
بر"حقانیت"نیســت در واقع این یادداشت در پی 
مذمت کارمندان بانک نیســت بلکه شــیوه تولید 
نابرابری و نقض غرض بانکها در رویکرد اقتصادی 
مورد نظر این یادداشت است. بانک به لحاظ حقوقی 
امین و وکیل مردم در مدیریت منابعشان است آیا این 
شــیوه توزیع و مدیریت منابع از مصادیق ماده۶۷۴ 

قانون مجازات اسلامی نیست؟
امیدوارم آماری واقعی از محل منابع پرداخت 
شــده به کارمندان بانکها وجود داشته باشد که دقیقا 
از کــدام ردیفهای اعتباری و به تفکیک چه مبالغی 
وبا چه ســود یا کارمزدی و چه دوره بازپرداختی به 
کارکنان بانکها پرداخت شــده اســت. بازی با آمار 
هنر نیســت،مدیری هنرمنداست که میان آمارهای 
کاغذی اش با واقعیت کف جامعه تناسب محسوس 

وجوداشته باشد.

حاتم بخشی بانک ها بر کارکنان و سختگیری بر مردم عادی

سرویس خبر- خرید و فروش در 
بســیاری از بازار ها نظیر خودرو، مسکن 
و ســکه، کاملا تحت تاثیر نوسانات ارزی 
اســت، به گونه ای که قیمت ها در کم ترین 
زمان ممکــن با دلار تلگرامــی ۶5 هزار 
تومانی هماهنگ می شــوند و توجهی به 

مرکز مبادله ندارند!
بــازار ارز مدتی اســت که شــاهد 
نوســانات افزایشــی نرخ ارز اســت، به 
گونه ای که پس از تعطیلات نوروز، بهای 
دلار در بــازار ارز تهران به کانال های ۶۰ و 
چند هزار تومانی رســید و در حال حاضر 
نیز در نزدیکی مــرز ۶۶ هزار تومان قرار 
دارد. این در شــرایطی است که بالاترین 

مقام مســئول در حوزه مدیریت بازار ارز 
گفتــه که بانک مرکزی اصلا کاری به نرخ 
کانال ها و بازار غیررســمی ندارد! فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشته است: 
اینکه عده ای نرخ بازار غیررســمی ارز را 
ملاک تحلیل خود قرار می دهند و به عنوان 
تلاطم بازار ارز مطرح می کنند، باید گفت 
هیچ نیاز کالایی قانونی در کشــور وجود 
ندارد که با نرخ ارز غیررسمی تامین شود 
و در حال حاضر کسی نمی تواند ادعا کند 
کــه کالای قانونی را با نــرخ ارز ۶۰ هزار 
تومانــی وارد کــرده اســت و تنها کالای 
قاچاق با این نرخ ارز وارد کشور می شود.  
امــا این ادعای رئیس کل بانک مرکزی در 

شرایطی است که با توجه به انواع نرخ ارز 
در اقتصاد کشــورمان، کالا های وارداتی 
بســیاری وجود دارند که عملا با نرخ دلار 
بالاتر از ۶۰ هزار تومان در داخل کشــور 
قیمت گذاری می شــوند، چون سازوکار 
ارزی آن ها بر مبنای ارز حاصل از صادرات 
اشخاص است و در نتیجه در این فرآیند، 
نرخ ارز بیشتر از نرخ مرکز مبادله و بسیار 

بالاتر از نرخ ۲85۰۰ تومانی است.
بــه عنوان مثال؛ بخشــی از قطعات 
خودرو های مونتاژی از محل ارز صادرات 
خود وارد شده و قیمت نهایی این اقلام با 
ارز آزاد تعیین می شــود؛ در نتیجه کالای 
نهایی مثل خودرو هــای چینی نیز تحت 
تاثیــر دلار بازار آزاد قرار می گیرند. دامنه 
این نوع کالا های وارداتی فقط به قطعات 
خودرو محدود نمی شــود و با نگاهی به 
بازار های مختلف مشــخص می شود که 
قیمت ها بر اســاس نــرخ ارز آزاد تعیین 

می شود.
مثلا در بازار طلا و سکه، فعالان این 
بخــش همواره با تغییر نــرخ ارز در بازار 

آزاد و کانال هــای تلگرامی، اقدام به خرید 
و فــروش می کنند و یا در بــازار موبایل، 
بهــای تلفن هــای همــراه وارداتی نظیر 
آیفون، در لحظــه با قیمت ارز آزاد تعیین 
و فروخته می شــود، چون واردات موبایل 
بالای ۶۰۰ دلار، از طریق رویه واردات در 
برابر صادرات خود وارد کشور می شوند 
و عملا افسار قیمت ارز این کالای وارداتی 
در بازار آزاد است؛ روندی که باعث شده 
تا به رغم ادعای مســئولان بانک مرکزی 
مبنی بر اینکه همه کالا های وارداتی با ارز 
۲85۰۰ و نــرخ زیر ۴۰ هزار تومان تعیین 
شده و به دست مردم می رسد، قیمت های 
نهایی بسیاری از کالاهای مورد نیاز مردم 
بر اساس دلار بازار غیررسمی شکل بگیرد.

همچنین یک فعال بازار خودرو در 
این باره گفته اســت: افزایش قیمت دلار 
بعد از تعطیلات نوروز باعث رشد قیمت 
خودرو شده و بازار را بهم ریخته است؛ به 
نحوی که برخی ماشین های ایرانی حدودا 
۲۰ تــا ۲5 و برخی دیگر ۱۰ تا ۱5 میلیون 
تومان افزایش قیمت داشتند؛ بنابراین بی 

توجهی سیاســت گذار ارزی به نرخ ارز 
در بازار غیررســمی و عدم تدبیر از سوی 
بانک مرکزی برای مدیریت آن باعث شده 
تا فشــار اقتصادی و معیشتی به مردم وارد 
شــود. این در حالی است که کارشناسان 
اقتصادی معتقدند، سیاست های ارزی یک 
سال و چند ماهه اخیر بانک مرکزی منجر به 
تداوم روند صعودی نرخ ارز در بازار شده 
اســت؛ نرخ هایی که با هر خبر اقتصادی و 
غیراقتصادی، بالا و پایین می شوند و در این 
میان، وظیفه بانک مرکزی مبنی بر حفظ و 
تقویت ارزش پول ملی، از سوی مسئولان 

این بانک به فراموشی سپرده شده است.
این در شــرایطی اســت کــه باید 
اشــاره داشت از دی ماه ۱۴۰۱ تا به امروز، 
سیاستگذار ارزی، بی سابقه ترین اختیارات 
را از نهاد های بالادستی دریافت کرده است 
و حداقل انتظار این بوده تا شاخص ارزی 
مدیریت شود، اما فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی، یک ســال قبل یعنی در فروردین 
۱۴۰۲ در واکنش بــه افزایش نرخ ارز در 
بازار گفتــه بود: نرخ هــای تلگرامی ارز 

ســاختگی و تحریف شــده است! اظهار 
نظــری که مشــابه آن، پس از یک ســال 
دوباره از زبان رئیس کل شنیده شد؛ فرزین 
چند روز قبل اظهار داشــت: کاری به نرخ 

کانال ها و بازار غیررسمی نداریم!
هرچند می دانیــم که چند ماه قبل، 
بانک مرکــزی با انحلال کانون صرافان و 
کنار گذاشــتن صرافی های غیربانکی از 
چرخه مراودات ارزی، هشدار های فعالان 

ارزی را نادیده گرفت. 
همچنین مســکوت ماندن سیاست 
بانک مرکــزی در قبال اســتفاده از ریال 
آفشــور در معاملات با کشور های عراق 
و افغانســتان که بار ها و بار ها از ســوی 
مقامات ارشــد بانک مرکزی مورد تاکید 
قرار گرفت، ولی اجرایی نشــده، از جمله 
مسائلی اســت که باعث شده تا بازار ارز 
با نوســان نرخ مواجه شــود؛ در نتیجه دو 
بازار عمده صادراتی کشــور، یعنی عراق 
و افغانســتان به دلیل سیاست های بانک 
مرکزی در بازگشت ارز صادراتی عملا با 

کاهش صادرات مواجه شده اند.

بازی دلار با جیب مردم به رغم ادعای فرزین؛

چرا بازار ارز با هر خبری به هم می ریزد؟
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سرویس خبر- پیش بینی شده درآمد دولت از محل عوارض خروج از مرزهای کشور ۴۳۶۲ میلیارد تومان باشد که نسبت 
به رقم ۳۴۳۱ میلیارد تومانی در لایحه بودجه سال قبل ۲۷.۱ درصد افزایش داشته است.

بر اســاس لایحه بودجه ســال جاری، عوارض خروج از کشور برای هر نفر 5۲۰ هزار تومان تعیین شد که ۱۲۰ هزار تومان 
نســبت به ســال قبل افزایش یافته است. طبق جدول تعرفه های درآمدهای دولت، عوارض خروج از کشور برای هر نفر در سال 
جاری در سفر اول 5۲۰ هزار تومان تعیین شده است. البته عوارض خروج از کشور برای سفر دوم به میزان 5۰ درصد و سفرهای 
ســوم و بیشــتر به میزان ۱۰۰ درصد افزایش خواهد یافت. گفتنی است عوارض خروج از کشور برای هر نفر در سال گذشته در 
ســفر اول ۴۰۰ هزار تومان تعیین شــده بود. بر این اســاس عوارض خروج از کشــور برای هر نفر نسبت به سال قبل ۳۰ درصد 
افزایش یافته اســت.همچنین پیش بینی شــده درآمد دولت از محل عوارض خروج از مرزهای کشور ۴۳۶۲ میلیارد تومان باشد 

که نسبت به رقم ۳۴۳۱ میلیارد تومانی در لایحه بودجه سال قبل ۲۷.۱ درصد افزایش داشته است.
همچنین عوارض خروج زائرین حج تمتع، عمره برای هر نفر ۱۷۲ هزار تومان تعیین شــده که نســبت به رقم ۱۳۲ هزار 
تومان در ســال گذشــته ۴۰ هزار تومان، معادل ۳۰.۳ درصد، بیشتر شده است.عوارض خروج هوایی برای زائرین عتبات عالیات 
۴5 هزار تومان و عوارض خروج زمینی و دریایی نیز برای این مســافران ۱5 هزار تومان تعیین شــدهکه نســبت به سال گذشته 

تغییر نکرده است.

سرویس خبر- رئیس سازمان توسعه تجارت از فروش خودروهای برقی وارداتی از اردیبهشت ماه امسال خبر داد.
 مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: به زودی عرضه خودروهای وارداتی جدید در سامانه آغاز می شود. 
قرار اســت فرایند خرید خودروهای وارداتی از شــرکت ها را تســهیل کنیم و بزودی شرایط جدید فروش خودروهای وارداتی 

را اعلام می کنیم.
او افزود: در کنار سامانه عرضه خودروهای وارداتی، سامانه ای مجزا برای فروش خودروهای برقی وارداتی در نظر گرفته 
ایم و در اردیبهشــت ۱۴۰۳ برای اولین بار فروش این دســته از خودروها را آغاز می کنیم که شرایط خرید به مراتب راحتتری را 

از خودروهای وارداتی دیگر دارند.
ضیغمی تصریح کرد: اواخر سال گذشته تیراژ قابل توجهی از خودروهای خارجی به گمرکات کشور رسیده اند و در سال 

جدید، به دلیل مدیریت فضای تخلیه خودروها، قراردادهای جدیدی را با گمرکات دیگر منعقد کرده ایم.
بــه گفته او، این روزها گمرکات خودرویی کشــور حجم قابل توجهــی از خودروهای وارداتی را در خود جای داده اند و 
به دنبال ترخیص و تحویل هرچه ســریع تر این خودروها هســتیم. به عنوان مثال گمرک بندر شــهید باهنر بندر عباس، میزبان 
تیراژ به مراتب بالاتری از خودروهای وارداتی نسبت به دوره قبلی واردات است و از ابتدای سال جاری، حجم قابل توجهی از 

خودروهای برقی و بنزینی خارجی به گمرک شهید رجایی آمده اند.

٥20 هزار تومان برای هر نفر؛
افزایش 30 درصدی عوارض خروج از کشور

خبر جدید وزارت صنعت برای بازار خودرو
زمان فروش خودروهای برقی وارداتی اعلام شد
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دعوت به همکاری
نشریه مناطق آزاد برخوردار از 32 سال سابقه انتشار در حوزه تخصصی مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی جهت 

علاقه مندان به همکاری با شماره 07644424999 تکمیل کادر تحریریه خود از خبرنگار فعال در حوزه اقتصاد و مناطق آزاد دعوت به همکاری می نماید.
تماس حاصل فرمایند.

گزیده

ســرویس خبر- با حکم حجت الله عبدالملکــی، نماینده ویژه رئیس 
جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، »محمد رخشــان« به 
سرپرســتی مدیریت فناوری های راهبردی و تحــول دیجیتال این دبیرخانه 

منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل دبیرخانه شــورایعالی مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی، در حکم محمد رخشان آمده است؛
نظر به تعهد و تجارب ارزشمند جنابعالی، به موجب این ابلاغ به عنوان 
»سرپرســت مدیریت فناوری های راهبردی و تحول دیجیتال« منصوب می 
شــوید. امید اســت با اتکال به خداوند متعال و بهره گیــری از رهنمودهای 
مقــام معظم رهبری )مدظله العالی( و اهتمــام به روحیه انقلابی، مردمداری و 
قانون مداری در راستای تحقق آرمان های نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، 
در انجــام وظایــف محوله با رعایت مفاد عهدنامــه مدیران در دولت مردمی 

موفق و مؤید باشید.
گفتنی اســت؛ در این مراســم همچنین از زحمات »محمد ابراهیم نژاد 

شلمانی« در مدت تصدی این پست تقدیر شد.

ســرویس خبر- عملیات اجرایی فاز نخســت توسعه اراضی موسوم به 
۶۰۰ هکتــاری در منطقه ویژه اقتصادی بندر امــام خمینی )ره( با هدف ایجاد 

زیرساخت های لازم برای توسعه فعالیت های لجستیک بندری آغاز شد.
معاون مهندســی و عمران بنادر و دریانوردی خوزستان بیان کرد: پس از 
اتمام فاز مطالعات توسعه اراضی موسوم به ۶۰۰ هکتاری و اخذ مجوزهای لازم 
از دستگاه های نظارتی، فاز نخست عملیات اجرایی آن با اعتباری افزون بر ۲۰ 

هزار میلیارد ریال آغاز شد.
صدرالله بهرامی با اشــاره به سیاست های سازمان بنادر و دریانوردی برای 
ایجاد و توســعه زیرساخت های لازم به منظور بهره گیری از مزیت های اقتصاد 
دریامحور اظهار کرد: عملیات حفاری در محورهای اصلی و تثبیت بستر آن با 

مصالح از جمله اقدامات مهم در مراحل اجرایی این طرح است.
وی به اشــتغال بیش از 5۰ نفر به طور مســتقیم با اجــرای این عملیات 
اشــاره کرد و گفت: در صورت بهره گیری از این زیرســاخت ها امکان جذب 
ســرمایه گذاران خارجی، ارتقاء، بهبود عملکــرد و افزایش درآمد بندر فراهم 
خواهد شــد. معاون مهندســی و عمران ابراز امیدواری کرد: با تکمیل و ایجاد 
زیرســاخت های مهیا در اراضی توسعه ای فعالیت های بندری و دریایی، امکان 
توسعه فعالیت های بندری و دریایی به منظور بهره گیری از مزیت های اقتصادی 
و بازرگانی و ایجاد فرصت های اشتغالزایی در این مجتمع بندری افزایش یابد.

 بندر امام خمینی )ره( در جنوب خوزستان یکی از بنادر استراتژیک کشور 
در امر صادرات و واردات کالاهای اساســی است. بندر امام خمینی )ره( تأمین 

کننده ۷۰ درصد کالای اساسی وارداتی کشور است.

با حکم عبدالملکی؛
سرپرست جدید مدیریت فناوری های 
راهبردی و تحول دیجیتال منصوب شد

عملیات اجرایی گام نخست توسعه اراضی 
منطقه ویژه بندر امام آغاز شد

ســرویس خبــر - حجــت الله 
عبدالملکی در نشست بررسی مشکلات 
و موانــع پیش روی ســرمایه گــذاران و 
تولیدگران منطقه ویژه اقتصادی گرمسار 
بیان کرد: موانع پیش روی توســعه مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی کشــورمان، احصا 

شده است.
وی با بیــان اینکه موانعی پیش پای 
فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری در 
مناطق آزاد و ویژه در کشور وجود دارد که 
باید برطرف شــود، افزود: شخص رئیس 
جمهــور و هیات دولت بــه این موضوع 
نگاه ویژه دارند در نتیجه در ســال جاری 
شاهد شکوفایی مناطق ویژه در کشورمان 

خواهیم بود.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری 

و صنعتــی و ویژه اقتصــادی با بیان اینکه 
امسال شــاهد اصلاح قوانین و مشکلات 

پیش پــای مناطق آزاد و ویــژه خواهیم 
بود، گفت: رئیس جمهور در نشســتی با 

مسئولان مناطق آزاد و ویژه کشور دستور 
احصــای قوانین مخل کار مناطق را صادر 

کرده است.
عبدالملکی با بیان اینکه ۲8 کارگروه 
برای این منظور ایجاد شــده است، گفت: 
ایــن کارگروه ها ریز به ریز قوانین و موانع 
را احصا کرده اند تا آنهایی که مصوبه هیات 
دولت هستند در دولت اصلاح شوند و آن 
دسته از قوانین که مصوب مجلس هستند 

در لایحه ای به مجلس ارسال شود.
وی با بیان اینکه موانعی بر ســر راه 
مناطق آزاد و ویژه قرار دارد که با فلســفه 
و اســاس این مناطق در تضاد است و باید 
برطرف شــود، گفت: عزم جدی از سوی 
دولت برای اصلاح موانع در مناطق آزاد و 

ویژه اقتصادی وجود دارد.

نماینده ویژه رییس جمهور:

مشارکت مردم در سرمایه گذاری مناطق آزاد را افزایش می دهیم

ســرویس خبر- مشــاور رییس 
جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی کشــور گفت: طرح هایی 
بــه ارزش ۱۷۰ هزار میلیارد تومان در این 
مناطق ســال ۱۴۰۲ به مرحله عقد قرارداد 

رسید.
حجــت الله عبدالملکی با بیان اینکه 
سال ۱۴۰۲ بیش از ۲ هزار و 5۰۰ تقاضا به 
ارزش بیش از ۶5۰ هزار میلیارد تومان برای 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد کشور وجود 
داشــت، افزود: ۱۷۰ هزار میلیارد تومان از 
این طرح ها به مرحله عقد قرارداد و شروع 
کار رســید که جهش حدود ســه برابری 
نسبت به سال ۱۴۰۱ در این بخش ثبت شد.
وی افــزود: پیش از ایــن رویکرد 
اصلــی معرفی مناطق به عنوان بهشــت 
سرمایه گذاری بود و عملکرد اصلی از این 
پس ایجاد بستر لازم برای جهش چشمگیر 

در حوزه جذب سرمایه گذاری است.
این مســوول با بیــان اینکه یکی از 
مزیت های مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
وجود زیرساخت های توســعه یافته در 
این مناطق است و میانگین شاخص های 
زیرساخت ها از سرزمین اصلی به مراتب 
بالاتر است، افزود: در مناطق ویژه اقتصادی 
علاوه بر مخارج عمومی که برای توســعه 
زیرســاخت ها بر اساس بودجه عمومی 
کشور انجام شده، ســازمان های مسئول 
هم سرمایه گذاری قوی تری انجام دادند.

حرکت در مسیر شعار سال
مشاور رییس جمهور و دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشــور 
با اشاره شعار سال جدید مبنی بر »جهش 
تولید با مشــارکت مردم« خاطرنشان کرد: 
سال گذشته برای جذب سرمایه های خرد 
مردمی به ســمت طرح هــای مناطق آزاد 
برنامه ریزی هایی شد و با سازمان بورس در 
این راستا گفت و گوهایی شکل گرفت که 
این برنامه ریزی های اولیه در سال جاری 

اجرایی می شود.
عبدالملکی بــا تاکید بر اینکه ایجاد 
زیرســاخت ها در ۲ بخش انجام می شود 
که بخش اول مربوط به دستگاه های متولی 
زیرســاخت ها مانند وزارت نیرو و نفت 
اســت، گفت: ایجاد این زیرساخت ها در 
داخل منطقه بر عهده سازمان مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور است که منابع حاصل 
از فــروش زمین در ایــن مناطق در حوزه 

توسعه زیرساخت ها هزینه می شود.
عقد قرارداد بــرای 170 هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری در 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور
ایــن مســئول گفــت: ۶5 درصد 
اعتبارات سازمان مناطق آزاد و ویژه مربوط 
به حوزه زیرســاخت است و بخش هزینه 

های جاری بسیار محدود است.
صدور مجور خط ریلی برای 
منطقه ویژه گرمسار با 1۵0 میلیارد 

تومان اعتبار
مشاور رییس جمهور و دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور با 
اشاره به اهمیت موقعیت ترانزیتی کشور و 
حمل نقل ریلی گفت: مجوز احداث خط 
ریلی در منطقه ویژه اقتصادی گرمسار در 
غرب استان سمنان با پیش بینی اعتباری بالغ 

بر ۱5۰ میلیارد تومان صادر شد.
وی با اشاره به اینکه ایران یک کشور 
وســیع با موقعیت ترانزیتی خوب است 
که حمل و نقل داخلی کالا نیز در کشــور 
اهمیــت ویژه ای دارد، افزود: حمل و نقل 
ریلی بسیار مهم است و در بازدید از منطقه 
ویژه اقتصادی گرمسار مجوز احداث خط 
ریلی از گرمســار به منطقه ویژه صادر شد 
و اکنون در مرحله انتخاب پیمانکار است.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی کشور بیان کرد: این طرح با اعتبار 
حدود ۱5۰ میلیارد تومان اجرایی خواهد 
شــد و ریل وارد منطقه ویــژه اقتصادی 

گرمسار می شود.
وی اضافــه کــرد: در منطقــه ویژه 
اقتصادی گرمســار به نــرخ امروز بیش 
از یکهــزار میلیارد تومان برای توســعه 
زیرساخت ها هزینه شده که این اعتبار از 
محل فروش اراضی این منطقه تامین شده 
اســت. عبدالملکی در سفری یکروزه به 
غرب استان سمنان از چهار واحد صنعتی 
بسته بندی محصولات غذایی، گچ، صنایع 
فلزی و لــوازم خانگی و آشــپزخانه در 
منطقه ویژه اقتصادی گرمسار بازدید کرد 
و در نشســتی با حضور وی و صنعتگران 
منطقه، مشکلات زیرســاختی و مالیاتی 

سرمایه گذاران مورد بررسی قرار گرفت.
ویژه  منطقــه  ظرفیت هــای 

اقتصادی گرمسار
در منطقه ویژه اقتصادی گرمسار تا 
بهمــن ۱۴۰۲ تعداد ۱۲۰ قرارداد به ارزش 
۱۰ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری جذب 

شد.
امکانــات زیرســاختی آب، برق و 
گاز برای اســتقرار صنایع در منطقه ویژه 
اقتصادی گرمســار فراهم شده و ۱5 طرح 
سرمایه گذاری به بهره برداری رسیده است.
منطقه ویژه اقتصادی ۴8۰ هکتاری 
گرمسار در دهستان لجران، بخش مرکزی 
شهرستان و در فاصله حدود ۹۰ کیلومتری 

شرق پایتخت قرار دارد.
گرمسار غربی ترین شهرستان استان 
ســمنان با جمعیت ۷۹ هزار نفری قطب 
اقتصاد و صنعت این استان است که سهم 
ویژه ای در کاهش نــرخ بیکاری و رونق 

اقتصادی استان دارد.
این شهرســتان به دلیــل موقعیت 
جغرافیایی و قرار گرفتن دز غرب سمنان و 
نزدیکی با تهران، وجود امکانات زیربنایی 
مناســب و اســتعدادها و منابع طبیعی و 
معدنی بســیار خوب از جمله معادن غنی 
نمک و سولفات سدیم، راه های ارتباطی 
مناسب شامل راه های دسترسی جاده ای 
و ریلی و آزادراه گرمسار- قم، نیروی کار 
ســاده و متخصص در منطقــه و توانایی 
جذب ســرریز جمعیت مناطق همجوار 
به ویژه پایتخت، امکان دسترســی و بهره 
برداری از شــبکه گاز طبیعی و اســتفاده 
از گمرک هــای تهران و ســمنان در امور 
صــادرات و واردات، از موقعیت بســیار 
مناســبی برای رشــد و توسعه صنعت و 
معدن و ســرمایه گذاری برای رونق تولید 

در کشور برخوردار است.
حــدود نیمی از صنایع ســمنان در 

غرب استان قرار دارد.

 دبیر شورای عالی مناطق آزاد مطرح کرد:

عقد قرارداد برای ۱70 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد اقتصادی کشور
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کیش4

گزیده

 با حکم مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش ؛
سرپرست معاونت عمرانی و امور زیربنایی 

منطقه آزاد کیش معرفی شد

مدیرعامل جامعه بازاریان و بازرگانان کیش: 
سازمان منطقه آزاد کیش برای افزایش 

پروازها به کیش اقدام کند 

مدیر عامل  جامعه پذیرایی کیش: 
اتحاد دولت و بخش خصوصی برای توسعه  

کیش ضروری است 

سرویس خبر - مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش در سومین نشست ستاد 
ســفرهای تابســتانی با مدیران عامل و 
روســای صنوف کیش، خواستار تشکیل 
کنسرسیوم با مشارکت بخش خصوصی 
کیش با هدف توســعه پایدار گردشگری 

این منطقه شد. 
به گزارش  خبرنــگار مناطق آزاد؛ 
رحیم ســرهنگی در ســومین نشســت 
"ســتاد ســفرهای تابســتانی کیش" که 

با حضــور نماینــدگان جوامع صنوف، 
معاونان گردشــگری، توســعه مدیریت 
و فرهنگــی اجتماعــی ســازمان  منطقه 
آزاد کیش و مدیرعامل شــرکت سرمایه 
گذاری و توســعه کیش از تدوین برنامه 
های راهبردی و خلاقانه در راستای رونق 
بخشی پایدار گردشگری این منطقه بویژه 

در فصل کم فروغ تابستان خبر داد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 
با بیان این که کنسرســیوم توسعه پایدار 
گردشگری با مشارکت و نظارت سازمان 
منطقــه آزاد کیــش و مشــارکت تمامی 
جوامع صنوف کیش تشــکیل می شود؛ 
خاطر نشــان کرد: ایجاد بستر لازم برای 
رونق گردشــگری و هموارسازی جذب 
گردشــگران داخلی و خارجی از اهداف 

کلیدی این کنسرسیوم است.

وی با یادآوری لزوم ایجاد انگیزه و 
مشوق سفر به کیش افزود : این کنسرسیوم 
ظرفیت های بخش خصوصی و ســازمان 
منطقه آزاد کیش را بهره ور و مســیر رونق 

گردشگری را تسریع و تسهیل می کند.
سرهنگی با تاکید بر اصلاح و ارتقاء 
رویه خدمات رسانی در جزیره کیش و در 
شان گردشگران و برخورد با متخلفان و با 
اشاره به بسترسازی پلت فرم گردشگری 
بر اساس نظرسنجی مردمی گفت: فصل 
کم فروغ گردشــگری کیش در تابستان 
فرصت مغتنمی اســت تــا تمامی مراکز 
گردشــگری در زمینه بازسازی و تجهیز 
مجموعــه خــود و آمــوزش کارکنان و 

اصــلاح و ارتقــاء خدمات رســانی به 
گردشگران بکوشند.

وی برگزاری رویدادها و جشنواره 
های جذاب فرهنگی، مذهبی و ورزشــی 
با رویکرد ورزش های دریایی، جشنواره 
غذا و ســنت ها، هفته فرهنگی استان ها 
و برپایــی همایش ها و نمایشــگاه های 
تخصصی را بــه عنوان مولفه های اصلی 
رونق گردشــگری کیش عنــوان کرد و 
خواســتار تولید محتوا و برجسته سازی 
جاذبه های کیش بــرای بازارهای هدف 
داخلــی و خارجی و انتشــار آن از طریق 
رسانه ملی، پلتفرم های نمایش خانوادگی 

و فضای مجازی شد.

مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد 
کیش پیش نیاز توســعه گردشگري کیش 
را توســعه همه جانبه و متوازن و فراهم 
کردن زیرساخت ها با اجرای برنامه های 
نوآورانــه و خلاق عنوان کــرد و افزود: 
برای رونق گردشگری در این منطقه باید 
همه بخش ها همگام با هم رشــد کنند تا 
همزمان با اجــرای برنامه های مربوط به 
توسعه گردشگری، پاسخگوی نیازهای 
گردشــگران وایجاد علاقــه مندی برای 
ســفرهای مجدد گردشــگران به کیش 

باشیم.
وی از تشــکیل کارگــروه مذاکره 
با شــرکت های هواپیمایی و ســازمان 
هواپیمایی کشــوری خبر داد و گفت: با 
توجــه به موقعیــت جغرافیایی کیش، با 
مذاکره با شرکت های هواپیمایی، وزارت 
راه و شهرســازی، ســازمان هواپیمایی 
کشوری و تمام طرف های موثر در بهبود 
وضعیت پروازها ؛ موضوعات مربوطه را 

پیگیری می کنیم.
گفتنی است این سومین نشست هم 
اندیشی در راستای اجرای همکاری های 
مشــترک بخش خصوصی و ســازمان 
منطقه آزاد کیش در راستای تشکیل ستاد 
ســفرهای تابستانی و تحقق مفاد مذکور، 

به صورت مستمر و دوره ای ادامه دارد.

ســرویس خبر-مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری و توسعه کیش، در سومین 
جلسه شورای معاونان و مدیران بر ثبات خط 

مشی این مجموعه تاکید کرد.
به گزارش  خبرنگار مناطق آزاد دکتر 
امین میرزایی، شــرکت ســرمایه گذاری و 
توسعه کیش را بازوی توانمند سازمان منطقه 

آزاد کیش در حوزه درآمد زایی برشــمرد و 
گفت: اگر چه سازمان به عنوان نهاد حاکمیتی 
جزیره سیاست گذاری های کلان بلند مدت 
را بر عهده دارد؛ ما نیز در شــرکت ســرمایه 
گذاری و توســعه کیش با استفاده از دانش 
و ایده پردازی متخصصان هر حوزه، امکان 
تصمیم ســازی داریم.امین میرزایی با تاکید 

بر ایجاد خط مشی ثابت در شرکت سرمایه 
گذاری و توســعه کیش، تدوین برنامه ها و 
فعالیت های 5 ساله این مجموعه را در دستور 

کار قرار داد.
مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری و 
توسعه کیش ماموریت محوله به شرکت از 
سوی سازمان را ســرمایه گذاری در حوزه 

هــای درآمدزا عنوان کرد و اظهار داشــت: 
زمینه های اصلی فعالیت ما در ســال جدید، 
اجرای پروژه های شــهر هوشمند و طرح 
سامان دهی سواحل، ایجاد دبیرخانه توسعه 
روابط اقتصادی و گردشگری، بحث املاک 
و قراردادها و بهبــود عملکرد در برگزاری 

نمایشگاه ها و همایش ها می باشد.

سرویس خبر-علــی واعظ شمشیرباز جوان و موفق  
کیش از طرف فدراســیون شمشیربازی بار دیگر  به اردوی 

تیم ملی شد. 
تیــم ملی شمشــیربازی  جمهوری اســلامی ایران 
جهــت آمادگــی و حضــور در مســابقات آســیایی در 

اردوی آمــاده ســازی که در تهران برگزار می شــود 
حضــور خواهد داشــت. علــی واعــظ از جوانان 
موفق ورزشــکار کیش اســت که تاکنون افتخارات 
 زیــادی در میادین ملی و بین المللی بدســت آورده 

است .

در سومین نشست ستاد سفرهای تابستانی کیش مطرح شد:

بهره گیری از  تمام ظرفیت  های بخش خصوصی و دولتی برای توسعه 
پایدار گردشگری کیش 

ســرویس خبر- با حکــم مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد کیش، تورج فرهادی به 
سمت سرپرست معاونت عمرانی و زیربنایی 

سازمان منطقه آزاد کیش منصوب شد.
به گزارش  خبرنگار مناطق آزاد به نقل از  
روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه 
آزاد کیش، در حکم رحیم ســرهنگی رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
کیش خطاب به تورج فرهادی آمده است:در 
ادامه حدیث شــریف سید و سالار شهیدان ابا 
عبدالله ) ع( را یادآور می شــوم که فرمودند:" بدانید نیازمندی های مردم به ســوی 
شما از نعمت های الهی است؛ پس از از این نعمت ها خسته نشوید." لذا امید است 
فرصت خدمتگزاری به کیشوندان عزیز را ارج نهاده و با تمام توان در راستای سیاست 

کلی نظام مقدس جمهوری اسلامی و خدمت به مردم اهتمام ورزید.
گفتنی است تورج فرهادی سمت هایی از جمله شهردار منطقه ۱۹، ۶ و ۱۴ 
تهران و مدیرکل ســازمان اموال و املاک بنیاد مستضعفان شهر تهران را در سوابق 
شــغلی خود دارد. پیش از این ســعید پورزادی، سمت معاون عمرانی و زیر بنایی 

سازمان منطقه آزاد کیش را به عهده داشت.

ســرویس خبر- مدیرعامــل جامعه 
بازاریان و بازرگانان کیش با اشــاره به تشکیل 
کنسرســیوم رونق گردشگری در این جزیره 
گفت: تشــکیل این کنسرســیوم همدلی و 
هماهنگی بین بخش دولتی و خصوصی را به 

صورت قابل توجهی افزایش می دهد.
»رحمان ســادات نجفی« با اشــاره به 
موضوع احیای موسسه جشنواره های کیش، 
اظهار کرد: احیای این موسســه مشــکلات 
حقوقی خاصی دارد و تشکیل این کنسرسیوم 
می تواند نقش بسزایی در ایجاد هماهنگی ایفا کند.وی افزود : با توجه به تفاوت میزان 
مشارکت بخش خصوصی در این کنسرسیوم، باید جوامع صنفی با توجه به میزان 
مشارکت خود تاثیرگذاری داشته باشند.مدیرعامل جامعه بازاریان و بازرگانان کیش 
با اشاره به نقش نظارتی و حاکمیتی سازمان منطقه آزاد کیش در این کنسرسیوم، بیان 
کرد: ارکان اصلی این کنسرسیوم، بخش خصوصی به عنوان ذی نفعان آن خواهند 
بود.وی ادامه داد: تشکیل ان کنسرسیوم در برنامه ریزی اولیه و شیوه نامه آن در حال 
تدوین است.سادات نجفی به همدلی و هم فکری مناسب سازمان منطقه آزاد کیش 
با بخش خصوصی اشاره کرد و افزود: این همدلی سبب شد تا با وجود مشکلات 
اقتصادی مختلف، نوروز خوبی را بازاریان کیش پشت سر بگذارند. وی اضافه کرد: 
قطع یقین اگر شرایط جوی مناسب تری بر کیش حاکم بود، وضعیت بهتری نیز شاهد 
بودیم.مدیرعامل جامعه بازاریان و بازرگانان کیش با تاکید بر اینکه دولت و بخش 
خصوصی جدا از یکدیگر نیستند و هر دو در تلاش برای توسعه و پیشرفت ایران 
عمل می کنند، گفت: زیرساخت های خوبی در فرودگاه و بنادر کیش ایجاد شده و 
تمامی این موارد سبب شد تا نوروز خوبی داشته باشیم؛ امیدواریم این روند در لو 
سیزن جزیره در فصل تابستان نیز ادامه یابد.وی مشکل کاهش پروازها به جزیره در 
فصل تابســتان را یک مشکل جدی توصیف کرد و خواستار ورود جدی سازمان 

منطقه آزاد کیش به این حوزه شد.

سرویس خبر- مدیر عامل  جامعه مراکز پذیرایی کیش با اشاره به تشکیل 
کنسرســیوم توســعه پایدار گردشــگری در این جزیره گفت: دولت و بخش 
خصوصی برای رونق گردشگری در لو سیزن جزیره کیش منسجم و متحد هستند.

حمید غفاری با اشاره به برگزاری چهارمین نشست ستاد سفرهای تابستانی 
کیش با حضور مدیران ارشد دولتی منطقه آزاد کیش و نمایندگان جوامع و اصناف 
این جزیره، اظهار کرد: خوشبختانه با همدلی موجود بین دولت و بخش خصوصی 
در کیش، نوروز خوبی از لحاظ میزان گردشگر پشت سر گذاشتیم و مسافرین از 
خدمات ارائه شده رضایت داشتند.وی ادامه داد: امیدواریم با برنامه ریزی مناسب 
انجام شــده جهت جذب گردشگر در فصل تابستان، شاهد رونق گردشگری در 
لو ســیزن باشــیم. مدیر عامل جامعه مراکز پذیرایی کیش اتحاد دولت و بخش 
خصوصی برای رسیدن به توسعه را ضروری دانست و افزود: جلسات مختلفی 
در این راستا برگزار شده که امیدواریم منجر به مشارکت همه جانبه شود.وی به 
عنــوان نماینده جامعه پذیرایی جزیــره کیش اعلام آمادگی کرد که این جامعه با 

تمامی توان جهت رونق گردشگری در فصل تابستان پای کار باشد.

ســرویس خبر- مدیرعامل منطقه 
آزاد کیش بر نقش مهم و نظارت مستقیم و 
مستمر جوامع صنفی بر زیر مجموعه های 
خود تاکید و خواســتار نقش آفرینی این 
جوامع در ارتقاء سطح کیفی خدمات شد.

بــه گزارش  خبرنــگار مناطق آزاد؛ 
نخستین جلسه شــورای ترافیک در سال 
جدید و یکصد و هفتاد وهفتمین  جلســه 
شــورای ترافیک جزیره کیش با حضور 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، معاون 
عمرانی و زیر بنایی این سازمان،مدیرعامل 
شرکت عمران، آب و خدمات،مدیر حمل 
و نقل عمومی و جمعی از مدیران سازمان 
منطقــه آزاد کیــش ، مدیرعامــل جامعه 
رانندگان و رییس شــورای شهر و برخی 
اعضا نظامی و امنیتی در سالن اجتماعات 
ســازمان  منطقه آزاد کیش برگزار شــد  و  
در خصوص نرخ های جدید حمل و نقل 
عمومی و نقش محوری جامعه رانندگان 

بحث و تبادل نظر شد. رحیم سرهنگی در 
این جلسه با اشــاره به اینکه هرساله طبق 
روال قانونــی افزایش نــرخ حمل و نقل 
عمومی توســط شورای شهر پیشنهاد می 
شود؛ خواســتار اعلام تعرفه حمل و نقل 
عمومی بر اساس معیار علمی در سال ۱۴۰۳ 
شد. وی ادامه داد: نظارت مستقیم و مستمر 

جوامع صنفی بر زیر مجموعه های خود می 
تواند نقشی بسزایی در سالم سازی قیمت 
اقتصادی و کنترل موثر بازار و ارتقاء کیفیت 
خدمات داشته باشد از اینرو خواهان جوامع 
تاثیرگذار و قوی در جزیره کیش هستیم و 
از آنــان حمایت و در تصمیم گیری ها آنها 
را مشــارکت خواهیم داد. سرهنگی تاکید 

کرد: جوامع صنفی باید اشراف اطلاعاتی 
نســبت به اعضا خود داشــته و بتواند در 
زمینه ســاماندهی و تکریم کیشــوندان و 
گردشــگران پیشگام باشــند.وی دستور 
بکارگیری سیســتم خدمات دهی تاکسی 
ها بر اســاس فن آوری نوین و هوشمند و 
جلوگیری از فعالیت رانندگان حمل و نقل 
عمومی در حوزه های خدمات گردشگری 
و نیز ساماندهی موتورهای شارژی را صادر 
و برای آن مهلت سه ماهه تعیین و تاکید کرد: 
بکارگیری تاکسی متر اجباری است تا مردم 
به صورت شفاف نرخ های خدمات حمل 
و نقل را مشاهده کنند. بر اساس این گزارش 
بررسی درخواست شرکت های مختلف 
برای دریافت مجوز آژانس از ســوی افراد 
حقیقی و حقوقی و افزایش تعداد ناوگان 
حمــل و نقل عمومی از طریق فراخوان از 
دیگر مواردی بود که در این جلســه مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.

مدیرعامل منطقه آزاد کیش  مطرح کرد:

مهلت سه ماهه برای ساماندهی و ارتقاء وضعیت حمل و نقل عمومی کیش

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش:

نقشه راه پنج ساله شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش تدوین می شود 

دعوت از شمشیر باز موفق جزیره کیش 
به اردوی تیم ملی
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5 کیش

لزوم جدیت و 
استمرار در واردات 

خودرو به کیش 
بالاخــره پس از ســالها انتظــار ، اولین 
محموله اتومبیل وارداتی به تعداد 5۰ دســتگاه 
خودرو تویوتا هیبریدی وارد جزیره کیش شد. 
ایــن واردات را پس از انتظاری طولانی و البته 

بدون دلیل قانونی موجه ، باید به فال نیک گرفت ولی فقط می توان آن را درحد یک 
حرکت نمادین درنظر گرفت. مهمترین نکته قابل توجه این اســت که باید واردات 
خودروهــای برقی و هیبریدی را تا حد رفع نیازهای خودروئی برای جزیره و بدون 
هیچگونــه محدودیتی ادامه داد تا نرخهای نجومی خودرو در بازار آزاد کیش کاملًا 
شکسته شود و خرید و فروش اتومبیل ها به نرخ واقعی برسد. امروزه در مناطق آزاد 
کشور بویژه در جزیره کیش ، نیاز ضروری و فوری به اتومبیل برای هتلها ، خدمات 
گردشــگری ؛ رنــت کارها و . . . وجود دارد بــه گونه ای که عدم تأمین خودروهای 
موردنیاز برای بخشهای فوق باعث ایجاد خلل در ارائه خدمات به مسافرین و در حمل 
و نقل کیش گردیده است. لذا برعهده مدیرعامل محترم سازمان است که با اختیارات 
قانونی خود و براساس قانون ویژه مناطق آزاد نسبت به این مهم پافشاری نموده و این 
نیاز ضروری منطقه را مرتفع نمایند تا بیش از این شاهد ضربات خسارت بار بر حمل 
و نقل کیش که نقش کلیدی و مستقیم بر وضعیت گردشگری جزیره را دارد، نباشیم.

نکته حائز اهمیت دیگری که باید گوشزد نمود ، عدم ایجاد موانع دست و پاگیر 
که باعث ایجاد امضای طلائی و قراردادن واسطه گری بی دلیل در این مسیر می گردد، 
می باشد. واردات خودرو کماکان مانند سابق می تواند توسط افراد حقیقی و حقوقی 
که دارای کارت کیشوندی یا مجوز فعالیت اقتصادی هستند ، بصورت آزاد صورت 

پذیرد تا هرگونه دلالی که باعث افزایش نرخ خودرو می شود ، حذف گردد.
نکته پایانی که باید متذکر شد ، موضوع شماره گذاری خودروها در کیش می 
باشد که در سنوات ماضی توسط سازمان انجام می گرفت ولی متأسفانه بعلت اهمال 
برخی مدیران اســبق سازمان ، این اختیار قانونی را به پلیس راهور واگذار کردند که 
باید مجدداً این اختیار به سازمان عودت شود. جزیره کیش متعلق به سازمان منطقه 
آزاد کیش می باشد و هرگونه اقدام اجرائی در سطح جزیره از اختیارات قانونی مدیر 
منطقه می باشد که اگر هر نهاد دیگری هم موقتاً این موضع را در دست دارد براساس 
ماده ۶5 قانون احکام دائمی، باید براساس منویات مدیر منطقه گام بردارد. لذا مصراً 
از مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش خواهانیم که با دراختیار گرفتن موضوع شماره 
گذاری خودروها در کیش ، نسبت به تأمین تعداد خودروهای موردنیاز جزیره کیش 

اقدام نمایند.

یادداشت
محسن قریب

دبیر کل انجمن سرمایه گذاران و 
کار آفرینان کیش 

پورزادی  ســعید  خبر-  سرویس 
معاون عمرانی و زیر بنایی سازمان منطقه 
آزاد کیــش که پیش از ایــن در دو دوره 
مســئولیت سرپرستی سازمان منطقه آزاد 
کیش را نیز برعهده داشــت از مسئولیت 
خــود در معاونت عمرانــی و زیر بنایی 

سازمان منطقه آزاد کیش استعفاء داد.
پــورزادی یکی از مدیران موفق ، با 
سواد ، کاربلد و دلسوز در سازمان منطقه 
آزاد کیش طی چند ســال گذشته بود که 
درمقاطع مسئولیت خود در سازمان منطقه 
آزاد کیــش بعنوان معــاون عمرانی وزیز 
بنایی و  سرپرســتی ســازمان منطقه آزاد 
کیش نقشــی تاثیر گذار و موفق در روند  
توســعه و آبادانی کیش و رفع مشکلات 

موجود داشت . 
پــورزادی در گفتگویــی با یکی از 
رســانه های کشوری تصمیم  به استعفاء 

خــود را در راســتای ایجــاد هماهنگی 
بیشتر بین معاونین ســازمان منطقه آزاد 
کیــش و وجــود برخی  تفــاوت ها  در 
دیدگاههای توســعه اقتصادی و سلایق 
موجود ودر جهت  باز گذاشــتن دست 
مدیر عامل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
در انتخــاب معاونــی جدیــد مطابــق 
 دیــدگاه مــورد نظر خود عنــوان نموده 

است. 
پورزادی در دوران مسئولیت خود 
نگاه ویژه و موفقی  نســبت به توســعه و 
پیشــرفت جزیره و شــتاب بخشیدن به 
فعالیت های عمرانی و زیر ســاختی ،هم 
چنین مناطق پیرامونی کیش بمنظور بهره 
وری هر چه بیشتر از ظرفیت های ملی و 
منطقه ای برای کمک به  رشــد و توسعه 
کیش داشــت و از مدیران  متفکر ،عمل 
گرا و شایســته ای بود که متاسفانه جزیره 

 کیــش  از ادامه خدمت ایشــان محروم 
ماند. 

پورزادی علیرغم کنــاره گیری از 
مســئولیت معاونت عمرانی و زیر بنایی 
سازمان منطقه آزاد کیش هم چنان  بعنوان 

عضــو هیئت مدیره ســازمان منطقه آزاد 
کیش حضور خواهند داشــت مگر اینکه 
بر اساس  آنچه خودشان گفته اند ،هیئت 
دولت تصمیم دیگری  در این مورد داشته 

باشد. 

کناره گیری سعید پورزادی از مسئولیت اجرایی در سازمان منطقه آزاد کیش

سرویس خبر - تشــکیل شوراها 
و کمیته های تخصصی اجرایی، دســتور 
جلســه چهارمین نشست ستاد سفرهای 

تابستانی کیش بود.
به گزارش  خبرنــگار مناطق آزاد؛ 
رحیم ســرهنگی در چهارمین نشســت 
ســتاد ســفرهای تابســتانی کیش که با 
حضــور نمایندگان جوامــع و اصناف ، 
معاونان گردشگری و فرهنگی اجتماعی 
ســازمان  منطقــه آزاد کیش و مدیرعامل 
شرکت ســرمایه گذاری و توسعه کیش، 
برگزار شــددر خصوص تشکیل شورای 
سیاستگذاری و شورای راهبری جشنواره 

تابستانی کیش دستور اقدام داد.
مدیرعامل سازمان منطقه ازاد کیش 
ضمن تبــادل نظر با اعضای این ســتاد 
از حاضران خواســت بــا توجه به زمان 
باقیمانده نسبت به تسریع امور وانتخاب 

اعضای این شوراها اقدام کنند.
وی همچنین عنوان نمود  کمیته های 
تبلیغات، مالی و رویدادها نیز زیرنظر این 
ستاد تشکیل شــده و از حضور نخبگان 
و متخصصــان حاضر درجزیره کیش نیز 

دراین کمیته ها بهره گرفته شود.
رحیم ســرهنگی با اشاره به اهمیت 
استراتژی تبلیغات درفضای پر از رقابت 
گردشــگری در دنیای امروز، تاکید کرد: 
درکنــار برنامــه ریزی بــرای برگزاری 
جشــنواره ای جذاب با رویکردی همه 
جانبه که پاسخگوی نیاز همه افراد خانواده 
درســنین مختلف و با سلایق متنوع باشد 
باید درزمینه تبلیغات و محتواســازی نیز 
 همچون رقبای خود با برنامه وقوی عمل 

کنیم .
وی از اعضای این ســتاد خواست 
درکنــار بهره گیری از تجارب ســالهای 

گذشته نگاهی توام با نوآوری وخلاقیت 
بــه برنامه ریزی برای برگزاری رویدادها 
داشته باشند و مجموعه ای از تفریحات، 
تخفیفــات ورویدادهای گردشــگری، 
فرهنگی وهنری را دربســته گردشگری 

جشنواره تابستانی کیش پیش بینی کنند.
گفتنی اســت تشــکیل کنسرسیوم 
گردشــگری از دیگــر موضوعات طرح 
وبررسی شــده در چهارمین جلسه ستاد 

جشنواره تابستانی کیش بود.

در چهارمین نشست ستاد سفرهای تابستانی کیش مطرح شد: 

تاکید بر تشکیل کنسرسیوم گردشگری برای ایجاد تابستانی پر رونق در جزیره کیش

مسابقات مچ اندازی آسیا ، کیش یا دوبی؟ 
ســرویس خبر- فدراســیون مچ انــدازی آســیا، رئیس فدراســیون 
 پــرورش انــدام ایــران را بــه خاطر عــدم اجــرای تعهدات، ســهل انگار 

خواند.
 بیســت و دومین دوره مســابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا ۲۰۲۴ از ۳۱ 
فروردین تا 8 اردیبهشــت به میزبانی کیش برنامه ریزی شده است. ورزشکاران 
زیادی از کشــورهای مختلف برای این مســابقات آماده شده اند اما فدراسیون 
پرورش اندام ایران با ساخت بلاتکلیفی خاصی برای همه ورزشکاران داخلی و 
خارجی، اعتراض گسترده ای را شکل داده است. طبق نامه فدراسیون مچ اندازی 
آسیا، فدراسیون پرورش اندام ایران تعهداتی را همراه با تخمین میزان هزینه برای 
هر ورزشکار ارائه داده که نقض آن ها موجب ایجاد خلل هایی در برگزاری این 
مســابقات شده است.فدراســیون ابتدا هزینه هر نفر را ۲۰۰ دلار تخمین زد اما 
پس از مدتی این عدد را ۳۷۰ دلار افزایش داد و بســیاری از ورزشــکاران نیز به 
خاطر افزایش هزینه دســت به اعتراض زدند. نهایتا فدراســیون ایران متعهد به 
پرداخت ۷۰ دلار از هزینه هر ورزشــکار شــد تا به هر طریقی این میزبانی را از 
دست ندهد.طبق اعلام رسمی فدراسیون، ورود همه ورزشکاران به جزیره کیش 
برای روز ۳۱ فروردین برنامه ریزی شــده اســت اما تا ۲۴ فروردین که نامه ای 
فدراسیون آســیایی صادر کرده، مشکلات موجود هنوز رفع نشده است. عدم 
حل این مشــکلات موجب نگرانی و عصبانیت مسئولین آسیایی شده تا جایی 
که آنها خطاب به مهدی نصیرزاده ، رئیس فدراســیون پرورش اندام گفته اند که 
» شما فقط قول می دهید« و »این اولین بار است که برگزارکننده چنین قهرمانی 

بزرگی، تا این حد در تعهدات خود سهل انگاری می کند«.
نهایتا فدراســیون آســیایی به خاطر نگرانی بابت پاسخگویی به اعتراض 
ورزشکاران، زمانی را برای فدراسیون ایران مشخص کرد و در صورت عدم حل 
مشکلات، لغو میزبانی و جریمه نقدی از طرف فدراسیون آسیایی در نظر گرفته 
شــده است.مسعود روشنی، سخنگوی فدراســیون پرورش اندام ایران در این 
خصوص اظهار داشت: ریاست فدراسیون به همراه بقیه عوامل وزارت ورزش 
در تلاش هســتند که مشــکلات را حل کنند و جای نگرانی برای لغو مسابقات 
وجود ندارد. همه تلاشمان را می کنیم که این میزبانی به بهترین شکل در زمان 
مقرر انجام شــود و تغییری آن صورت نگیرد. با مســئولین آسیایی و جهانی در 

ارتباط هستیم و این مشکلات را حل می کنیم.
برخی شایعات ایجاد شده که به همین دلیل پس از لغو میزبانی مسابقات 
مچ اندازی قهرمانی آســیا توســط جزیره کیش، دوبی برای این رقابت در نظر 
گرفته می شــود. با این حال باید منتظر بود که فدراســیون پرورش اندام ایران 
 و فدراســیون آســیایی به چه نتایجی می رســند و نهایتا نتیجه این میزبانی چه 

می شود.

سرویس خبر- در احکام جداگانه 
ای از ســوی مدیرعامل شــرکت سرمایه 
گذاری و توسعه کیش، سرپرست معاونت 
ســرمایه گذاری و مدیر اداری و پشتیبانی 

منصوب شدند.
 امین میرزایی مدیرعامل شــرکت، 
در جلســه ای کــه با حضــور جمعی از 
معاونان و مدیران  شــرکت برگزار شــد، 
"مرتضی فکوری” را به عنوان سرپرست 
جدید معاونت ســرمایه گذاری معرفی و 
از محمدرضا اکبری معاون پیشین سرمایه 
گذاری شــرکت بــرای ایفای شایســته 
تعهــدات و مســئولیت هــای این حوزه 

تشکر کرد.
دکتــر امیــن میرزایــی همچنیــن 
“محمــد علی حائری” را به ســمت مدیر 
اداری و پشــتیبانی منصوب و از زحمات 
و تــلاش های حمیدرضــا حاجی مولانا 
 در مــدت تصــدی این پســت قدردانی 

کرد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و 
توســعه کیش در پایان، تغییر و تحولات 
درون شــرکت را امری برای دســتیابی به 
اهداف و رویکردهای جدید در مجموعه 
و پیاده ســازی اســتراتژی های این دوره 

مدیریتی برشمرد

انتصابات در شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش ؛

معرفی سرپرست جدید معاونت سرمایه گذاری و مدیر اداری و پشتیبانی

سرویس خبر- پس از ورود اولین 
محموله خودروهای ســواری خارجی 
به جزیره کیش ، دســتورالعمل اجرایی 
فروش ایــن خودروهــای وارداتی نیز 

ابلاغ شد.
به گــزارش  خبرنگار مناطق آزاد؛ 
در همین راســتا معاونــت اقتصادی و 
سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد کیش 
در خصوص مجوزهای صادر شده برای 

فروش خودروهــای وارداتی در جزیره 
زیبای کیش، به اطلاع کیشــوندان عزیز 

می رساند:
۱- مجوزهــای اعطایی ســازمان 
منطقــه آزاد کیــش بــه وارد کنندگان 
خودرو، صرفاً شــامل مجوز واردات )به 
اســتناد کارت بازرگانــی و ثبت آماری 
معتبــر( و مجوز تشــریفات فروش در 
چارچوب ضوابط قانونی )مجوز فعالیت 

اقتصادی نمایشگاه های خودرو( را در بر 
می گیرد. 

لــذا کلیــه مســائل و ملاحظات 
حقوقی مربوط به خرید و فروش خودرو 
و ســایر تعهدات مربوطه صرفا   بر عهده 
فروشــنده و خریدار خودرو بوده و لازم 
است کیشوندان محترم، کلیه ملاحظات 
و تضامین قانونــی و حقوقی لازم را در 
انجام معاملات و تنظیم قراردادها در نظر 

داشته باشند
.۲- در رابطه با قیمت های اعلامی 
خودروها نیز به اطلاع می رســاند، پس 
از ترخیص قطعی خودروهای سواری، 
قیمت منصفانه، براساس کلیه هزینه های 
گمرکی متعلقه، مالیات بر ارزش افزوده 
و ســود منصفانه واردکننده و فروشنده 
 و توافقــات حاصلــه تعییــن خواهد 

شد.

از سوی سازمان منطقه آزاد کیش صورت گرفت؛

ابلاغ دستورالعمل اجرایی فروش خودروهای وارداتی
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قشم6

گزیده

مدیر میراث فرهنگی منطقه آزاد قشم خبر داد:
افزایش ۲00 درصدی فروش نوروزی 

صنایع دستی قشم

پاکسازی سواحل قشم در حرکت خودجوش 
دانش آموزان و جامعه محلی

سرویس خبر - مدیر کل دفتر امور 
اســتان های وزارت فرهنگ بیان داشت: 
دوره جدید، دوره پرباری برای فرهنگ و 
هنر منطقه آزاد قشم خواهد بود و وزارت 
فرهنگ به صورت ویــژه ای از این روند 

حمایت خواهد کرد.
مهدی رمضانی چابک، مدیرکل دفتر 
هماهنگی امور استان های وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در جلسه معارفه مدیرکل 
منطقه آزاد قشــم گفت: وزیر فرهنگ یک 
رویکــردی را در دوره مدیریــت خــود 
و دوره تحولــی وزارتخانــه مورد تاکید 
قــرار  دادند که از همه ظرفیت های حوزه 

فرهنگ  استفاده شود.
وی بــا تاکید بــر این نکته که حوزه 
فرهنــگ با هم افزایی موفق خواهد شــد 
افــزود: حوزه فرهنگ در ســایه حرکت 
هم ســو و متحــد مجموعه های فرهنگی 
می توانــد موثــر واقع بشــود و در حوزه 
فرهنگ با تشــکیل جبهه های فرهنگی در 
اقصی نقاط کشــور اولویت های محتوایی 

را می توانیم محقق کنیم.
رمضانی چابک ادامه داد: مناطق آزاد 
به دلیل ساختار و بافت متمایزی که نسبت 
به سایر بخش های کشور دارد این فرصت 
را به صورت دقیق تر و عیان تر مشــخص 

می کند تا بتوانیم اهداف را محقق کنیم.
مدیــرکل دفتــر هماهنگــی امور 
اســتان ها ادامه داد: در ســال های گذشته 
تفاهم نامه ای  منعقد شده بود که براساس 
همان تفاهم نامــه ما ۴ اداره کل در مناطق 
آزاد کشــور ایجــاد کــرده بودیم و طی 
رصدی که داشــتیم به علت اشکالاتی که 
در تفاهم نامه وجود داشــت هدف اصلی 
حاصل نشــده بود و ما نتوانسته بودیم از 
ظرفیت ها استفاده کنیم و فهم مشترکی به 
مسیر و مقصدی که باید به آن برسیم شکل 

نگرفته بود.
وی بــا تاکیــد بر لــزوم بازخوانی 
تفاهم نامه منعقد شده بیان کرد: در گام اول 

مقرر شد که ادارات کل منحل شود و مانند 
ســاختار قبلی خود که ادارات شهرستانی 

بود ادامه فعالیت داشته باشند.
رمضانــی چابــک در خصــوص 
اقدامات انجام شــده در راستای تحقق به 
اهداف تفاهم نامه گفت: مقرر شــد اگر در 
هــر یک از مناطق آزاد بتوانیم هم گرایی و 
فهم مشترک را مابین وزارتخانه و سازمان 
مناطــق آزاد نهادینــه کنیــم، ادارات کل 

مجددا ایجاد شود.
مدیــرکل دفتــر هماهنگــی امور 
اســتان ها اظهار داشت: تاکید ما براین بود 
که در ظاهر یک اداره کل نداشته باشیم که 
این باعث تعارض اقدامات و سیاســت ها 

می شــد و منفعتی هم برای آن منطقه آزاد 
نداشت.

وی تاکید کرد: در تفاهم نامه جدیدی 
که  مابین منطقه آزاد قشم و وزارت فرهنگ 
منعقد شــده اســت، کار بدیعی صورت 
گرفته است و تبدیل به  الگویی برای سایر 

مناطق آزاد شد.
رمضانــی چابــک ادامــه داد: این 
تفاهم نامه فرصتی را برای دوطرف فراهم 
کرده اســت تا به اهداف مورد نظر برسیم 
و با این رویکرد مدیرکل جدید پیشــنهاد 
داده شــد. مدیر کل دفتر امور استان های 
وزارت فرهنگ بیان داشت: دوره جدید، 
دوره پرباری بــرای فرهنگ و هنر منطقه 
آزاد قشــم خواهد بود و وزارت فرهنگ 
به صورت ویــژه ای از این روند حمایت 
خواهــد کرد. وی گفت: ما بــه دنبال آن 
بودیم که در سایه بهره مندی از ظرفیت های 
مشترک، موضوع ادارات کل را محقق کنیم 
و نگاه وزارت فرهنگ به ســمت استان ها 
و شهرســتان ها سوق پیدا کند و بالندگی و 
شکوفایی حداکثری ظرفیت های فرهنگی 

هنری در اقصی نقاط کشور ایجاد شود.
مدیر کل دفتر امور استان ها در پایان 
خاطرنشــان کرد: قرارگاه شهید آوینی در 
ســطح ملی در اقصی نقاط کشور  تشکیل 
شده اســت و کمک های این قرارگاه در 

بخش های مختلف ابلاغ خواهد شد.

ســرویس خبر - مدیرعامل شرکت 
آب و فاضــلاب هرمزگان تنها گزینه تامین 
آب شــرب پایدار در شهرســتان قشم را 
احداث سایت های نمک زدایی عنوان کرد 
و گفت: در همین راســتا نیز اقدامات بسیار 

خوبی انجام شده است.
عبدالحمیــد حمزه پور در حاشــیه 
بازدیــد از طرح هــای جهاد آبرســانی در 
قشــم اظهار داشــت: شهرســتان قشم از 
داشــتن هرگونه منابع آب شیرین سطحی 
و زیرزمینــی محروم اســت و از همین رو 
برای پایداری تامین آب شــرب پایدار در 
این شهرستان، اولویت وزارت نیرو احداث 

سامانه های آب شیرینکن است. 
وی خاطرنشــان کرد: شــرکت آب 
و فاضــلاب هرمزگان تمام تــوان خود را 
برای اســتفاده از ظرفیت سرمایه گذاران و 

دریافت مجوز خرید تضمینی آب از سوی 
وزارت نیرو به کار گرفته است.مدیرعامل 
آبفا هرمزگان یکی از برنامه های این شرکت 
در جهت تامین آب پایدار در قشم را تامین و 

تکمیل زون بندی این شهرستان اعلام کرد و 
گفت: به همین منظور نیز پیش بینی احداث 
یک واحد آب شــیرینکن در سلخ صورت 
گرفته که با واگذاری زمین از ســوی منطقه 

آزاد قشم، عملیات اجرایی آن آغاز و شاهد 
بهبود وضعیت آب جزیره قشــم در آینده 

خواهیم بود. 
حمزه پــور در خصوص پروژه جهاد 
آبرســانی در هرمزگان و شهرســتان قشم 
گفــت: تاکنون در قالــب این طرح بیش از 
۲۰ کیلومتر خط انتقال و بیش از ۷ کیلومتر 
شــبکه توزیع توسط نیروی دریایی سپاه به 
عنوان معین قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( 
در جزیره قشم اجرا شده است.به گفته وی 
در قالب این پروژه بیش از ۱۰۰ روســتا در 
استان هرمزگان از نعمت آب شرب پایدار 
بهــره مند خواهند شــد و تاکنون در قالب 
این قرارداد، ۲۱5 کیلومتر خط انتقال و ۲5۴ 
کیلومتر شبکه توزیع اجرا، دو باب ایستگاه 
پمپاژ و بیــش از ۶ هزار مترمکعب مخزن 

احداث شده است. 

در جلسه معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی منطقه آزاد قشم مطرح شد:

شاهد دوره پرباری در حوزه فرهنگ و هنر قشم خواهیم بود

سرویس خبر- رییس کمیته گردشگری و اسکان ستاد اجرایی خدمات 
سفر قشم از افزایش حدود ۲۰۰ درصدی میزان فروش صنایع دستی هنرمندان 
این جزیره در تعطیلات نوروزی امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

خبر داد.
ابراهیم رســتم گورانی افزود: گردشگران نوروزی از ۲5 اسفند گذشته 
تا پانزدهم فروردین جاری، ۲۴ میلیارد و ۶۶8 میلیون و 8۳۰ هزار ریال انواع 

صنایع دستی بانوان سرزمین آب و آفتاب را خریداری کردند.
وی ادامه داد: بیشترین فروش  صنایع دستی در بزرگ ترین جزیره ایرانی 
خلیــج فــارس به روز پنجم فروردین ماه جاری با ۲۴ میلیارد و ۶۶8 میلیون و 

8۳۰ هزار ریال مربوط می شود.
رییس کمیته گردشــگری و اســکان ســتاد اجرایی خدمات سفر قشم 
توضیح داد: بیشترین بازدیدها از غرفه های عرضه صنایع دستی بانوان جزیره 
قشــم نگین خلیج فارس هم در روز هشــتم فروردین ماه با هفت هزار و 5۶۲ 

بازدید ثبت و گزارش شده است.
رســتم گورانی اضافه کرد: در مدت یادشده ۷۱ هزار و ۱۱5 گردشگران 
و مسافر نوروزی از غرفه ها و کارگاه تولیدی صنایع دستی سرزمین عجایب 
هفت گانه خلیج فارس بازدید کرده اند که تعداد بازدیدکنندگان از این صنایع 

نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۳۴ درصد افزایش داشته است.
وی گفت: صنایع دســتی یکی از عوامل موثر در رونق گردشگری قشم 
است که با برخورداری از ارزش های فرهنگی، هنری، ذوق و اندیشه در تولید 

آیینه تمام نمای اصالت و هویت مردم این جزیره است.
مدیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری سازمان منطقه آزاد 
قشــم از گلابتون دوزی، زری بافی، عود ســازی، حصیر بافی، صنایع دستی 
دریایی، شــک بافی، البسه محلی، برقع دوزی، خوس دوزی، لنج مینیاتوری، 
و نقش حنا به عنوان بخشی از توانایی های بانوان جزیره جهانی قشم در خلق 

آثار صنایع دستی نام برد.

ســرویس خبر- گردشــگران نوروزی، پس از تفرج و شنا در آب های 
ساحلی و استفاده از دیگر مواهبش، خراش زباله را بر چهره ساحل به یادگار 

می گذارند.
پراکندگی زباله در ســواحل جزیره قشم که ســالانه پذیرای میلیون ها 
گردشــگر داخلی و خارجی بوده به اعتقاد کارشناســان امر، ظلم مضاعف بر 

محیط و سیمای سواحل زیبای منطقه و صنعت گردشگری است.
گردشگران نوروزی، پس از تفرج و شنا در آب های ساحلی و استفاده از 

دیگر مواهبش، خراش زباله را بر چهره ساحل به یادگار می گذارند.
جمع آوری زباله ها و قرار دادن در محل های تعیین شــده کار ســاده ای 
است که می تواند کمک بزرگی به پاکی محیط زیست دریا باشد، ضمن اینکه 
خطرات رهاســازی زباله ها در طبیعت و ساحل با نفوذ به خاک و آب و آلوده 

کردن آنها به سلامت انسان برمی گردد.
پاکسازی ســواحل گردشگرپذیر و زیبای جزیره قشم امروز جمعه ۲۴ 
فروردین در یک حرکت خودجوش از ســوی دانش آموزان و جامعه محلی 
بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس از وجود زباله و پســماندهای به جای 

مانده از حضور مسافران نوروزی انجام شد.
این مهم با همکاری اداره حفاظت محیط زیســت، آموزش و پرورش و 
یک گروه ۲۰ نفره به نام ۱8 بهشــت در ســواحل پارک زیتون تا پلاژ سیمین، 
ریگو، شــیب دراز و اســکله کندالو انجام شــد، شــماری از دانش آموزان، 

قشموندان و دوستداران محیط زیست در این برنامه شرکت کردند.

ســرویس خبر-  معــاون فنی و 
زیربنایی سازمان منطقه آزاد قشم، گفت: 
جمع آوری حدود هشــت هزار تنُ زباله 
و نخاله از ســطح شهر قشم در تعطیلات 
پایان ســال و نوروز ۱۴۰۳، نشانگر تولید 
۲.5 برابــری زبالــه و نخاله ها در این بازه 

زمانی بود.
ســعید اکبریان با اشاره به تولید ۲.5 
برابری زباله در جزیره قشم در ایام نوروز 
اظهار کرد: باوجود حجم بالای زباله در این 
ایام که به واسطه حضور گردشگران تولید 
شده بود، چهره شهر با تلاش شبانه روزی 
نیروهای کمیته فنی، زیربنایی و خدمات 
شــهری ستاد اجرایی خدمات سفر قشم، 
پاکیزه و قابل تحســین بــود. وی با اعلام 
اینکه جمع آوری پنج هزار و ۱۹۹ تنُ زباله 
و دو هزار و 8۰۰ تنُ نخاله های ساختمانی 
از سطح شهر قشم، بخشی از فعالیت این 
نیروهای زحمتکش محســوب می شود، 

افــزود: ۲5 خودرو ویژه حمل زباله و ۱۹ 
ماشین ویژه حمل نخاله در ایام تعطیلات 
پایان سال و نوروز ۱۴۰۳ در زمینه نظافت 

شهر فعالیت داشتند. 
رئیــس کمیتــه فنــی، زیربنایی و 
خدمات شهری ســتاد اجرایی خدمات 

سفر قشم همچنین از آبیاری و نگاهداری 
۷۲ هکتار فضای سبز شهر قشم با متوسط 
روزانــه ۴۱۷ نیرو به عنوان بخش دیگری 
از کارهای انجام شده توسط نیروهای این 

کمیته در نوروز ۱۴۰۳ نام برد.
اکبریان بیان داشــت: خوشبختانه 

میهمانان مستقر در ۱۲ کمپ پارک سطح 
جزیره جهانی قشــم، با رعایت و کاهش 
مصرف آب، یک مدیریــت ماندگار در 
بخش مصرف این مایه حیاتی را از خود به 

یادگار گذاشتند.
وی گفت: سرانه مصرف آب کشور 
برای هر نفر ۱5۰ لیتر است اما گردشگران 
و میهمانــان جزیره قشــم مســتقر در 
کمپ پارک ها، باوجود موجود بودن آب به 
اندازه کافی، با مدیریت خودجوش میزان 

مصرف آب را به ۱۰ لیتر کاهش دادند.
جزیره جهانی قشم به عنوان مهمترین 
مقصد گردشگری طبیعی جنوب کشور در 
طول ســال و به ویژه تعطیلات نوروزی 
میزبان انبوه میهمانان و گردشگرانی است 
که از ســه مسیر دریایی، هوایی و زمینی با 
هدف بازدید از ظرفیت های منحصربه فرد 
طبیعی و تاریخی، به این جزیره زیبا سفر 

می کنند.

معاون فنی و زیربنایی سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد؛

تولید 2.٥ برابری زباله در جزیره قشم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان خبر داد:

احداث سایت های نمك زدایی برای تامین آب شرب جزیره قشم

مـریــم علایـی
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7 چابهار

نیـما رجـبــی

یك پژوهش به دلایل توقف روند توسعه بندر چابهار پرداخته است؛

گزیدهچوب سیاست به بندر تجارت!

سرویس خبر-  در سال ۱۴۰۱ مرکز پژوهش های مجلس با بررسی وضعیت 
مناطق آزاد کشــور را بررســی کرده و نقش آنها در اقتصاد کشور را چندان مطلوب 

ارزیابی نکرد. 
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده است که سهم مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی از کل صادرات غیرنفتی ایران حدود یک درصد، از میزان تولید حدود یک 
درصــد، از حیث تعداد واحدهای تولیدی فعال کمتر از ۳درصد و از حیث جذب 
ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی حدود ۱۰درصد و از اشغال زایی کل کشور هم 

حدود ۴درصد است.
بازوی تحقیقاتی مجلس افشا کرد که میزان واردات در مناطق آزاد حدود ۲برابر 
صادرات کالا از این مناطق به خارج کشور بوده درحالی که وسعت مناطق آزاد بیش از 
۳برابر وسعت شهرک ها و نواحی صنعتی کشور است اما میزان اشتغال در شهرهای 

صنعتی بیش از ۳برابر اشتغال در مناطق آزاد برآورد می شود.
دولت برنامه هفتم توسعه را تدوین و در سال جاری آن را اجرایی می کند. با 
اجرای ماده ۱۴۰ قانون اصلاح مالیات های مستقیم، معافیت مالیاتی مناطق آزاد لغو 
می شود و به نظر می رسد بازهم شرایط فعالیت برای سرمایه گذاران در مناطق آزاد 
ســخت تر خواهد شد. با وجود اصرار دولت بر اجرای این قانون فعالان این حوزه 
معتقدند که این قوانین ســرمایه گذاران را از ســرمایه گذاری در این مناطق متواری 
می کنــد. به اعتقاد آنها نمونه های موفق با آنچه که دولت در دســتور کار قرار داده 

کاملا متفاوت است. 
اگر بخواهیم به نمونه های خارجی اشــاره داشــته باشــیم، نحوه برخورد 
دولتمــردان چینی با ســرمایه گذاران در مناطق آزاد کامــلا متفاوت و در نوع خود 
موفق اســت. در مناطق اقتصــادی چین معافیت مالیاتی دوســاله و تخفیف 5۰ 
درصدی سه ســاله برقرار اســت؛ برای بنگاه ها با فناوری بالا تخفیف 5۰ درصدی 
دیگری درنظر گرفته شــده و برای بنگاه هایی که صادرات شان از ۷۰ درصد بیشتر 
 اســت، نرخ مالیاتی ۱۰ درصدی)5 درصد کمتر از نرخ مالیات در کشــور( اعمال 

می شود.
رحمان سادات نجفی، رئیس هیات مدیره شورای هماهنگی و همکاری فعالین 
اقتصادی مناطق آزاد در این رابطه گفت: با اجرایی شدن قانون اصلاح مالیات های 
مســتقیم سرمایه گذار، سرمایه های خود را در چنین شرایطی از مناطق آزاد خارج 
می کند. این به معنای آن نیست که سرمایه گذار به سرزمین اصلی باز می گردد. در 
واقع با سیاست های پیش بینی شده امکان خروج سرمایه به کشور ثالث وجود دارد. 
وی افزود: این مدل مالیات ستانی که دولت پیش بینی کرده با اقتضائات ایران 
ســنخیت ندارد. این یک مدل چینی  است. در سرزمین مادری چین حق مبادلات 
تجاری با هیچ کشوری وجود ندارد ولی وقتی وارد مناطق آزاد می شوند از همه قید 
و بندها رها می شوند. درست است که معافیت مالیاتی را 5 درصد در نظر می گیرند 
اما در مقابل همه زیرساخت ها در مناطق آزاد را خود دولت چین ایجاد کرده است. 

در مناطق آزاد ایران هیچ زیرساختی وجود ندارد.
به گفته وی، سرمایه گذار را برای توسعه این مناطق با مشوق هایی مثل معافیت 
۲۰ ساله مالیاتی، معافیت های گمرکی و متفاوت بودن قوانین کار با سرزمین اصلی به 

این مناطق کشانده ایمولی عملا این مزیت ها از بین رفته است . 

رئیس هیات مدیره شورای هماهنگی و همکاری 
فعالین اقتصادی مناطق آزاد :

روش دولت برای مالیات ستانی از 
مناطق آزاد یک مدل چینی است 

ســرویس خبر- راه انســان برای 
بهره    برداری از منابع و جغرافیای ســرزمین 
خود، همکاری با دیگر سرزمین    ها و صرف 
منابع مادی به شکل همکاری مشترک است. 
طبیعت به ایران منابع بسیاری هدیه داده است، 
از جمله سواحل گسترده و بنادری پرشمار؛ 
بنادری که کشــورها برای به دست آوردن 
آن گاهی به جنگ می پردازند. بندری نظیر 
چابهار ایران هر آنچه باید برای تبدیل شدن به 
مرکزی تجاری و نقطه    ای استراتژیک در کل 
کشور را داشته باشد، دارد و انگیزه کشورهای 
دیگر برای سرمایه گذاری در آن نیز به میزان 
کافی وجود دارد، از جمله کشوری ثروتمند 
مانند هندوســتان؛ قول و قرارهایی نیز میان 
دو کشور برای توسعه این بندر استراتژیک 
گذاشته شده، اما تاکنون تنها کسر کوچکی 
از ســرمایه     هندی ها به این بندر اختصاص 
یافته اســت. دلیل آن ســنگ    هایی است که 

سیاست ناموفق در برابر آن قرار داده است.
در چارچــوب کلی، این سیاســت 
مربــوط به وجود تحریم هــای بین المللی 
اســت که جلوی تحقق ســرمایه گذاری 
85 میلیون دلاری مســتقیم و خط اعتباری 
۱5۰ میلیــون دلاری هندی ها را گرفت، چه 
رســد به تحقق ۱.5 میلیــارد دلاری بعدی. 
در ماه هــای پایانی ســال ۱۴۰۲ وزیر راه و 
شهرسازی کشور چندین بار از نهایی شدن 
–در واقع نهایی شدن دوباره- مذاکرات ایران 
و هند برای توسعه بندر چابهار سخن گفت 
اما همچنان تا امروز سهم ایران از این توافق 

بسیار ناچیز بوده است.
این همه در حالی اســت که سرزمین 
ایران به شــکل تاریخی سرزمینی ترانزیتی 
اســت و این مربوط به جغرافیای یگانه آن 
اســت. جذابیت بخش ترانزیتی ایران برای 
نمونــه چابهار را می توان چنین دریافت که 
فاصله این بندر تا بمبئی تقریبا  نصف فاصله 
آن تــا تهران اســت، هزینه عبــور از آن در 
مقایسه با کانال سوئز، ۳۰ درصد کمتر است 
و اگر زمان عبور کالا از هندوستان و روسیه 
تا اروپای شمالی از طریق سوئز ۴5روز باشد 
از مســیر آن تنها ۲۰ روز اســت، بااین حال 
سیاست دســت چابهار را برای رشد بسته 
است. در گزارشــی که زهرا آقاجانی برای 
مرکز مطالعــات و پژوهش های بازرگانی 
در این زمینه تهیه کرده، بخشی از مشکلات 
و نیــز جذابیت    های این بندر اســتراتژیک 

بررسی شده است.
توافق بدون اجرا

بندر چابهار این     پتانسیل     را داراست     که     
با اســتقرار صنایع     فرآوری و انواع خدمات 
ارزش افزوده به     هاب لجســتیک     منطقه ای     
برای     کشــورهای     ذی نفع تبدیل     شــود. در 
این     ارتباط می توان به     پیشــنهاد ایجاد شهر 
لجســتیک     در این     بندر )طبق     سند آمایش     
مراکز لجستیک     کشــور( و تعریف     پروژه 
شبکه     یکپارچه     فرآوری و ترابری     یا شیفت    ، 
طبق     لایحه     برنامه     هفتم     پیشرفت     ایران اشاره 
کــرد. علاوه بر این    ، با توجــه     به     قرارگیری     
بنــدر چابهــار در امتداد مســیر کریدور 
شــمال- جنوب، این     بندر از پتانسیل     قابل     
توجهی     جهت     ترانزیت     بین     کشــورهایی     
نظیر هندوســتان با آسیای میانه    ، افغانستان، 
روسیه     و اروپای     شمالی     )در صورت خاتمه     
جنگ     اوکراین    ( برخوردار است    ؛ در واقع با 
توجه     تحریم های     بین المللی     علیه     روســیه    ، 
در عمل     شاخه     شــرقی     این     کریدور اکنون 
اهمیت     بیشــتری     پیدا کرده است    . همچنین     
با توجه     به     تجربه     بسته     شدن کانال سوئز در 
سال ۲۰۲۱ و شرایط     خاص دریای     سرخ در 
حال حاضر، مســیر بندر چابهار در صورت 
ایجاد زیرساخت های لازم می تواند به عنوان 

یکی     از مســیر جایگزین     بــرای     ترانزیت     
محموله    های     بین المللی     مطرح شود.

پیش     از این     و در دهه ۱۳۹۰ توافق نامه     
ترانزیتی     سه    جانبه    ای     میان ایران، هندوستان 
و افغانستان با محوریت     بندر چابهار به     امضا 
رسید. همچنین    ، این     بندر می تواند به عنوان 
یکی     از دروازه    های     مهم     واردات و صادرات 
کالا برای     استان های     شرقی     و مرکزی     کشور 
درنظر گرفته     شود. دراین    ارتباط مقرر شده 
حدود ۲۰ درصد کالاهای     اساســی     از طریق     
این     بندر وارد کشــور شده و در استان های     
مزبور توزیع     شــود؛ در همین     راستا به طور 
نمونه     فعالیت هــای     دارای     ارزش افزوده    ای     
نظیر مرتب    سازی     )سورتینگ    ( و بسته    بندی     
برخی     محصولات از جمله     برنج     و غیره در 
پسکرانه     بندر چابهار شکل گرفته     است    . یکی     
دیگر از پتانســیل های     این     بندر، دسترسی     
آن بــه     اقیانوس هند اســت     که     این     ویژگی     
می تواند بــه     کاهش      بار ورودی     و خروجی     
ســایر بنادر جنوبی     کشــور، به    خصوص 
در صــورت بروز مشــکل     در حمل ونقل     
دریایی     در خلیج فارس کمک     کند. در همین     
راســتا، از سال ۱۴۰۲ تبدیل     چابهار به     مرکز 
ترانشیپ     کانتینری     وارداتی     )انتقال کانتینر از 
کشتی     به     کشتی     دیگر( به     سایر بنادر جنوبی     
کشــور مورد توجه     قرار گرفته است    . به رغم     
پتانسیل های     برشمرده، بندر چابهار به     دلیل     
محدودیت هایی     نظیر عدم کفایت     خطوط 
کانتینری     مستقیم     بین     این     بندر و دیگر بنادر 
جهان، فقدان زیرساخت های کافی     جهت     
پهلوگیری     کشــتی های     بزرگ و بارگیری    ، 
تخلیه     و نگهداری     کالا در بندر، عدم اتصال 
به     شــبکه     ریلی     و ظرفیت     ناکافی     مسیرهای     
جاده ای     منتهی     به     بندر مواجه     است    . در نتیجه     
ایــن     محدودیت ها، این     بندر نقش     اصلی     را 
در پذیرش و ذخیره سازی     کالاهای     وارداتی     
نداشته است    ؛ به طوری     که     بخشی     از کالاهای     
مزبور از بنادر اصلی     جنوبی     کشور واردشده 
و سپس     توسط     کشتی های     کوچک تر به     این     
بندر حمل     شــوند )رویــه     کابوتاژ.( به طور 
دقیق تر، در سال ۱۴۰۱ حدود نیمی     از تناژ  بار 
وارده به     بندر چابهار با رویه     کابوتاژ بوده که     
با توجه     به     ظرفیت     بالای     بندر شهیدرجایی     
و نزدیکــی     آن به     چابهار، به نظر می رســد 
بخش اعظم     این     جابه جایی     مضاعف     از مبدا 
بندر شهیدرجایی     بوده است    . یکی     دیگر از 
پیامدهای     ناشی     از کاستی    های     موجود، سهم     
ناچیز این     بندر از ترانزیت     بنادر کشور است؛ 
حدود ۰.۰۴درصد در سال ۱۴۰۱. علاوه بر 
این    ، در همان ســال بندر چابهار در جایگاه 
ششــم     صادرات از بنادر جنوبی     کشــور به     
لحاظ تناژ قرار داشــته     و تنها ۲5.۱درصد از 
مجموع صادرات این     بنادر )حدود ۶۴ میلیون 

تن    ( را به     خود اختصاص داده است    .
فرار پول ها

از جملــه     اقداماتی     که     در راســتای     
رفع     محدودیت های     مزبور صورت گرفته    ، 
می توان به عملیاتی     شدن خطوط کانتینری     
مستقیم     بین     بنادر چین     و امارات متحده عربی     
و بنــدر چابهار و بحــث     برقراری     خطوط 
مســتقیم     کانتینری     بین     این     بنــدر با بنادر 

هندوســتان )نظیر بندر ناواشیوا و کاندلا( 
اشــاره کرد. همچنین     طی     ســال های     اخیر 
سرمایه گذاری     خارجی     توسط     هندوستان در 
زیرساخت های بندری     چابهار صورت گرفته 
که     به     دلیل     برخی     ناهماهنگی    ها و مشکلات، 
نتیجه     چندان مطلوبی     به دنبال نداشته است    . 
به طــور دقیق تــر در فــاز اول ایــن     طرح، 
هندوستان متعهد به     سرمایه گذاری     85 میلیون 
دلاری     برای     تامین تجهیزات مورد نیاز برای     
اپراتوری     بندر شهیدبهشــتی     و اعطای     یک     
خط     اعتباری     ۱5۰ میلیون دلاری     شــده بود. 
علاوه بر این    ، مقرر شــده بود این     کشــور 
۱.5 میلیارد دلار جهت     ساخت     مجموعه    ای     
متشکل     از جاده و راه آهن     در منطقه     چابهار 
ســرمایه گذاری     کند، امــا در عمل     تاکنون 
تنها ۲5 میلیون دلار صرف خرید ۶دستگاه 

جرثقیل     در این     بندر شده است.
یکی     دیگر از نیازمندی های     اساســی     
بــرای     رفع     محدودیت های     بنــدر چابهار، 
اتصال آن به     شبکه     ریلی     و همچنین     تجهیز 
زیرساخت های مورد نیاز در بندر و پسکرانه     
اســت    . در راستای     اتصال این     بندر به     شبکه     
ریلــی    ، از دهه ۱۳۹۰ پروژه های     تحول    زایی     
همچون محور چابهار- زاهدان )پیشرفت     
حــدود ۷۰ درصــدی    ( بــا هــدف ایجاد 
دسترســی     به     شبکه     ریلی     کشور و زاهدان- 
بیرجند – مشهد)پیشرفت     5 درصدی(   - با 
هدف توسعه     شــبکه     ریلی     در محور شرق 
در دســتور کار قرارگرفته است    . در صورت 
اجرایی     شــدن کامل     این     پروژه ها، بخشــی     
از  بار ترانزیتی     بین     هندوســتان و روسیه     و 
اروپای     شــمالی     که     در حال حاضر عمدتا از 
کانال ســوئز و در مدت زمان ۴5 روز حمل     
می شــود، می تواند از مسیر چابهار و میانبر 
ریلــی     ایران و در مدت زمــان ۲۰ روز و با 
۳۰ درصد هزینه     کمتر جابه جا شود. علاوه بر 
این     تحقق     این     پروژه ها، حمل ونقل     کالا بین     
چابهار و استان های     شرقی     و مرکزی     کشور 
را جهت     واردات و صادرات تسهیل     می کند. 
با این     حــال تکمیل     پروژه های     ریلی     مزبور 
نیازمند سرمایه گذاری بسیار بالاست     که     این     
مساله     روند پیشرفت     را با کندی     مواجه     کرده 
است    . منابع     مالی     این     پروژه تاکنون به     ترتیب     
از محــل     منابعی     همچون اعتبارات عمومی     
وزارت راه و شهرسازی     و استقراض از آورده 
صندوق توسعه ملی تامین شده است و مقرر 
شده که     مابقی     بودجه نیز از محل     تهاتر نفت     

تامین شود.
پیشنهاد های  پژوهشی

برای توســعه مناســب بندر چابهار 
پیشنهادهای پیش رو مطرح شده است که در 
صورت توجه ممکن است بن    بست موجود 

را بشکند.
اتخاذ رویکرد جامــع     و آینده نگرانه     
نسبت     به     توسعه     بندر چابهار: لازمه     توسعه     
بندر چابهار و به دنبال آن ســواحل     مکران، 
داشتن     نگاه همه    جانبه     به     تمامی     پتانسیل های     
این     بنــدر در تجارت داخلــی     و فرامرزی     
اســت    . به طور مثال در تعریــف     و اجرای     
پروژه های     توســعه    ای     این     بنــدر، علاوه بر 
تقویت     ترانزیت    ، باید به     سایر ابعاد موضوع 

از جمله     تبدیل     آن به     هاب لجستیک     منطقه     و 
همچنین     دروازه واردات و صادرات کالا به     

کشور نیز توجه     کرد.
لــزوم تعریــف     چابهار در شــاخه     
شــرقی     کریدور شمال- جنوب: از آنجا که     
در حال حاضر طبق     اســناد موجود تمامی     
شاخه    های     کریدور شمال- جنوب به     بندر 
شهیدرجایی     منتهی     می شوند، لازم است     بندر 
چابهار نیز به طور رسمی     )از طریق     دبیرخانه     
بین المللی     آن در تهــران(، در این     کریدور 

تعریف     شود.
اتخاذ مــدل برد- برد همــکاری     با 
کشــورهای     ذی نفع در اجرای     پروژه های     
چابهــار: جلب     همــکاری     کشــورهای     
ذی نفع )هندوســتان، روسیه     و کشورهای     
آســیای میانه    ( در شاخه     شــرقی     کریدور 
شــمال- جنوب جهت     تکمیل     پروژه های     
ریلــی     و بنــدری     مرتبط     با بنــدر چابهار، 
می تواند ضمن     کاهش     ریسک های     مترتب     
این     پروژه ها، باعث     تضمین     عملیاتی     شدن 
اســتفاده از آنها و پایداری     درآمد ترانزیتی     
حاصله     شود. تحقق     واقعی     این     مهم     نیازمند 
به کارگیری دیپلماسی     اقتصادی     )از جمله     در 

حوزه حمل ونقل    ( است    .
توجه     به     هم افزایــی و تکمیل     پروژه 
بالادســت     محور ریلی     چابهار- زاهدان: با 
توجه     به     پیشرفت     اندک پروژه محور ریلی     
زاهدان-بیرجند- مشــهد نسبت     به     پروژه 
مزبــور، در صورت تکمیــل     محور ریلی     
چابهــار- زاهدان امکان اســتفاده کامل     و 
بهینه     از ظرفیت     این     محور میســر نخواهد 
شــد، بنابراین ضروری     است     تکمیل     پروژه 
زاهدان- بیرجند - مشهد نیز با حداقل     فاصله     

زمانی     محقق     شود.
محاســبه     آورده اقتصادی     ناشــی     از 
تکمیل     پروژه های     ریلــی     و بندری     چابهار 
برای     کشــور: در حال حاضر تخمین     دقیقی     
از آورده ایــن     پروژه هــا و هزینه     لازم برای     
ایجاد زیرســاخت ها و تجهیزات مورد نیاز 
چــه     در زمینه     ترانزیت     و چه     در زمینه     تولید 
و تجــارت برای     کشــورمان و در ســطح     
بین الملل وجود نــدارد. از جمله     ضروری     
است     مطالعاتی     جهت     بررسی     امکان جذب 
بخشــی     از کالاهای     وارداتی     به     بنادر امارات 
)به عنــوان هاب صــادرات مجدد منطقه    ( 
از طریق     بندر چابهار به     مقصد کشــورهای     
عربی     منطقه     و آســیای میانه     انجام شــود. 
مطالعه     دقیق     نیازمندهای     زیرساختی     تبدیل     
چابهار به     قطب     فولاد: با توجه     به     ســند ملی     
آمایش     سرزمین    ، مقرر شده چابهار به     یکی     
از قطب    های     فولادی     کشــور تبدیل     شود. 
بــرای     این     منظور لازم اســت     در وهله     اول 
چشمه    های     جدید  بار )ناشی     از ایجاد صنایع     
فولاد در این     منطقه    ( و میزان تقاضای     آتی  بار 
)به     تفکیک     ریلی    ، جاده ای     و بندری    ( برآورد 
شــود و سپس     زیرســاخت های مورد نیاز 
از جملــه     خطوط ریلی     اصلــی     و فرعی     و 
امکانات بارگیری     و تخلیه     مشخص     شوند. 
تحقق     این     مهــم     نیازمند تعامل     و همکاری     
وزارت صنعت    ، معدن و تجارت و وزارت 

راه و شهرسازی     است    .
جلب     حمایت     ذی نفعان داخلی     بخش     
معدن برای     مشارکت     در تکمیل     پروژه های     
ریلی     مذکور: تاکنون معادن بسیاری     در شرق 
کشور اکتشاف شده که     استخراج آنها به     دلایل     
مختلف     از جمله     فقدان زیرســاخت های 
حمل ونقلی     لازم غیراقتصادی     است    ، لذا با 
تکمیل     پروژه های     ریلی     مذکور، دسترســی     
آنها به     شــبکه     ریلی     مهیا خواهد شد. تامین 
بخشی     از هزینه     تکمیل     این     پروژه ها می تواند 
با مشــارکت     ذی نفعان کلیــدی     مرتبط     با 
این     معادن )از جمله     صنایع     فولاد و ســایر 
بازیگران صنعتی     و معدنی    ( با توجه     به     توان 

این     فعالان     مدنظر قرار گیرد.
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انزلی8

مـریــم علایـی

گزیده

سرویس خبر- گردشگران با ۲5 هزار و ۳۱8 فروند شناور و قایق تفریحی 
از جاذبه های گردشگری دریایی سواحل گیلان و آبراهه های تالاب انزلی دیدن 

کردند.
 مدیــرکل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان از پایــان اجرای طرح ایمنی 
گردشــگری دریایی ویژه نوروز ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: در این طرح که از ۲۴ 
اسفند ماه تا ۱۷ فروردین برگزار شد میزبان ۱۳۳ هزار و ۶۳۶ نفر گردشگر بودیم.
حسین یونســی در گفت وگو با خبرنگاران به رشد ۲۱ درصدی استقبال 
گردشــگران از این طرح اشــاره کرد و افزود : این گردشگران با ۲5 هزار و ۳۱8 
فروند شناور و قایق تفریحی از جاذبه های گردشگری دریایی سواحل گیلان و 

آبراهه های تالاب انزلی دیدن کردند.
وی اظهار کرد: طرح ایمنی گردشــگری دریایی در این استان با محوریت 
شناسایی مراکز و شناورهای ارائه خدمات گردشگری دریایی، بازرسی ایمنی و 
اســنادی مراکز شناورهای مشمول طرح و ارائه خدمات مطلوب به درخواست 
های جستجو و نجات دریایی در حداقل زمان ممکن توسط ۲۰ کارشناس ایمنی 
و فنی، تیم ثبت کننده گزارشهای آماری، ۶ فروند شناور امدادی، ۳ فروند شناور 
اطفاء حریق، ۱۲ فروند شناور همیار ناجی و با همکاری یگان حفاظت و روابط 

عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی گیلان انجام شد.
وی با تاکید بر اینکه در مدت زمان اجرای این طرح هیچ ســانحه دریایی 
گزارش نشد، گفت: اجرای بهینه طرح با تلاش و حضور شبانه روزی تیم های 
اجرایی و ستادی انجام شد و گردشگران ترددهای دریایی ایمنی را بدون وقوع 
هرگونه حادثه و سانحه ای در آغازین روزهای بهاری سال ۱۴۰۳ تجربه کردند. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان تصریح کرد: برای اجرای بهتر 
طرح گردشــگری دریایی در ســال ۱۴۰۳ جلسات هماهنگی برون سازمانی با 
دســتگاه ها و ارگان های همکار در طرح با هدف افزایش ســطح هماهنگی و 
همکاری های مشــترک در دســتور کار قرار گرفت همچنین لایروبی برخی از 
آبراهه های تالابی پرترافیک برای ایمن سازی تردد شناورهای تفریحی، بازدید 
میدانی مستمر از ۴۲ مرکز ارائه دهنده خدمات گردشگری دریایی و بازرسی از 
تجهیزات و شناورهای بکار گرفته شده در این مراکز توسط کارشناسان دریایی 

مجرب انجام شد.
وی ادامه داد: کلیه تجهیزات امداد دریایی در این طرح آماده ارائه خدمات 
بودند و مانورهای مختلفی هم برای ارائه خدمات مطلوب جســتجو و نجات 
دریایی در مواقع اضطرار و آموزش و تجهیز همیاران ناجی در سواحل استان به 

منظور دستیابی به بهترین راندمان عملیاتی ممکن برگزار شد.
یونسی اضافه کرد: تدوین، چاپ و توزیع بیش از ۲ هزار نسخه بروشورهای 
راهنمای گردشگری دریایی ایمن در میان گردشگران و مسافران دریایی با هدف 
افزایش ســطح اطلاعات و موضوعات ایمنی دریانوردی و ترغیب مسافران به 
نظارت بر عملکرد قایقرانان و مراکز ارائه دهنده خدمات گردشــگری دریایی 
و اطلاع رســانی محیطی پیام های ایمنــی دریانوردی، چاپ و نصب ۲۰ بنر و 
تابلوهای اطلاع رســان محیطی در مبادی اصلی تردد گردشــگران در استان و 

شهرهای ساحلی از دیگر اقدامات انجام شده در این حوزه بود.
وی به علاقمندان به بهره گیری از جاذبه های گردشــگری دریایی اعلام 
کرد می توانند در تمامی ایام سال از شناورهای تفریحی مجاز )دارای هویت و 
پلاک ثبتی( برای گشت های ساحلی و تالابی استفاده کنند و در صورت وقوع 
شرایط اضطرار با شــماره ۱55۰ مرکز هماهنگی جستجو ونجات دریایی این 

اداره کل تماس بگیرند.

ســرویس خبر-رئیس و عضو هیات رئیســه فدراســیون فوتبال، از 
پروژه های عمرانی و زمین فوتبال ساحلی منطقه آزاد انزلی بازدید کردند.

مجمع عمومی ســالیانه هیات فوتبال اســتان گیلان برگزار می شــود. 
بــه همین منظور، مهــدی تاج،رئیــس و طهمــورث حیدری،عضو هیات 
 رئیســه و رئیس کمیته امور استان های فدراســیون فوتبال به این استان سفر 

کردند.
رئیس و عضو هیات رئیسه فدراسیون پیش از آغاز مجمع، با حضور بر 

مزار شهدای این استان به مقام شامخ شهدا ادای احترام کردند.
رئیس و عضو هیات رئیســه فدراسیون فوتبال، از پروژه های عمرانی و 

زمین فوتبال ساحلی منطقه آزاد انزلی بازدید کردند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان گیلان؛
گیلان پذیرای ۱33 هزار گردشگر دریایی 

در نوروز بود

بازدید تاج از پروژه های عمرانی و زمین 
فوتبال ساحلی منطقه آزاد انزلی

سرویس خبر - منطقه آزاد انزلی، با 
قرارگیری در اســتان گیلان، به عنوان یکی 
از مهم تریــن مقاصد گردشــگری و مراکز 
بازرگانی در ایران شــناخته می شــود. این 
منطقــه با اســتفاده از موقعیت جغرافیایی 
خود، نه تنها توانســته گردشگران داخلی 
بالایــی را به خود جذب کند بلکه به عنوان 
یــک مرکز عمده تجــارت و بازرگانی نیز 

مطرح است.
 در گزارش پیش رو و در  ادامه مطلب 
به بررسی عواملی که منجر به این موفقیت 

شده اند، پرداخته شده است.
گردشــگری پررونق در منطقه 

آزاد انزلی 
تعداد گردشگران داخلی بازدیدکننده 
از منطقــه آزاد انزلــی در ســال های اخیر 
رشــد قابل توجهی داشته است. این منطقه 
بــا بهره مندی از جاذبه هــای طبیعی نظیر 
ســواحل زیبای دریای خزر، تالاب انزلی و 
جنگل های سرسبز، علاوه بر ایجاد فضایی 
دلنشــین برای گردشــگران، فرصت های 
گردشــگری متنوعی را ارائه می دهد. این 
جذابیت هــا به همراه فعالیت های فرهنگی 
و تفریحی، انزلی را به یکی از پربازدیدترین 
مناطق گردشــگری در ایــران تبدیل کرده 

است.
موقعیت اســتثنایی تجارت و 

بازرگانی 

موقعیت استراتژیک منطقه آزاد انزلی 
در کنــار دریای خزر، این منطقه را به یکی 
از مراکــز کلیدی تجــارت و بازرگانی در 
ایران مبدل کرده اســت. دسترسی آسان به 
آب های بین المللی و بازارهای مهم آسیای 
میانه و قفقاز، امکانات و تسهیلات گمرکی و 
مالیاتی ویژه ای که به بازرگانان ارائه می شود، 
همگی دلایلی هستند که باعث شده تا تجار 
و بازرگانان داخلی و خارجی به این منطقه 

علاقه مند شوند.
موقعیــت در اســتان گیلان و 

دسترسی به استان های بزرگ 
منطقه آزاد انزلی، در قلب استان گیلان 
و در نزدیکی استان های بزرگ و پرجمعیتی 
چــون تهــران و مازندران قــرار دارد. این 
نزدیکی به مراکز جمعیتی بزرگ،دسترسی 
به یک بازار وسیع و متنوع از گردشگران و 
مشتریان را فراهم می آورد. همچنین، وجود 
شــبکه های حمل و نقل مناســب از جمله 
جاده ها و راه آهن، سفر به این منطقه را برای 
ساکنین این استان ها و حتی فراتر از آن آسان 

و جذاب می کند.
رشــد ورودی گردشــگران و 

بازرگانان
در ســال های اخیــر، منطقــه آزاد 
انزلی شــاهد رشــد قابل توجهی در تعداد 
گردشــگران و بازرگانــان ورودی بــوده 
است. این رشد ناشی از تلاش های مستمر 
برای بهبود زیرســاخت ها، افزایش کیفیت 

خدمــات و تقویت ارتباطــات بین المللی 
اســت. توســعه فضاهای تجاری، بهبود 
امکانات گردشــگری و تسهیل فرآیندهای 
گمرکی و مالیاتی، موقعیت منطقه آزاد انزلی 
را به عنوان یک مقصد تجاری و گردشگری 

جذاب تقویت کرده است.
پتانســیل جمعیتــی و قابلیت 

دسترسی 
وجود جمعیت بالا در اســتان گیلان 
و اســتان های همجوار، به ویژه در فصول 
گردشگری، پتانســیل زیادی برای منطقه 
آزاد انزلی به ارمغان می آورد. این جمعیت، 
علاوه بــر تقویت بــازار مصرفی منطقه، 
بــه عنوان منبعی برای نیــروی کار ماهر و 
نیمه ماهر نیز عمل می کند که این امر به رشد 

و توسعه اقتصادی منطقه کمک می کند.
نتیجه گیری

منطقــه آزاد انزلی بــا بهره مندی از 
موقعیت جغرافیایی استثنایی، دسترسی های 
آســان و پتانســیل جمعیتی بالا، به یکی از 
مهم ترین مراکز تجارت و گردشــگری در 
ایران تبدیل شــده اســت. رشد چشمگیر 
ورودی گردشگران و بازرگانان در سال های 
اخیر نشان دهنده ی جذابیت و پتانسیل بالای 
این منطقه اســت. با توجه بــه این مزایا و 
پتانسیل ها، منطقه آزاد انزلی می تواند نقش 
محوری در توسعه اقتصادی و گردشگری 
ایران ایفا کند و به عنوان الگویی برای سایر 

مناطق آزاد کشور عمل کند.

ســرویس خبر - این جلسه با هدف 
حل مشکلات تعاونی ها و توسعه و پیشبرد 
اهداف تعاونی ها در شهرستان انزلی صورت 

گرفت.
جلســه شــورای تعاون بــا حضور 
محمدپورخوش سعادت فرماندار شهرستان 
بندر انزلی، حسین واقفی رئیس اداره تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی و جمعی از روســای 
ادارات در محــل فرمانــداری بندرانزلــی 
برگزار شــد. در ابتدای جلســه پورخوش 
ســعادت ضمن خوش آمدگویی و آرزوی 
قبولی طاعات و عبادات به مدعوین حاضر 

در جلسه از تعاونی ها به عنوان بهترین نماد 
مشارکت مردمی نام برد.

 وی در ادامــه راهکارهایــی را برای 
توســعه شرکت تعاونی توســعه و عمران 
شهرستان بیان داشــت و افزود: در راستای 
اســتفاده از ظرفیت های منطقه آزادانزلی و 
شــهرداری می توان به پیمانکاری رستوران 
اداره بندر، پیمانکاری رســتوران های موج 
شــکن، قابلیت بازارچه فصلی موج شکن، 
خریــد یا اجاره بیل مکانیکی و یا رســوب 
گیر برای پیشــبرد اهداف تعاونی، احداث 
پارکینگ در انزلی توســط شرکت تعاونی 

توســعه و عمران شهرســتان بندر انزلی، 
احداث ورزش های آبی در ســواحل بندر 

انزلی و دیگر موارد می توان اشاره کرد.
در همین راســتا واقفی بــا توجه به 
بیانات مقام معظم رهبری و شعار سال جدید 
با عنوان جهش تولید با مشارکت مردم افزود: 
اهمیت تعاونی ها برای مشــارکت مردمی 
بسیار موثر بوده که می توانند در بخش تولید 
نقش آفرینی داشــته باشــند.وی ادامه داد: 
در واقع در کشــور بایستی ۲5 درصد امور 
برعهده تعاونی ها باشد که متاسفانه این مهم 
تا به امروز تحقق نیافته اســت.واقفی تعداد 

تعاونی های این شهرســتان را ۱۹۳ تعاونی 
فعال اعلام کــرد که  مجموعاً  5۰8۹ عضو 
دارد. ایــن  مقام مســئول در ادامه گفت: در 
ســال گذشته ۶ تعاونی جدید در شهرستان 

بندر انزلی به ثبت رسیده است.
 وی هدف از تشــکیل این جلســه 
شــورای تعاون را حل مشکلات تعاونی ها 
و توســعه و پیشبرد اهداف تعاونی ها  علی 

الخصوص تعاونی توسعه عمران دانست.
در پایان خواســتار تشــکیل جلسه 
شــورای تعاون به صورت فصلی در محل 

فرمانداری شد.

منطقه آزاد انزلی؛ نقطه عطفی در گردشگری و بازرگانی ایران 

سرویس خبر- مدیرکل حوزه سما 
واحد بندرانزلی گفت: با هدف بررســی 
چالش ها و اقدامات انجام شده برای نجات 
تالاب انزلی جشنواره استانی » تالاب من 
زنده بمان« توسط حوزه امور مدارس سما 

واحد بندرانزلی برگزار می شود.
فرشــته گلدوســت با اشــاره به 
برگزاری جشنواره استانی تالاب من زنده 
بمان، اظهار کرد: این جشــنواره توســط 
حوزه امور مدارس ســما واحد بندرانزلی 
برگزار می شود. وی با بیان اینکه واحد سما 
بندرانزلی به صورت سالانه جشنواره های 
مختلفــی را در حوزه های آموزشــی و 
فرهنگی برگزار می کند، افزود: امسال در 
حوزه محیط زیست و با تمرکز روی تالاب 
بین المللی انزلی که به عنوان یک اکوسیستم 
طبیعی برای شهر و استان گیلان محسوب 
می شود، تا دیدگاه ها، پژوهش ها و اقدامات 
انجام شــده برای نجات تالاب را بررسی 

کنیم.
مدیرکل حوزه سما واحد بندرانزلی 
بــا بیان اینکه در این جشــنواره اســتانی 
کارشناســان، پژوهشــگران و هنرمندان 
نیــز حضور دارند، گفــت: هم اکنون آثار 
مختلفی به دبیرخانه جشنواره ارسال شده 
و مهلت ثبــت نام اولیه تا ۳۰ فروردین ماه 

است.گلدوست درباره مهلت ارسال آثار 
به دبیرخانه جشــنواره، خاطرنشان کرد: 
ارسال آثار تا ۱۳ اردیبهشت ماه خواهد بود 
و ارزیابی اولیه آثار ۱۹ و ۲۰ اردیبهشــت 
و مراسم اختتامیه در ۲۶ اردیبهشت انجام 

می شود.
وی گفت: علاقمندان می توانند برای 
کســب اطلاعات بیشتر به لینک دریافت 
https://yun.ir/ شیوه نامه به نشــانی
w9zmn6 مراجعــه و بــرای ثبت نام 
https://forms.gle/ اولیه نیز به لینک
مراجعه   wFjESHZPcjJXBjyo8

کنند.
مدیرکل حوزه سما واحد بندرانزلی 

تاکید کرد: شــرکت کنندگان آثار خود را 
در پیام رســان بله talabeman2 ارسال 
و بــرای هماهنگــی با شــماره موبایل 

۰۹۳۷۶8۲۴۹85 تماس حاصل کنند.
گلدوســت، ایده پژوهش، مقاله و 
عکاســی را از محورهای این جشــنواره 
برشــمرد و مخاطبان آن را دانش آموزان و 

پژوهشگران معرفی کرد.
مدیــرکل حوزه ســما واحد بندر 
انزلی گفت: دانش آمــوزان دوره ابتدایی 
در بخش نقاشــی و تولید محتوا، متوسطه 
اول در بخش مقاله مرتبط در زمینه تالاب، 
پوستر، اینفوگرافی، نقاشی، تولید محتوا 
و عکاســی و دانش آموزان دوره متوسطه 

دوم در زمینــه مقاله مرتبط با تالاب، تولید 
محتوا و عکاسی می توانند در این جشنواره 

شرکت کنند.
وی با بیان اینکه بررسی چالش های 
تالاب انزلــی و راهکارهای احیای آن از 
محورهای مهم جشــنواره استانی تالاب 
من زنده بمان است، تصریح کرد: اقدامات 
مختلفی در زمینه حفــظ و احیای تالاب 
انزلــی انجام شــده و این نیاز احســاس 
می شــود که تمــام این اقدامــات باید با 
مشارکت تمام ارگان های مرتبط، مردم و 
دوستداران محیط زیست انجام شود تا این 
تالاب به سرنوشت تالاب ارومیه و مانند آن 
مواجه نشود. عضو شورای سیاستگذاری 
جشنواره با اشاره به مشکلات و معضلاتی 
کــه تالاب بین المللی انزلــی با آن روبرو 
اســت، تاکید کرد: بایــد تصمیم جدی 
گرفت و با کمک رسانه ها، محیط زیست، 
دستگاه های مرتبط، مردم و تمام ذی نفعان 
تالاب و جذب اعتبار و سرمایه  مشکلات 
را برطرف کرد.گلدوست تاکید کرد: این 
اقدامات باید به صورت مستمر ادامه یابد و 
باید تمام معضلات و تهدیدهای پیش روی 
تالاب بین المللی انزلی با مشارکت جمعی 
مرتفع شود و این جشنواره یادآوری برای 

تمام این اقدامات خواهد بود.

مدیر کل حوزه سما واحد بندرانزلی خبرداد؛
برگزاری جشنواره استانی »تالاب من زنده بمان« برای نجات تالاب انزلی

اولین جلسه شورای تعاون در شهرستان بندر انزلی برگزار شد
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9 ارس

مدیرعامل منطقه آزاد ارس خبر داد:

آمادگی منطقه آزاد ارس برای حمایت از درمان ناباروری 
با مشارکت جهاددانشگاهی

ابراهیم ارزانی

گزیده

ســرویس خبر- مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد ارس گفت: جلسات خوشه های 
صنعتــی و کشــاورزی منطقــه آزاد ارس 
به صورت مجزا با هدف احصاء مشــکلات 
و ارائه راهکار برای افزایش حجم تولیدات 

برگزار خواهد شد.
مجید کیانی در کارگروه ســتاد جهش 
تولید که با حضور مدیران واحدهای تولیدی 
خوشــه مواد غذایی ارس و سایر مسئولین 
شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: جلسات 

خوشه های صنعتی و کشاورزی منطقه آزاد ارس به صورت مجزا با هدف احصاء 
مشکلات و ارائه راهکار برای افزایش حجم تولیدات برگزار خواهد شد.

وی ادامه داد: در ســال گذشته با ریشه یابی علل بروکراسی اداری و موانع 
تولید، ســرمایه گذاری و صادرات بســیاری از مشکلات و دغدغه های فعالین 
اقتصادی در حوزه غذاودارو، اســتاندارد، کمیســیون اقتصادی، صدور مجوز، 
اســتعلامات واگذاری زمین و … رفــع گردید که نتیجه ی آن رضایت جامعه 

ذی نفعان و رتبه ی اول ارس در ارزیابی عملکرد مناطق آزاد بود.
رئیــس هیات مدیره و مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد ارس با اشــاره به 
اهمیت بازاریابی و تبلیغات در افزایش فروش و صادرات تولیدکنندگان منطقه، 
خاطرنشان ساخت: نمایشگاه ایران اکسپو تهران که در اردیبهشت ماه سالجاری 
برگزار خواهد شد یکی از ده ها فرصت بازاریابی و معرفی محصولات است که 

ضرورت دارد فعالین اقتصادی ارس در آن مشارکت نمایند.
وی در پاســخ به مطالبه ی سند اراضی واگذار شده در سالیان قبل، یادآور 
شد: در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در بخش های صنعتی و تجاری پایان کارهای 
متعددی صادر گردید و امیدواریم در اوایل ســال ۱۴۰۳ شــاهد شروع صدور 
بخش قابل توجهی از اســناد باشــیم و یکی از مطالبات چندین ســاله فعالان 

اقتصادی را محقق کنیم.
در این نشست سه ساعته که با حضور ۲۰ تولیدکننده حوزه صنایع غذایی 
برگزار شــد در خصوص مباحثی همچون تامین مــواد اولیه، تعهدات ارزی، 
قرنطینه، گواهی بهداشت، مالکیت زمین، تصفیه خانه، بهسازی معابر سایت های 
صنعتــی، ارزش افزوده، قیمت فروش محصــولات تولیدی، کارت بازرگانی، 
صادرات محصولات تولیدی، ســهمیه شــکر و روغن، ســهمیه سوخت، آرد 
سهمیه ای، استرداد ارزش افزوده بحث و تبادل نطر شد و دستورات لازم جهت 

رفع برخی مشکلات در حیطه وظایف سازمان صادر گردید.

ســرویس خبر- علی نوید در نشست 
جهش تولیــد با حضور تولیدکنندگان حوزه 
صنایع غذایی منطقه، اظهار داشــت: هدف از 
برگزاری این رویداد آسیب شناسی مشکلات 
موجود در خوشه مواد غذایی منطقه آزاد ارس 
و ارائه راهکار جهت افزایش حجم تولید برای 

نقش آفرینی در تحقق فرمان سال است.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان منطقه آزاد ارس، علی نوید در نشست 
جهش تولیــد با حضور تولیدکنندگان حوزه 

صنایع غذایی منطقه، اظهار داشــت: هدف از برگزاری این رویداد آسیب شناسی 
مشــکلات موجود در خوشــه مواد غذایی منطقه آزاد ارس و ارائه راهکار جهت 

افزایش حجم تولید برای نقش آفرینی در تحقق فرمان سال است.
وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۷ واحد تولیدی در این بخش در حوزه قند و 
شکر، برنج، گیاهان دارویی، خشکبار، روغن و غیره فعال هستند که علاوه بر این ۱۷ 
شرکت، ۱۹ شرکت دیگر در مرحله ساخت وساز و دارای جواز تاسیس هستند که 

امیدواریم بیشتر این واحدها تا پایان سال ۱۴۰۳ وارد چرخه تولید گردند.
وی یادآور شــد: ظرفیت تولید اســمی ۱۷ واحد تولیــدی فعال منطقه آزاد 
ارس در این خوشــه ۲۹8 هزار تن اســت اما درحال حاضر این واحدها با تمامی 
ظرفیت شان فعالیت ندارند و هدف ما در سال ۱۴۰۳ کمک به افزایش میزان تولید 
این واحدهاست.معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ارس ارزش 
ریالی تولیدات واحدهای صنعتی منطقه آزاد ارس را ۱5۰ هزار میلیارد ریال خواند 
و گفت: از این مقدار۳۷/۱۳ درصد معادل ۲۰ هزار میلیارد ریال مربوط به تولیدات 
خوشه مواد غذایی است.وی تصریح کرد: میزان اشتغال اسمی واحدهای تولیدی 
منطقه آزاد ارس در خوشه مواد غذایی ۴۳5 نفر می باشد که میزان اشتغال واقعی در 
این واحدها ۲5۷ نفر بوده و میزان اراضی واگذار شده به ۱۷ خوشه مواد غذایی ۶.۶ 

هکتار با زیربنای ۳.۲ هکتار است.
علی نوید در پایان یادآور شد: ظرفیت تولید ۱۹ واحد تولیدی در حال ساخت 
این خوشــه ۴۹ هزار تن به علاوه ۳ میلیون عدد می باشــد که با بهره برداری از این 

واحدها برای 5۳۶ اشتغال زایی خواهد شد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس:
جلسات خوشه های صنعتی و کشاورزی 

منطقه آزاد ارس برگزار می شود

معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ارس؛
۱۹ واحد جدید صنایع غذایی در حال 

احداث است
استاندار آذربایجان شرقی؛

انتقال آب ارس به تبریز یك پروژه راهبردی است
سرویس خبر- استاندار آذربایجان 
شــرقی گفت: انتقال آب ارس به تبریز به 
عنوان یک پروژه راهبــردی در اولویت 
اســت و زمان بندی و فازبنــدی آن باید 

مورد توجه قرار گیرد.
مالک رحمتی در جلســه مدیریت 
بحران آب استان، اظهار کرد: طرح انتقال 
آب ارس به تبریز باید با تامین منابع مورد 
نیاز در حداقل زمان ممکن اجرا و در کنار 
آن انتقال آب به شــهرهایی که در مســیر 

انتقال قرار گرفته اند نیز انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه حساســیت در 
مورد مساله آب نباید کمرنگ شود، گفت: 
طبق آمار آب منطقه ای، 85 درصد از منابع 
آبی اســتان در بخش کشاورزی مصرف 
می شــود از این رو جهاد کشاروزی باید 
برای مدیریت این منابع و ترویج مصرف 

بهینه در این حوزه برنامه ریزی کند.
رحمتــی ادامه داد: بهــره وری در 
مصرف آب بایــد در اولویت قرار گیرد 
و این گونه نباشــد که تنها به جلسات و 
بخشــنامه ها اکتفا کنیم بلکــه باید برای 
تامین آب پایدار اســتان تلاش شود و در 
این راســتا داشتن یک افق ۱۰ ساله امری 

ضروری است.
اســتاندار آذربایجان شرقی با بیان 
اینکه اســتان از نظر منابع آبی مشــکلی 
نــدارد، ادامــه داد: بر اســاس آمارهای 
موجود، میزان بهره بــرداری از آب های 
زیرزمینی بالاســت و آن چه که می تواند 

در ایــن حوزه به ما کمک کند، طرح های 
راهبردی آبخوان داری و آبخیزداری است 
که علاوه بر افزایش سطح آب سفره های 
زیرزمینی و کمک به بخش کشــاورزی، 
حجم آب تخصیص یافته از سدها را نیز 

کاهش دهد.
رحمتی بر تغییر الگوی مصرف آب 
و مدیریت آن در بخش کشاورزی تاکید 
کرد و گفت: در سیستم های قدیمی میزان 
هدررفــت آب بالاســت و اگر در برنامه 
کلان کشــاورزی، برنامه های مشخص 
کوتاه مدت و بلندمدت و همچنین نظارت 
بر مصرف وجود نداشته باشد، منابع آبی 
با این میزان از هدررفت پاســخگوی نیاز 

نخواهد بود.
وی بــا تاکید بر اینکه مســاله آب، 
حیاتی ترین مساله اســتان است، گفت: 

فرمانــداران بایــد در کنــار پروژه ها و 
بودجه هــای دولتی، از ظرفیت خیران در 
شهرستان ها استفاده کنند و از همین امروز 
به فکر تابستان امسال و حتی سال ۱۴۰۴ 

باشند.
از  یکــی  داد:  ادامــه  رحمتــی 
کارویژه های فرمانداران، تامین آب مورد 
نیاز شهرستان هاســت و بایــد بر محل 
تامین آن مســلط بوده و متناســب با سه 
 حالت ســفید، زرد و قرمز برنامه داشــته 

باشند.
وی تاکید کرد: در مورد پروژه های 
ملی نیز، مدیران کل استان باید با حضور 
در وزارتخانه هــا و دســتگاه های ملی، 
تخصیــص منابع و اعتبــارات موردنیاز 
برای پیشــرفت و اتمام ایــن پروژه ها را 

پیگیری کنند.

استاندار آذربایجان شرقی همچنین 
بر اســتفاده از ظرفیت مولدسازی برای 
اتمــام پروژه های بخش آب تاکید کرد و 
گفت: به همان میــزان که برای پروژه ها 
اهمیت قائلیم، باید برای انجام آنها راهکار 
داشته باشیم که استفاده از ظرفیت قانونی 
مولدســازی برای تامین منابع موردنیاز 

امری ضروری است.
رحمتی بر رفع تنش آبی روستاهای 
اســتان تاکید کرد و گفت: روســتاهایی 
کــه دچار تنش آبی هســتند با اســتفاده 
از ظرفیت هایــی همچــون مســئولیت 
اجتماعــی، خیرین و بســیج در اولویت 
قرار گیرند تا مشکل آبی این روستاها در 

سریع ترین زمان حل شود.
وی با اشــاره به موضوع تامین آب 
شــهر جدید ســهند، گفت: در این شهر 
جمعیت قابل توجهی ســاکن هستند و 
حداقل ۱۰ هزار واحد مســکونی دیگر تا 
پایان امســال اضافه خواهد شد، بنابراین 
موضوع تامین آب شــرب این شهر باید 
مــورد توجه جدی قرار گرفته و کارهای 

کارشناسی انجام شود.
خــط ۱۳5 کیلومتــری انتقال آب 
رودخانه مرزی ارس به تبریز و شــهرها 
و روســتاهای واقع در مسیر، با گذشت 
بیش از هشت سال از شروع آن هنوز ۳5 
کیلومتر پیشرفت فیزیکی دارد و تکمیل 
آن بــا تزریق اعتبارات مالــی مورد نیاز 

تسریع می شود.

سرویس خبر- مدیرعامل منطقه آزاد 
ارس از آمادگــی این منطقه برای حمایت 
از درمان ناباروری با مشــارکت ســازمان 

جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان 
جهاددانشــگاهی آذربایجان شرقی، مجید 
کیانی با حضور در سازمان جهاددانشگاهی 
اســتان بــا بیان این کــه عدم اســتفاده از 
ظرفیت های جهاددانشگاهی در منطقه آزاد 
ارس تا به امروز جای تاســف دارد، اظهار 
کــرد: تمامی ظرفیت های این نهاد در ارس 
قابل استفاده هســتند. پیشنهاد می کنیم که 
حتما دفتر جهاددانشگاهی در منطقه مستقر 

شود.  
وی بــا اشــاره بــه ظرفیت هــای 
جهاددانشگاهی در حیطه درمان ناباروری، 
افــزود: ناباروری امروز به مســئله مهمی 
تبدیل شــده و باید فعالیت ها در این حیطه 
بیشــتر شود. متاسفانه منطقه ارس در زمینه 
نرخ بــاروری جزو مناطق بــا نرخ پایین 
استان است. همچنین ناباروری یک مسئله 
اجتماعی هم بوده و برخی زوج های بارور 

اعتقادی به فرزندآوری ندارند.
وی تاکیــد کرد: بــا توجه به اهمیت 
مسئله ناباروری در کشور، منطقه آزاد ارس 
آماده همکاری با جهاددانشــگاهی و ستاد 
ملی جمعیت در راســتای انجام مطالعات 
اجتماعی فرهنگی و درمــان ناباروری در 
این منطقه و حتی اســتان اســت. طی یک 
ســال گذشــته نیز کارهایی در این حیطه 
انجام گرفته و بحث خانواده مبنای اجرای 
برنامه ها در منطقه آزاد ارس قرار گرفته و از 
ظرفیت های این منطقه در راستای ترغیب به 
ازدواج و قانون جمعیت استفاده شده است.

کیانــی ادامه داد: درمانگاهی در نقطه 
صفر مرزی در حال تکمیل است که می توان 
از ظرفیت مکانی آن برای پذیرش ناباروری 
در منطقه صفر مرزی ارس اســتفاده کرد. 
اخیرا با شبکه بهداشت توافقی برای ساخت 
درمانــگاه دیگــری کرده ایم کــه می توان 

ظرفیت جهاددانشگاهی را نیز به آن افزود.
مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد 
ارس، ادامــه داد: در حــوزه احــداث 
نیروگاه خورشــیدی، آمادگی همکاری با 
جهاددانشگاهی را داریم. یک کار را در این 
حیطه در اندازه بزرگ شروع کرد ه  ایم و اگر 
جهاددانشــگاهی، ظرفیتی دارد، می توانیم 
همکاری کنیم. اراضی متناســب با احداث 
این نیروگاه شناســایی شده و حدود ۷5۰ 
هکتــار اراضی برای آن تخصیص داده ایم. 
این اراضی به پست ۴۰۰ منطقه نیز نزدیک 
است که این فاصله کم، هزینه انتقال برق را 
بسیار کاهش می دهد. اکنون 8۰ درصد مبلغ 
ســرمایه گذاری وام ارزی اهدا شده و حتی 

برق تولیدی نیز خریداری می شود.
وی با اشــاره به فعال بودن شــرکت 
ســرمایه گذاری و توســعه ارس و بخش 

خصوصــی در بخــش انرژی و شــکل 
گیری خوشــه برق و الکترونیک در ارس، 
اظهار کــرد: تلاش داریم تا خط تولید پنل 
خورشــیدی را به ارس بیاوریم. ســرمایه 
گذار آمده و صحبت های اولیه انجام شد که 

جهاددانشگاهی می تواند به آن کمک کند.
مدیرعامل منطقه آزاد ارس با اشــاره 
بــه ثبت جهانی ژئوپــارک ارس به عنوان 
دومیــن ژئوپارک ایران، گفت: متاســفانه 
نتوانســتیم این ظرفیت بزرگ را در حوزه 
رسانه آنچنان که باید مطرح کنیم. ثبت این 
ژئوپارک یک اتفاق بزرگ برای گردشگری 
و محیط زیست بوده است. توانمندسازی 
افراد محلی و مشاغل محلی یکی از نکات 
بســیار مهم در این نوع مناطق است که در 
راستای حفظ محیط زیست و درآمدزایی 
موثر بوده و نمونه آن را می توان در ژئوپارک 

قشم مشاهده کرد.
وی با اشــاره به همکاری منطقه آزاد 
ارس با دانشــگاه هایی چون علم و صنعت 
و تهران در راستای ایجاد پردیس های علم 
و فنــاوری، از آمادگی ارس برای همکاری 
در حوزه مشاغل خانگی و فعالسازی پارک 

صنایع خلاق جهاددانشگاهی خبر داد.
وی افزود: معتقد هســتیم که حوزه 
فناوری هــای جدید و دانش بنیان و خلاق 
برای آینده ارس بســیار مهم است و نباید 

تاکید روی صنایع سنگین در ارس باشد.
کیانی با اشــاره به شعار سال جاری، 
گفت: ابتدا باید الگوهای مشارکت مردم در 
جهش تولید، مطالعه و طرح شــود. در این 
زمینه نیز آماده همکاری هستیم. خودمان هم 

تعدادی ایده داریم.
وی با بیــان این که تمامی ارگان های 
حمایتی و اقتصادی در ارس پای کار هستند، 
افزود: امسال هدفگذاری کرده ایم تا هزار نفر 
را در حیطه مشــاغل خانگی بیفزاییم تا به 

اقتصاد ارس کمک کنند.
علی اصغر فاتحی فر، رئیس سازمان 
جهاددانشــگاهی آذربایجان شــرقی، نیز 
در ایــن دیــدار گزارشــی از ظرفیت ها و 
قابلیت های مختلف فرهنگی، رســانه ای، 
آموزشــی، پزشــکی و پژوهشــی ایــن 
ســازمان ارائه کرده و در خصوص توسعه 
همکاری های جهاددانشگاهی و منطقه آزاد 

ارس اعلام آمادگی کرد.
وی اظهــار کــرد: خبرگزاری های 
ایسنا، ایکنا و مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران)ایسپا( از ابزارهای فرهنگی، رسانه ای 
و افکارســنجی این سازمان بوده، همچنین 
مرکــز فناوری های نو با تولید نیروگاه های 
خورشیدی و هیبریدی، پژوهشکده توسعه 
و برنامه ریزی با انجام پژوهش  های حوزه 
علوم انســانی و مراکز پزشــکی از جمله 
آزمایشگاه تشخیص طبی، طب کار، بانک 
خون بند نــاف، مرکز درمان ناباروری و ... 
در خدمت رفع نیازهای اســتان بوده و در 
صــورت نیاز منطقــه آزاد ارس می توانیم 

همکای های مشترک را شروع کنیم.
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اروند10

محمود  یزدان پناه فدائی

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند:

منطقه آزاد اروند نیازمند تدوین راهبرد پروژه های اجرایی است گزیده

سرویس خبر- خیاط زاده، رئیس سابق 
اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
آبادان گفت: مناطق آزاد در حد نام هســتند در 
صورتی که قوانین آن به صورت واقعی اعمال 

شود، رشد اقتصادی به دنبال دارد.
مســعود خیاط زاده با اشــاره به شعال 
ســال ۱۴۰۳، اظهار کرد: همیشه تولید واقعی، 
تولیدی است که توسط بخش خصوصی انجام 

می شود.
وی افزود: با توجه به شــعار سال، سالی 
پرُمعنا و با مســما را در پیش رو داریم. چنانچه فقط حتی چند درصد از این شــعار 

محقق شود، پیامدهای مثبتی در شهرک های صنعتی ایجاد می شود.
رئیس ســابق اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی آبادان ادامه داد: شهر 
آبادان با توجه به اینکه در محدوده منطقه آزاد اروند است دارای شرایط ویژه است. 

مجاورت با کشورهای عراق و کویت یک امتیاز مهم تلقی می شود.
خیاط زاده عنوان کرد: کشور عراق در حال پیشرفت بوده و ارزش پول ملی 
این کشــور رو به افزایش اســت بنابراین باید برای افزایش صادرات به این کشور 
برنامه ریزی مناســب صورت گیرد. کشورهای کوچک در حال گرفتن بازار عراق 

از ایران هستند.
وی با اشاره به مناطق آزاد کشور تصریح کرد: مناطق آزاد در حد نام هستند در 

صورتی که قوانین آن به صورت واقعی اعمال شود، رشد اقتصادی به دنبال دارد.
رئیس سابق اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی آبادان با اشاره به شهرک 
های صنعتی آبادان، بیان کرد: چند درصد از واحدهای تولیدی شهرک های صنعتی 
آبادان به صورت واقعی فعال اســت؟ فعالسازی شهرک های صنعتی آبادان سبب 

اشتغالزایی برای ۲ هزار نیرو به صورت مستقیم می شود.
خیاط زاده با تاکید بر اینکه مناطق آزاد تعریف دارند و امتیازی که این مناطق 
دارند در دیگر نقاط کشورمان نیست، اظهار کرد: سازمان منطقه آزاد اروند با توجه 
به اینکه توان مالی دارد، باید مســتقیما ورود کند و در زمینه ســرمایه در گردش به 

واحدهای تولیدی مشوق اختصاص دهد.
وی افزود: در زمینه توســعه اقتصادی برای شهرهای آبادان و خرمشهر باید 
جزیره ای عمل شــود زیرا این دو شهر در محدوده منطقه آزاد اروند هستند و باید 

قوانین تسهیلگر نسبت به دیگر نقاط کشور وجود داشته باشد.
رئیس سابق اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی آبادان یادآور شد: برای 
واحدهای تولیدی منطقه آزاد اروند نباید همان قوانینی که در شهرک های صنعتی 
کشور است در منطقه آزاد اروند عینا اجرا شود و باید تفاوت عمده بین منطقه آزاد 

اروند و قوانین سرزمین اصلی باشد.
خیاط زاده گفت: امیدوارم سال ۱۴۰۳ با توجه به تاکید ویژه مقام معظم رهبری، 

سالی با برنامه های مثبت برای شهرک های صنعتی منطقه آزاد اروند باشد.

سرویس خبر- بابامرادی، مدیر گردشگری سازمان منطقه آزاد اروند گفت: 
کلیات طرح احداث شهرک  هتل های منطقه آزاد اروند مورد موافقت قرار گرفته 

و هم اکنون کارشناسی این طرح بزرگ اقتصادی در حال بررسی است.
امیرهوشــنگ بابامرادی اظهار کــرد: هتل  ها یکی از ظرفیت های صنعت 

گردشگری در منطقه آزاد اروند )آبادان-خرمشهر( هستند.
وی افزود: طبق اعلام دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد کشور، »اروند« 
بیشــترین میزان گردشــگر نوروزی را نسبت به دیگر مناطق آزاد داشت و یک 
رکورد جدیدی از خود ثبت کرد؛ ظرفیت اشــغال هتل  های این منطقه به ۱۰۰ 

درصد رسید.
مدیر گردشگری سازمان منطقه آزاد اروند تاکید کرد: سرمایه  گذاران برای 
احداث هتل جدید در شــهرهای آبادان و خرمشهر از سوی سازمان منطقه آزاد 

اروند حمایت می شوند.
بابامرادی خاطرنشــان کرد: بر اساس سیاســتگذاری سازمان منطقه آزاد 
اروند، شــهرهای آبادان و خرمشــهر در سال ۱۴۰۳ میزبان گردشگران بسیاری 
خواهند بود و از ســوی دیگر مطالعات حاکی از آن است که هتل سازی در این 

منطقه سوددهی اقتصادی در پی دارد.

رئیس سابق اتاق بازرگانی آبادان:
تحقق شعار سال در گروی حمایت عملی 
منطقه آزاد اروند از شهرک های صنعتی

مدیر گردشگری سازمان منطقه آزاد اروند  :
سرمایه گذاران برای احداث هتل جدید 
در آبادان و خرمشهر حمایت می شوند

سرویس خبر - مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد اروند گفت: تدوین راهبردها، 
برنامه هــا و پروژه های اجرایــی آبادان 
و خرمشــهر در راســتای تحقق شــعار 
 جهش تولید با مشــارکت مردم ضروری 

است.
 علــی زارعی در جریــان بازدید از 
طرح ها و مکان های تاریخی و گردشگری 
منطقــه آزاد تجاری ارونــد اظهار کرد: با 
مشــارکت فعالان صنعتی و اقتصادی در 
محدوده منطقه آزاد اروند اصلاحاتی در 
سیاست های جاری، گمرکی، مقرراتی و 
نیز سیاست های مرتبط با جذب مشارکت 
بخش خصوصــی تدوین و اجرا خواهد 

شد.
وی تدوین راهبرد توســعه صنعتی 
منطقه با مشــارکت اتاق هــای بازرگانی 
و  فعالان بخش صنعتــی، رقابت پذیری 
و شــفافیت و تســهیل ورود بــه فضای 
کســب و کار را از برنامه های ســازمان 
منطقــه آزاد اروند عنوان کــرد و افزود: 
کاهــش هزینه هــای تولید درشــرایط 
تحریــم از طریق تامین مالی حوزه تولید، 
اختصاص خط اعتباری ویژه برای صنایع 
فعــال در منطقه با همــکاری بانک های 
عامــل مســتقر در آبادان و خرمشــهر و 
 افزایش تســهیلات اعطایــی در برنامه 

است.

زارعی گفت: تامین امنیت ســرمایه 
گــذاری، توســعه صــادرات غیرنفتی، 
توســعه فناوری و شــرکت های دانش 
بنیان با تغییــر رویکرد از مونتاژ کاری به 
نوآوری و اســتفاده ازفناوری های برتر و 
رســمی شدن کلیه کســب و کارها برای 
 تحقق شعار سال بیش از پیش مورد توجه 

است.
وی به فعال ســازی ظرفیت  خالی 
واحدهای تولیدی در راستای رونق تولید 
و احیای واحدهای راکد قابل بازگشــت 
به چرخه تولید در شهرســتان های آبادان 
و خرمشهر اشــاره کرد و افزود: افزایش 
حجم و تنــوع محصــولات صادراتی، 
خدمــات بــه کشــورهای همســایه از 
جملــه عــراق و اصــلاح فرآیندهــا و 
دستورالعمل ها با حذف و یا کاهش زمان 
 صدور مجوزها مورد بررسی مجدد قرار 

می گیرد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند 
اظهارکــرد: اصلاح و اعمال تخفیف های 
مالیاتــی، اعطای تســهیلات ویژه برای 
واگذاری زمین برای فعالان حوزه صنایع 
کوچک و مشارکت بخش خصوصی در 
سیاســت گذاری و تسهیل امور گمرکی 
در تخقق شــعار سال مورد توجه خاص 

قرار دارد.
وی بــه ســابقه حــوزه فرهنگی و 
اجتماعــی و گردشــگری در منطقه آزاد 
اروند اشــاره کرد و افزود: توانمندسازی 

جوامــع محلــی، ایجــاد کارگاه هــای 
آموزشــی برای اصنــاف و افراد فعال در 
بخش های فرهنگی، ایجاد آموزشگاه ها و 
آموزش های غیر مستقیم برای شهروندان 
بــرای تعمیق باورها و ارزش های دینی و 
اسلامی از برنامه های سازمان در آبادان و 

خرمشهر است.
مدیر عامل منطقه آزاد اروند گفت: 
در حالی که ســالانه بیش از چند میلیون 
نفر از مرزشــلمچه تردد مــی کنند برای 
جذب این مسافران احداث اقامتگاه های 
مجهــز رفاهــی در دســتور کار منطقه 
آزاد تجــاری و صنعتــی اروند اســت و 
علاوه بــر آن قابلیت های گردشــگری 
طبیعــی و مناطق زیبای ایــن منطقه هم 
 برای معرفی به مســافران شناسایی شده 

است .

وی افــزود: منطقــه آزاد ارونــد 
به عنوان الگوی توســعه ســند چشــم 
انــداز ۱۴۰۴ در بخش هــای فرهنگــی 
 و اقتصــادی کشــور تعریــف شــده 

است .
منطقــه آزاد اروند با مســاحت ۳۷ 
هزار و ۴۰۰ هکتار در شمال غربی خلیج 
فارس شامل شــهرهای آبادان، خرمشهر 
و مینوشــهر)جزیره مینــو( در محــل 
 تلاقــی ۲ رودخانه ارونــد و کارون واقع 

است.
ایــن منطقــه در همجــواری بــا 
کشــورهای عــراق و کویت با داشــتن 
ظرفیــت هــای مناســب نظیــر حمل 
و نقــل جــاده ای، ریلــی، دریایــی و 
 هوایــی از اهمیت ویــژه ای برخوردار 

است.

سرویس خبر - مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد اروند گفت: منطقه آزادتجاری 
و صنعتی اروند به عنوان الگوی توســعه 
ســند چشــم انداز ۱۴۰۴ در بخشــهای 

فرهنگی و اقتصادی تعریف شده است.
علــی زارعــی درحاشــیه بازدید 
وسرکشــی از طرحها و مکانهای تاریخی 
و گردشــگری منطقه آزاد تجاری اروند 
در گفتگــو با خبرنــگاران  محلی با اعلام 
ایــن مطلب گفت: هم اکنــون در منطقه 
آزاد اروند باتکیــه بر توان افزایی جوامع 
محلــی  و مشــارکت ســرمایه گذاران 
فعالیتهای مختلــف فرهنگی و اجتماعی 
 بــدون اتکا بــه کمک دولــت صورت 

می گیرد.
وی بــه ســابقه حــوزه فرهنگی و 
اجتماعــی و گردشــگری در منطقه آزاد 
اروند اشــاره کرد وافزود: توانمند سازی 
جوامــع محلــی ، ایجــاد کارگاههــای 

آموزشــی برای اصنــاف و افراد فعال در 
بخشهای فرهنگی، ایجاد آموزشگاهها و  
آموزشــهای غیر مستقیم برای شهروندان 
برای تعمیــق باورهاو ارزشــهای دینی 
و اســلامی از برنامــه هــای معاونــت 
 فرهنگــی و اجتماعــی ایــن ســازمان 

است.
مدیرعامــل منطقه آزاد اروند خاطر 
نشــان ســاخت: با تکیه بر فرهنگ بومی 
و فولکلــور منطقــه خرمشــهر وآبادان 
هنرمنــدان و صاحبــان هنر ایــن منطقه 
شناســایی شده و با استفاده از اساتیدبرتر 

تخصصــی  نشســتهای  برگــزاری  و 
کارگاههای آموزشــی در بخشهای تئاتر،  
فیلم ســازی، نقاشی، موسیقی برگزار و با 
اســتفاده ازفرهنگ بومی منطقه به اجرای 
برنامه پرداخته و حتی برنامه های مشترک 
ونمایشــگا های چند جانبه با کشورهای 
 همسایه در این ارتباط در سال جاری اجرا 

خواهد شد.
علــی زارعی بــه فعالیتهــای این 
معاونت در بخش گردشــگری هم اشاره 
کــرد و گفت : در حالی که ســالانه بیش 
از چند میلیون نفرازمرزشلمچه تردد می 
کنند برای جذب این مســافران احداث 
اقامت گاههای مجهز رفاهی در دســتور 
کار منطقه آزاد تجــاری و صنعتی اروند 
بوده و علاوه بر آن قابلیتهای گردشگری 
طبیعــی و مناطق زیبای ایــن منطقه هم 
 بــرای معرفی به مســافران شناســایی 

شده است.

ســرویس خبر- معتمدان اروند 
بــه مناســبت عید فطــر بــا مدیرکل 

صداوسیمای آبادان دیدار کردند.
شــماری از ســادات، شــیوخ، 
معتمدین، خیرین، کارآفرینان،روســای 
ادارات، اعضــای انجمن ها وســازمان 
های مــردم نهاد فرهنگــی و اجتماعی 
منطقه اروند، با مدیر کل صداوســیمای 

آبادان دیدار کردند. 
این دیدار به مناســبت عید سعید 
فطر و تبریــک انتصاب مدیرکل جدید 

صداوسیمای آبادان صورت گرفت. 
مدیــرکل  رضایــی«  بهــروز 
شــیوخ، معتمدین و سازمان های مردم با معتمدان ارونــدی بر اهمیت جایگاه صداوســیمای مرکز آبادان در نشست 

نهاد در مســایل مختلــف جامعه تاکید 
کــرد و خواســتار هــم افزایی بیشــتر 
نخبگان با رســانه با هدف جبران عقب 
 ماندگی ها و پیشرفت همه جانبه منطقه 

شد. 
او رســانه ملی را رســانه ای برای 
رســاندن صدای مردم و مســوولین به 
یکدیگر خواند و گفت:برنامه ســازان 
ما بــرای احصای مطالبــات مردمی و 
انعکاس خدمات نظام از هیچ کوششــی 

دریغ نخواهند کرد. 
در این نشست حضار نیز از آمادگی 
خود برای تعامل مستمر با صداوسیمای 

آبادان در موضوعات مختلف خبر داد.

تاکید مدیرکل صداوسیمای آبادان بر جایگاه سازمانهای مردم نهاد

منطقه آزاد اروند، الگوی توسعه سند چشم انداز ۱404 در بخشهای فرهنگی 
و اقتصادی کشور
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عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تشریح کرد:

سدهای ارس با کشورهای همسایه چه می کنند؟
ابراهیم ارزانی

ســرویس خبر- عضو کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی اظهار داشت: تکمیل 
داپ توســط کشــور ترکیه سهم ایران از 
منابــع آبی در حوضــه آبریز ارس را بین 
۲5 تا۳۰ درصــد کاهش می دهد. قطع یا 
کاهش آورد رودخانه مرزی ارس توسط 
ترکیه منجر به مشکلات جدی برای تأمین 
آب شرب و کشاورزی مناطق پایین دست 

می شود.
فرشــید شــکرخدایی در ارزیابی 
سدســازی ترکیه بــروی رودخانه ارس 
اظهار داشــت: چالش آب های فرامرزی 
مشــترک از جملــه رایج تریــن انــواع 
چالش های بین المللی است. از آنجا که این 
مناقشات دارای جنبه های متعدد سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و محیط زیستی است 
و با موضوع حاکمیت ملی کشورها مرتبط 
هســتند، حل و فصل آنها پیچیدگی های 
فراوانی داشــته و  عمدتا به دشواری قابل 

حل و فصل هستند.
وی افزود: بر اســاس گزارش های 
موجود در سطح جهان ۲8۶ حوضه آبریز 
مشترک بین ۱5۱ کشور جهان وجود دارد 
و بیــش از  ۴۰ درصــد جمعیت زمین در 
این مناطق زندگی می کنند این حوضه های 
مشــترک بسترســاز توســعه اقتصادی، 
اجتماعی و رفاه بشــری را فراهم کرده و 
دارای مقیاس وسیعی از تنوع زیستی جهان 
هســتند،  مرز این حوضه های مشترک از 
مرزهای سیاســی بین کشورها فراتر رفته 
و از این منابع مشــترک آب کشــورها را 
در زمینه های زیســت محیطی، سیاسی، 
اقتصــادی، اجتماعی و امنیتی به همدیگر 
پیوند داده اســت. یکــی از چالش های 
اصلی پیــش رو، مدیریت منابع آب های 
مشترک مرزی است که نیازمند هماهنگی 
مجموعه ای از قوانین و مقررات و ضوابط 

سیاسی کشورهای مختلف است.
عضــو کمیســیون انــرژی اتاق 
بازرگانی تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایــران با هفت کشــور مــرز زمینی دارد 
و مجمــوع طول مرزهــای زمینی ایران، 
۶۰۱۰ کیلومتــر اســت. طــول مرزهای 
زمینی مشــترک ایران با عــراق در غرب 
۱۶۰8کیلومتر )طولانی ترین(، ترکمنستان 
در شمال شرق۱۱۹۰ کیلومتر، پاکستان در 
جنوب شرق ۹۲5 کیلومتر، افغانستان در 
شرق ۹۱۹ کیلومتر، جمهوری آذربایجان 
در شــمالغرب ۷5۷ کیلومتــر، ترکیه در 
شــمالغرب 5۶۶ کیلومتر و ارمنســتان 
در شــمال غــرب ۴5کیلومتر اســت و 
این کشورها همســایه های زمینی ایران 
محسوب می شــوند در بین همسایگان 
ایران، ترکیه با 5۹۳میلیمتر بارش سالانه ، 
بیشترین و ترکمنستان با۱۶۱ میلیمتر بارش 
سالانه، کمترین مقدار بارندگی را به خود 
اختصاص داده اســت. اما به لحاظ سرانه 
منابع آب تجدیدپذیر ترکمنستان با ۴۳۰۲ 
متر مکعب در سال، بیشترین و پاکستان با 
۱۲5۳  متر مکعب در سال، کمترین میزان 
آب های تجدیدشونده به ازای هر نفر را در 
اختیار دارد.  فالکن مارک بر اساس سرانه 
منابع آب تجدیدپذیر سالانه، کشورهای 
در معرض بحران آب را طبقه بندی کرده 
و سرانه آب۱۷۰۰متر مکعب در سال را به 
عنوان شــاخص تنش و میزان ۱۰۰۰ متر 
مکعب آب در ســال را به عنوان شاخص 

کمبود معرفی کرده است.
وی ادامــه داد: بــر ایــن اســاس 

کشورهایی که ســرانه منابع آب تجدید 
پذیر بیش از ۱۷۰۰متر مکعب داشته باشند، 
مشکل بحران آبی ندارند و کشورهایی که 
دارای ســرانه آب تجدید پذیر بین ۱۰۰ تا 
۱۷۰۰ متر مکعب داشــته باشند در زمره 
کشــورهای دارای تنش آبی محســوب 
می شوند و کشــورهای دارای سرانه آب 
تجدیدپذیر کمتــر از  ۱۰۰۰ متر مکعب 
در ســال در زمره کشــورهای با کمبود 
آب طبقه بندی می شــوند. کشورهایی که 
ســرانه آب تجدیدپذیر آنها کمتر از 5۰۰ 
متر مکعب در ســال باشــد نیز در زمره 
کشورهای با کمیابی مطلق آب طبقه بندی 
می شوند. بر اساس این شاخص، دو کشور 
ایــران و پاکســتان در وضعیت تنش آبی 
قرار دارند و بقیه همســایگان زمینی ایران 
به لحاظ منابع آبی و ضعیت مناسب تری 

دارند.
شکرخدایی بیان داشت: با توجه به 
مشترک بودن بخشــی از منابع آب ایران 
با کشــورهای همســایه درحوضه های 
آبریز مشــترک، اهمیت دیپلماسی آب در 
سیاست خارجی ایران در قبال کشورهای 
همســایه و با توجه بــه مرزهای طولای 
ایران با همســایگان در حوضه های آبریز 
فرامــرزی فرات-دجله با عراق و ترکیه، 
کورا-ارس با ترکیه، ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان، اترک با ترکمنستان، قره قوم با 
ترکمنستان و افغانستان، پترگان-خواف 
با افغانســتان، هامون هیرمند با افغانستان 
و پاکســتان و هامون مشــکیل و رابچ-
باهوکالت با پاکستان بیش از پیش باید در 

کانون توجه قرار گیرد. 
شــایان ذکر است، بســیاری از این 
حوضه هــای آبریز با طیف گســترده ای 
از مشــکلات در زمینه هــای اقتصادی، 
اجتماعی و محیط زیستی مواجه هستند و 
بعضا نیز در برخی ازحوضه های مشترک 
تعارضات و تنش هایی بین کشــورهای 
واقع در این حوضه های آبریز مشــاهده 

می شود.
وی در ادامه درباره رود ارس گفت: 
ایران، جمهوری آذربایجان، ارمنســتان 
و ترکیــه در حوضه آبریز کــورا-ارس 
با یکدیگر مشــترک هســتند و رودخانه 
مرزی ارس، اصلی ترین رودخانه مشترک 
بین این دو کشــور اســت. حوضه آبخیز 
کورا-ارس با مساحت ۱88/۰۷۲ کیلومتر 
مربع بین کشــورهای ایران، ارمنســتان، 
آذربایجان، گرجســتان و ترکیه واقع شده 
است. ۳۱درصد مساحت این حوضه در 

کشــور آذربایجــان، ۲۳ درصد در ایران، 
۱۶ درصد در گرجســتان، ۱۶ درصد در 
ارمنستان و ۱۴درصد در ترکیه قرار دارد در 
این حوضه دو رودخانه اصلی کورا و ارس 
جریان دارد که پس از پیوستن به یکدیگر 
در کشــور آذربایجان، سرانجام به دریای 
خــزر می ریزنــد. رود ارس رودخانه ای 
نســبتا پرآب است که از کوه های بینگول 
منطقه آناتولی ترکیه سرچشمه می گیرد. 
رود آرپا در نزدیکی مرز ترکیه و ارمنستان 

بــه رود ارس می ریــزد و ســپس مــرز 
مشــترک نخجوان را به طول ۱۱کیلومتر 
ترســیم کرده و پس از گــذر از مرز ایران 
و نخجوان، از مرز ایران و ارمنستان عبور 
کرده و دوباره مرز مشــترک میان ایران و 
جمهوری آذربایجان را شــکل داده و در 
منتهی الیه شمالی استان اردبیل )شهرستان 
پــارس آباد( وارد جمهــوری آذربایجان 
شده و به رودخانه کورا می ریزد. این رود 
۱۰۷۲کیلومتر طول دارد و از طولانی ترین 
رود داخلی ایران، یعنی کارون طولانی تر 
است. این رودخانه در سال۱8۲8 میلادی 
در پی عهدنامه ترکمانچای به عنوان مرز 
ایران و امپراتوری روســیه برگزیده شد و 
تمامی مناطق شمال این رود از ایران جدا 

و به خاک روسیه افزوده شد. 
بعدها ایــران و اتحاد شــوروی با 
همــکاری همدیگر ســدی در ناحیه پل 
دشت به نام سد ارس بنا کردند. سپس سد 
خداآفرین به صورت مشترک با جمهوری 
آذربایجان برروی رود ارس احداث شده 
و ســد قیزقعله سی به صورت مشترک با 

جمهوری آذربایجــان بر روی رود ارس 
احداث شد. بر روی ارس همچنین تاکنون 

پنج پل نیز ساخته شده است.
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
گفت: طی بررســی های اخیر ســدهای 
متعددی بــر روی دو رودخانــه کورا و 
ارس و سرشــاخه های آنها در کشورهای 
مختلــف با هــدف تولید بــرق، آبیاری 
اراضی کشــاورزی، تامین آب شــرب، 
کنترل ســیلاب و حمل و نقل با ظرفیتی 

بالغ بر۲5 میلیارد متر مکعب احداث شده 
است، مداخلات انسان در رودخانه های 
کورا و ارس باعث شــده اســت تا میزان 
آب ورودی ایــن رودخانه به دریای خزر 
بــه ترتیب ۴۰ درصد و ۲۷ درصد کاهش 
یابد، اســاس تعیین مرز در رودخانه ارس 
عهدنامــه ۱8۲8میــلادی ترکمانچای و 

پروتکل۱8۲۹ میلادی است. 
بدین ترتیــب رودخانــه ارس به 
موجب فصل چهارم عهدنامه ترکمانچای 
خط ســرحدی ایران و روســیه از محل 
دلتای رود فراســوی سفلی تا دشت مغان 
تعیین شــد. در پروتکل متمم سال۱8۲۹ 
میلادی، بدون ذکر از مهمترین شعبه های 
رودخانه، وضعیــت جزایر و تعلق آن به 
طرفین رودخانه معین شــده اســت. در 
هیچ جای پروتکل به وســط المیاه )خط 
منصف وســط رودخانه( اشاره نشده و 
ایــن موضوع در هالــه از ابهام باقی مانده 
اســت. ازای نرو در تمام دوره امپراتوری 
روسیه حدود ایران همواره مورد تخطی و 
تجاوز واقع شــده است. سرانجام در سال 

۱۳۳۳هجری شمسی، موافقتنامه ای بین 
ایران و شــوروی بسته شد که بعدا مالک 
عمل کمیســیون مختلــط ۱۳۳۴-۱۳۳5 
برای تعیین و علامت گذاری خط مرز قرار 
گرفت کمیسیون مختلط ایران و شوروی 
در موقــع تحدید حدود و علامت گذاری 
در ارس با یک مشکل اساسی مواجه شد 
و آن تغییر مســیر این رود بخصوص در 
فصول پرآبی و طغیان رودخانه اســت که 
باعث تغییر مسیر طبیعی رودخانه، از بین 
رفتن برخی جزایر موجود و ایجاد جزایر 

جدید می شود.
وی افــزود: طبق قــرارداد راجع به 
انتظامات مرزی ایران و شوروی و ترتیب 
اختلافات وحــوادث در مرز که در پایان 
کار کمیســیون مختلــط تحدید حدود 
مرزهای ایران و شــوروی سال ۱۳۳۶بین 
طرفین به امضاء رســید به موضوع تغییر 
مسیررودخانه های مرزی توجه و پرداخته 
شــده است و ماده نهم قرارداد یاد شده در 
این خصــوص مقرر مــی دارد که برای 
حفظ کرانه هــا از خرابی و جلوگیری از 
تغییر مســیر رودخانه های سرحدی در 
صورتی که لزوم آن را مصادر امور طرفین 
متعاهدین متفقا ضروری بدانند کناره بندی 
خواهد شــد. همچنین هیچ یک از طرفین 
متعاهدیــن نمی توانند مصنوعا مســیر 
رودخانه را تغییر دهند. با وجود معاهدات 
و قراردادهای مذکور، همچنان در برخی 
از طول مسیر مشکل تغییر مسیر و در نتیجه 

تغییر مرز رسمی دو کشور وجود دارد.
شکرخدایی بیان داشت: پساب های 
حاصل از فعالیت های کشاورزی، صنعتی 
و فاضلاب های شــهری و روســتایی در 
زمره مهمترین عوامل آلوده کننده رودخانه 

ارس قلمداد می شوند. 
با این وجود یکی دیگر از چالش های 
مربــوط به رودخانه ارس، کاهش کیفیت 
آب رودخانه ناشــی از ورود پساب های 
صنعتی و کشــاورزی به این رودخانه در 
بالادست اســت. در مرز مشترک ایران و 
ارمنســتان، چندین کارخانه مس وجود 
دارد که بخشی از پساب های آن به سمت 
رودخانه ارس ســرازیر می شود. هر چند 
تا قبل از فعالیت های توســعه سازه های 
آبی در کشــور ترکیه به دلیل آورد سالانه 
زیاد رودخانه ارس در اکثر ماه های ســال، 
مشکل خاصی از بابت بهره برداری از آب 
این رودخانه بین ایران و ارمنستان وجود 

نداشته است.
وی ادامه داد: مشکل اصلی مربوط به 
انتشار آلاینده ها در یک بازه طولانی مدت 
در ارس به ویژه از سوی کشور ارمنستان 
است. زیرا در کشور ارمنستان کارگاه های 
استخراج فلزات و نیروگاه اتمی متسامور 
قــرار دارد که بعضا ســالانه آلاینده های 
زیادی را در این رودخانه منتشر می کنند. 
ارمنستان مدتهای طولانی است که معادن 
مس واقع در حاشــیه شــمالی رودخانه 
ارس را اســتخراج می کند و این اقدامات 
باعث کاهش کیفیــت آب این رودخانه 
مرزی شــده اســت. همچنیــن تخلیه و 
انباشت پســماندها و باطله های معدنی 
مس در طول چندین دهه متمادی در طول 
رودخانه ارس از سوی ارمنستان، و بعضا 
شکست برخی از این سدهای باطله های 
معدنی باعث انتشار آلاینده های  زیادی در 
این رودخانه شده و باعث کاهش کیفیت 
آب آن می شــود، همچنین نیروگاه اتمی 
متسامور نیز یکی دیگر از مهمترین منابع 
آلوده کننده رودخانه ارس قلمداد می شود. 

این نیــروگاه در ۳۰ کیلومتــری ایروان 
و ۱۶کیلومتــری مرز ترکیــه قرار گرفته 
اســت و بخشی از برق مصرفی ارمنستان 
را تولید می کنــد. این نیروگاه بنا به اعلام 
نشریه نشنال جئوگرافیک، خطرناک ترین 
نیروگاه اتمی جهان و یکی از پنج نیروگاه 
نسل اول دنیاست که همچنان فعال است. 
اتحادیه اروپا نیز نیروگاه متسامور را یکی 
از پنــج نیروگاه خطرناک جهان ذکر کرده 
اســت. پــس از وقوع زمیــن لرزه هفت 
ریشتری در سال۱۹88 در منطقه و به دنبال 
آسیب هایی که به این نیروگاه وارد شد، با 
توجه به تجربه انفجار نیروگاه چرنوبیل، 
برای مدتی از جانب شوروی تعطیل شد. 
امروزه بــا ورود فاضــلاب صنعتی این 
نیروگاه به رودخانه ارس، سلامت منطقه 
با تهدید جدی روبه رو شــده لازم به ذکر 
است که در بررسی های اخیر، تلاش های 
متعددی توسط وزارت نیرو، وزارت امور 
خارجه و سازمان حفاظت محیط زیست 
برای مذاکره با طرف ارمنی جهت کاهش 
منابع آلاینــده آب ارس صورت پذیرفته 

است.
وی دربــاره آثــار و پیامدهــای 
سدســازی روی ارس بر ایــران گفت: 
تکمیل داپ توســط کشــور ترکیه سهم 
ایران از منابع آبی در حوضه آبریز ارس را 
بین ۲5 تا۳۰ درصد کاهش می دهد. قطع 
یا کاهش آورد رودخانه مرزی ارس توسط 
ترکیه منجر به مشکلات جدی برای تأمین 
آب شرب و کشاورزی مناطق پائین دست 
می شود، با فرض تکمیل پروژه داپ، سهم 
ایران از منابع آب در این حوضه در حدود 
۲5تا۳۰درصد کاهــش خواهد یافت که 
می توانــد تأمیــن حقابه هــای تاریخی، 
قانونــی و عرفی اراضی پایاب رود ارس، 
چه در کشور ایران و در کشور جمهوری 
آذربایجــان را با مخاطرات جدی مواجه 
کند. این مسئله می تواند در دوره آبگیری 
مخازن ســدها هم به صــورت مقطعی 

چالش های جدی در منطقه ایجاد کند.
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
اظهار داشت: کاهش حقآبه از حوضه آبریز 
رودخانه ارس، علاوه بر تأثیر بر آب شرب، 
از حاصلخیزی زمین های کشــاورزی در 
ایران و ســایر کشورهای پایین دست این 
حوضه نیز خواهد کاســت. علاوه بر این، 
تهدیدی برای امنیت غذایی کشوراست، 
شــکل گیری پدیده مهاجــرت، از جمله 
چالش های قابل پیش بینی در حوضه رود 
ارس خواهد بود که دســت کم سه استان 
اردبیل و آذربایجان های شرقی و غربی از 
آن متأثر خواهند شد. افزون بر کاهش آورد 
ســالانه این رودخانه می تواند به افزایش 
غلظت آلاینده ها در رودخانه، خشک شدن 
اراضی پیرامون رودخانه و شــکل گیری 
کانون های گردوغبار، بلااســتفاده ماندن 
بسیاری از اراضی کشاورزی مانند کشت 
وصنعت های موجــود در منطقه به دلیل 
محدودیــت آب، کاهش منابع تامین آب 
شرب ســکونتگاه ها، کاهش منابع آبی و 
فشــار بیشــتر به آب های زیرزمینی و در 
نتیجه تشــدید فرونشست زمین، کاهش 
ورود آب بــه دریــای خــزر و در نتیجه 
اختــلال در زادآوری آبزیان دریای خزر 
و غیره منتهی می شــود، که مجموعه این 
عوامل نیز می تواند به تنش های اجتماعی 
و مهاجرت های گســترده شود. البته این 
پیامدها در مورد کشورهای همسایه پایین 
دســت این حوضه آبریز از جمله کشور 

آذربایجان نیز صادق است.
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تکمیل داپ توســط کشور ترکیه سهم ایران از منابع آبی 
در حوضه آبریــز ارس را بین ۲۵ تــا30 درصد کاهش 
می دهد. قطع یــا کاهش آورد رودخانــه مرزی ارس 
توســط ترکیه منجر به مشــکلات جدی برای تأمین آب 
شــرب و کشــاورزی مناطق پائین دســت می شود، با 
فرض تکمیل پروژه داپ، ســهم ایــران از منابع آب در 
این حوضه در حدود ۲۵تا30درصد کاهش خواهد یافت 
کــه می تواند تأمین حقابه هــای تاریخی، قانونی و عرفی 
اراضی پایاب رود ارس، چه در کشــور ایران و در کشور 
جمهوری آذربایجان را با مخاطرات جدی مواجه کند. این 
مســئله می تواند در دوره آبگیری مخازن سدها هم به 
صورت مقطعی چالش های جــدی در منطقه ایجاد کند.
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Deputy head of the Ports 
and Maritime Department 
of Hormozgan province, 
southern Iran, said that 
more than 1.5 million 
metric tons of general 
cargo were unloaded and 
loaded in Shahid Rajaei 
port in the year to March 
19.

According to the 
official, a total of 1.607 
metric tons of goods were 
unloaded and loaded in 
Shahid Rajaei port, which is 
nearly 500,000 metric tons 
more than the same time 
last year.

In the container 
operation section, the 

transport of 2,116,000 
TEU (20 feet container) 
was registered with an 
eight percent increase, he 
added.

During the last Iranian 
calendar year, more than 
83 million metric tons 
goods were of unloaded 
and loaded in Shahid Rajaei 
port, which has increased 
by nine percent compared 
to the same period last  
year.

Enjoying the most 
modern container 
terminals and port 
equipment, Shahid Rajaei 
accounts for 85 percent 
of the total loading and 

unloading at the Iranian 
ports. 

Given its significant role 
in the country’s import and 
export of products as well as 
transit and transshipment 
via Iran, the development 
of Shahid Rajaei Port has 
been among the most 
important development 
projects in the country.
While Iran is combating the 
US unilateral sanctions on 
its economy, the country’s 
ports as the major gates 
of exports and imports 
play a significant role in 
this battle. This role makes 
all-out support to ports 
and more development of 

them serious and vital.
Such necessity has 

led the government to 
define projects for more 
development of the 
ports and also take some 
measures to encourage 
investment making in ports, 
in addition to facilitating 
the loading and unloading 
of goods, especially basic 
commodities, there.

Iran’s Ports and 
Maritime Organization 
(PMO) has defined a high 
number of projects to 
develop and improve the 
country’s ports, as the 
country aims to double the 
capacity of its ports in five 

years.
According to the 

PMO, the capacity of 
the country's ports has 
increased from 180 million 

tons in the Iranian calendar 
year 1392 (ended in March 
2014) to 250 million tons 
in 1399 (ended in March 
2021).

Loading, unloading at Shahid Rajaei port up %31

Iran's fishery exports last year (beginning on March 2023 ,21) increased 
by %3 and exceeded 310$ million, according to the Islamic Republic of 
Iran Customs Administration (IRICA). In its latest report, the IRICA said 
the weight of exported fishery products in the last Iranian fiscal year was 
149,000 metric tons, which shows a %12 increase compared to the previous 
year. During the last Iranian fiscal year, shrimp exports also reached 98.5$ 
million, accounting for %32 of the total export value among Iran's fishery 
products.

Russia, the United Arab Emirates and China were the main destinations 
for Iran's exported shrimp during the mentioned period, showing 
a decrease of %26 in terms of value compared to the previous year.
According to the report, fisheries exports account for less than %70 of 
Iran's total exports, with the UAE, China, Russia and Iraq being the largest 
markets for Iran's fishery products.Iran imported 24,000 metric tons of 
fishery products worth 72$ million last year, indicating an increase of %121 
in terms of weight and an increase of %113 in terms of value.

Tehran, Baghdad to launch 

maritime passenger transport line

Iran's fishery exports exceed 310$ 
million in year to March

Iran and Iraq will launch the first maritime passenger transport 
line within the next two months, an official at Iran’s Ports and Maritime 
Organization (PMO) said. The chief executive of the organization noted 
that an expert-level meeting was held with the Iraqi side with a focus 
on the development of transportation of passengers by sea, according 
to which, the two sides emphasized the launch of the first passenger 
maritime line between the two countries, Mehr news agency reported. 
Given the readiness of Iran’s Abadan and Khorramshahr ports for the 
transportation of passengers to the destination of Wasliya and Basra 
ports in Iraq, the officials of the two sides have expressed their readiness 
for the initiation of the transportation of passengers via sea, Ali Akbar 
Safaei emphasized. With the coordination made in this regard, he said, 
it was agreed that the two sides would launch the first sea line for the 
transportation of passengers between the two countries within the 
next two months.
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استادیار علوم سیاسی و عضو 
هیات علمی جهاددانشگاهی- کارشناس 
مناطق آزاد تجاری صنعتی

کیش امــروز محصــول تاریخی 
"سیاست های جامعه محور است". با این 

توضیح که دو رویکرد کلان مدیریتی را می 
توان براساس نگاه به رابطه جامعه و دولت 
در ایران شناسایی کرد. در حالی که دولت 
گرایان بر نقش دولــت و قوه هژمونیک 
آن تاکیــد می ورزنــد، جامعه گرایان بر 
روندهــای درونی جامعه از جمله حوزه 
مدنی، گروه بندی هــای اجتماعی تاکید 
می ورزند. سیاست های جامعه محور به 
سیاست هایی اطلاق می شود که به منظور 
بهبود شــرایط زندگــی و رفاه اجتماعی 
افراد جامعه اتخاذ می شــود. این سیاست 
هــا معمولاً بر اســاس ارزش ها و اصول 
انســانی و اجتماعی تعیین می شوند و به 
منظور تضمین حقوق و توســعه آنها در 
جامعه اجرا می شوند. برخی از موضوعات 
مهم در سیاست های جامعه محور شامل 
توزیع عادلانه منابع، افزایش دسترسی به 
خدمات اساسی مانند بهداشت و آموزش، 
ترویج فرصت های برابر برای همه افراد، 
حمایت از گروه های آسیب پذیر و ترویج 
فرهنگ همدلی و همبســتگی در جامعه 
می شوند. شــوربختانه در برخی از دوره 
های مدیریتی جزیره ،سیاست های جامعه 
محور جای خود را به سیاست های دولت 
محور داد و تبعات این جابجایی گفتمانی 
در قالب توســعه نیافتگی برخی از حوزه 
ها به ویژه آموزش، بهداشــت وآسیب به 
انسجام اجتماعی، جزیره را دچار ناترازی 
کرده است. در الگوی »دولت محور« ، به 
موازات افزایش ظرفیت حکومت و دولت 
، عرصه اجتماعی به فراموشی سپرده می 
شود و روابط میان دولت و جامعه توسعه 
نمی یابد.حال آن که در الگوی سیاست " 
جامعه محور" به موازات توسعه سازمان 
حکومت، نیروها و نهادهای اجتماعی و 
مدنی نیز توسعه یافته اند و روابط دولت و 
جامعه به سمت تعادل و توسعه متوازن و 

پایدار می رود.
جزیــره کیش؛ برخــوردار از یک 
ســاختار فرهنگــی - اجتماعی متنوع و 

تأثیرپذیر از جمعیت بومی و مهاجر است 
کــه مدیریت و برنامه ریــزی و هرگونه 
سیاســتگذاری در آن تحت الشــعاع این 
تنوع فرهنگی اســت.جوان بودن نسبی 
جمعیت، نرخ سواد بالا، نرخ مطالعه بالاتر 
از میانگین کشوری، قدرت طبقه متوسط، 
ســازمان یافتگی اجتماعی بالا به ویژه  در 
بخش خصوصی ، میل به مشارکت بالا در 
اقشار مختلف اجتماعی، حضور پر قدرت 
زنــان در عرصه هــای گوناگون ، فضای 
رسانه ای و مجازی فعال و حضور جریان 
مهاجرتی قوی از استان های توسعه یافته، 
برخی از مهم ترین ویژگی های فرهنگی 

و اجتماعی کیش است.
پیش از این در یادداشت های متعدد 
به تشــریح این ویژگی های اجتماعی و 
فرهنگی پرداخته ام. بازهم تاکید می کنم 
،کیش امــروز محصول تعامل همدلانه و 
تفاهمی جامعه و دولت ) در اینجا سازمان( 
بوده اســت. این منطقه که سال هاست از 
بودجه های عمومی حتی برای توســعه 
زیرســاخت های خود محروم است، در 
مقایسه با مناطق پیرامون به لحاظ شاخص 
های توســعه و کیفیت زندگی ، بســیار 
متفاوت اســت. ســرمایه های انسانی و 
استعدادهای برتری که از فرصت کیش به 
عنوان منطقه آزاد تجاری صنعتی بهره برده 
و کیش را به ســطحی از پیشرفت رسانده 
اند، که خواستنی شــده است، بیشترین 
سهم را در شکل گیری کیش امروز داشته 
اند.براین اساس ، اغراق نیست اگر بگوئیم 
کیش را سیاســت های " جامعه محور" 

ساخته است.
تکیه بر بخــش خصوصی و مدنی 
خلاق و نوآور وایجاد فضای سیاســتی 
مناســب بــرای بهره منــدی از ظرفیت 
های جامعــه ، در ادوار مختلف مدیریتی 
جزیره گفتمان غالب بوده است. با نگاهی 
تاریخی به خوبی می توان تفاوت عملکرد 
و نتایج سیاست های " جامعه محور" را از 
سیاست های " دولت محور" تشخیص 
داد. هرزمان گه گفتمان سیاستی " جامعه 

محور" تکیه گاه اصلی ســازمان به عنوان 
نماینده عالی دولت رکن اصلی سیاســت 
های مدیریتی بوده است، رونق، شکوفایی 

و نشاط اجتماعی را شاهد بوده ایم.
در سیاست های جامعه محور اعتماد 
و گفت و گو حرف اول را می زند. اعتماد 
به ظرفیت و استعداد مردمی و ایجاد فضای 
گفت و گو و مشارکت در مدیریت جزیره. 
معجزه گفت وگو ریشه در گفتن و شنیدن 
دارد. فرصت تعامل و دوری از نگاه بالا به 
پائین ، ریشــه در باور به تنوع و تکثر و به 

رسمیت شناختن تفاوت دارد.
 گفت و گو بــا تفاوت گره خورده 
اســت. تفاوت خلاقیــت و نوآوری را با 
خود به همراه می آورد. هرچقدر ویژگی 
های اجتماعی و فرهنگی رشد یافته تر و 
جامعه توانمند تر باشــد ، میل به گفت و 
گوی اجتماعی به ویژه در اتخاذ سیاست 
ها برای بهزیســتی فزونتر است. جامعه 
قوی بدنبال مشارکت است. کیش دارای 
جامعه قوی اســت. جامعــه ای جوان، 
باسواد، اهل مطالعه، سازمان یافته به ویژه 
در بخش خصوصی، طبقه متوسط فراگیر، 
علاقمند به دســتاوردهای تاریخی که در 
شــکل دادن به آن سهم خود را به خوبی 

می شناسد.
ایــن جامعــه باویژگــی هایی که 
برشمردم ، تعلق و تعصب بالای نسبت به 
جزیره دارد. قدرت جامعه کیش که ریشه 
در توانمندی و مسئولیت شناسی دارد، از 
پیشران های توسعه جزیره است.قدرت 
جامعه را که از صدای بلند آن در بسیاری 
از چالش ها و مســائل مبتلابه جزیره می 
شنویم، باید درست تحلیل و ارزیابی کنیم. 
این قدرت به مثابه سرمایه دانشی، سیاستی 
و اجرایــی در کنار مدیریت عالی جزیره 
مــی تواند در خدمت حل مســائل  قرار 
گیرد. گسترده شدن فضای گفت و گوی 
اجتماعی ، بستر اصلی پیش برد سیاست 

های " جامعه محور" است.
به بــاورم اتخاذ سیاســت جامعه 
محور نشــان از توانمندی سازمان دارد. 

در این رویکرد نماینــده عالی دولت در 
جزیره ، ســازمان را بخشــی از بازیگران 
متنوع و متعدد اجتماعی تعریف می کند 
و مجموعه خــود را پاره ای یا تکه ای از 
جامعه معرفی می کنــد. در این رویکرد 
سازمان و جامعه کیش رودروی یکدیگر 
نیستند. بازی اجتماعی در جزیره مبتنی بر 
جمع جبری صفر میان ســازمان و جامعه 
کیش نیست. ســازمان و جامعه کیش به 
طور متقابل یکدیگر را توانمند می کنند. 
برای تحقق توانمندی جامعه و از قبل آن 
توانمندی سازمان ،گسترده کردن فضای 
" گفــت و گوی اجتماعی" در پیشــانی 
سیاســت های مدیریتــی منطقه قرار می 

گیرد.
" گفــت و گــوی اجتماعی" معنا 
و مفهوم بســیار گســترده ای دارد که در 
ســاده ترین شــکل آن می توان گفت ، 
نوعی توانمندســازی و مشــارکت افراد 
در فرایندهای تصمیم  ســازی اســت. تأ 
کید بر مشــارکت افراد ذی نفع درفرایند 
تصمیــم ســازی حول مســائلی که می 
تواند به صورت مســتقیم و غیر مستقیم 
برزندگی فردی و اجتماعی آنها تاثیر می 
گذارد ، ابلاغ محوری این رویکرد است. 
پیش فرض " گفــت و گوی اجتماعی" 
تفاوت و اختلاف دیدگاه اســت. آمادگی 
برای شــنیدن دیدگاه های مختلف است. 
طرد نکــردن و انگ نزدن به " دیگرانی " 
است که در گفت و گو مشارکت می کنند. 
آمادگی برای به اشتراک گذاردن مسائل و 

هم افق شدن در مورد مسائل است.
 در فضای گفــت و گو، تفاوت به 
نــام " دشــمنی" و " ضدیت" طرد نمی 
شود. تهمت ضدیت و دشمن بر پیشانی 
طرف یا طرف های گفت و گو نمی نشیند. 
اساسا" در فرایند گفت و گوی اجتماعی 
" ضدیت و دشمن " سازی جایی ندارد. 
همــه طرف های حاضر در گفت و گو با 
هدف کمک به تصمیم ســازی عقلانی و 
اجماعی حضور می یابند.نگاه سلســله 
مراتبــی و بالا به پائین کنترل می شــود.

انتخاب  واژه ها و خطاب ها ، به گونه ای 
اســت که عرصه را بر تفاوت و تنوع تنگ 
نکند. آداب و پروتکل دارد. بر بســتری از 
سعه صدر و پذیرش " دیگری" حرکت 
می کند. دیگری را به بهانه متفاوت دیدن 
و متفــاوت اندیشــیدن ، با انگ و تهمت 

طرد نمی کنند. 
خلاقیت های نظــری و کلامی در 
نگاه به مشــکلات و مســائل تشویق می 
شــود. نیت خوانــی و پیامبرانه در مورد 
طرفین گفــت و گو پیش گویی کردن به 
محاق می رود. قول و ســخن شنیده می 

شود و فرد یا افراد قضاوت نمی شوند. 
به نظرم ایجاد چنین فضایی علاوه بر 
یک هنر مدیریتی ، نشانه ای از ویژگی های 
شــخصیتی هم می تواند باشد.اجازه می 
خواهم براساس باور به آموزه های دینی 
آن را ابــلاغ دینی هم معرفی کنم. دیدن و 
شنیدن دیگران ، به تعبیر قرآن بربستر نرم 
خویی پیامبرانه شــکل می گیرد)آیه ۱5۹ 
سوره آل عمران( .امر الهی در شاورهم فی 
الامر با نرم خویی گره خورده اســت. این 
نــرم خویی هم در نگاه، هم در کلام و هم 

در رفتار باید خود را نشان دهد. 
بدون نــرم خویی فضای شــور و 
مشورت شــکل نمی گیرد. اساسا" پیش 
برد دعوت و شــکل دادن به بهزیســتی 
معنوی و دنیوی بدون ویژگی نرم خویی 
پیامبرانــه پیش نمی رفت.مدارا ، محور و 
مدار نرم خویی و زندگی اجتماعی است.
خلق عظیم که صفت بارز اخلاقی پیامبر 
رحمت است،در بستر نرم خویی و مدارا 

شکل گرفته است. 
در احادیث و ســنن النبی )ص( به 
ویژگــی نرم خویی و مدارای برجســته 
رســول ) ص( پرتکرار اشاره شده است. 
زبان پیامبر )ص( نرم و به دور از خشونت 
بوده اســت. حکمت، موعظه حســنه و 
جدال به نحو احسن از ویژگی های گفت 
و گوی اجتماعی پیامبرانه است. استجابت 
دعوت از سوی بسیاری از مخاطبان وحی 
بــا زبان نرم و خوی رحمانی رقم خورده 

اســت.خویی که ابلاغ الهی برای سخن 
گفتن با فرعون هم هست. "فَقُولَا لهَُ قَوْلاً 
لَّیِّناً" )طــه/۴۴( .  قران نرمش با مردم در 
نگاه، کلام و رفتــار را هدیه الهی معرفی 

می کند.
در کتاب المصنف ، )ج۶ص ۳۱۴ (

وتفسیر نمونه،) ج ۲۴، ص ۳۷)۱ حکایت 
پند آموزی از سلوک پیامبر)ص( با فردی 
که برسر مبارک ایشان سطل زباله ریخت 
آمده که خواندنی اســت. پاسخ پیامبر به 
ریختن هرروزه سطل زباله بر سر مبارک 
شان ،خوشرویی و بزرگ منشی در شکل 
"عیــادت" و" ملاقات" اســت و همین 
سیره ، گستره دعوت و همدلی مومنانه را 

روزبه روز در جامعه وسیع تر کرد.
     زبان مدیریت " گفت و گو محور" 
با زبان دعوت پیامبری مانوس تر اســت. 
چــون این زبان همدلی ،مدارا و مروت را 
میزبانی می کند. نشانه پذیرش و استقبال 
از تفاوت دیدگاه هاست. خردهای دیگر 
را به رسمیت شناختن است. به کنار زدن 
" دشــمن سازی " و " ضدیت پروری " 
است. اعلام صریح نیازمندی به خردهابه 
جای خرد واحد، برای حل مشــکلات و 
مســائل است. کاش در آغاز سال جدید ، 
همــه مدیران ، منادیــان "گفت و گو " و 
پرهیزگر" دشــمن پنداری" و " ضدیت 

" باشند. 
كاین خردها چون مصابيح، انور 
است /  بيست مصباح، از یكى روشنتر 

است

دکتر سعید پورعلی 
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بیشترین تعداد منطقه ویژه اقتصادی در کدام استان قرار دارد؟

معاون عمرانی و زیربنایی سازمان منطقه آزاد ماکو خبر داد: 

تداوم توسعه منطقه آزاد ماکو با تحقق وعده هایی از جنس عمران و آبادانی 

ســرویس خبــر- منطقــه ویژه 
اقتصادی بــه محــدوده جغرافیایی در 

داخل مرز کشور گفته می شود که قوانین 
تجاری حاکم بر آن، در قیاس با سایر نقاط 

کشــور از محدودیت کمتری برخوردار 
اســت. مطابق مواد 8 و ۲۰ قانون مناطق 
ویــژه، محدوده مناطق ویــژه اقتصادی 
جزء قلمرو گمرکی جمهوری اســلامی 
ایران نیســتند و گمرک مکلف اســت با 
رعایت مفاد قانون مناطق ویژه اقتصادی، 
در مبــادی ورودی و خروجــی آن  ها به 
منظور اعمال مقررات مربوط به صادرات 
و واردات اســتقرار یابد. به عبارت دیگر 
مبــادلات کالا در این مناطق پس از ثبت 
در گمــرک، از پرداخــت کلیه حقوق و 
عوارض، و همچنیــن از محدودیت ها 
و ممنوعیت های مقــررات صادرات و 

واردات )به جز محدودیت های شــرعی 
و قانونی( معاف و مستثنی هستند.اصلی  
ترین اهداف مناطق ویژه اقتصادی )ماده 
۱ قانــون تشــکیل و اداره مناطــق ویژه 
اقتصادی شامل؛ پشتیبانی از فعالیت  های 
اقتصــادی، برقــراری ارتبــاط تجاری 
بین المللی وتحرک در اقتصاد منطقه ای، 
تولیــد و پــردازش کالا، انتقال فناوری، 
صادرات غیر نفتی،ایجاد اشــتغال مولد، 
جذب و تشویق سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی وصادرات مجدد و عبور خارجی 
)ترانزیت( و انتقال کالا )ترانشیب( است.
در این میان اســتان کرمان یکی از استان 

هایی اســت که دارای بیشــترین مناطق 
ویــژه اقتصادی اســت، که بخش عمده 
فعالیت هــای کلیدی مجموعه دبیرخانه 
شــورای عالی این مناطق در این استان 
انجام می شــود. منطقه ویــژه اقتصادی 
سیرجان واقع در شهرســتان سیرجان، 
منطقه ویژه اقتصــادی ارگ جدید واقع 
در شهرســتان بم، منطقه ویژه اقتصادی 
رفسنجان واقع در شهرستان رفسنجان، 
منطقه ویژه اقتصــادی جازموریان واقع 
در شهرستان رودبار جنوب، منطقه ویژه 
اقتصادی شــهربابک واقع در شهرستان 
بابک و منطقه ویــژه اقتصادی گل گهر 

واقع در شهرستان سیرجان از مناطق ویژه 
اقتصادی استان کرمان به شمار می روند.

بر اســاس این گــزارش؛ پس از 
آزادســازی مجــدد واردات خودرو در 
تاریخ ۱۶ خرداد ۱۴۰۱ دولت اعلام کرد 
مناطق ویــژه اقتصادی و مناطق آزاد این 
اجازه را دارند تــا بتوانند در چارچوب 
قوانین خود نســبت بــه ورود خودرو و 
بویژه خودروهای برقــی اقدام کنند که 
یکی از مناطق ویژه اقتصادی که قرار است 
در حوزه واردات خودرو فعالیت داشته 
باشــد منطقه ویژه اقتصادی ارگ جدید 

واقع در شهرستان بم است.

ســرویس خبر- معاون عمرانی و 
زیربنایی ســازمان منطقه آزاد ماکو گفت: 
۱۲ پروژه عمرانی و زیربنایی )هرماه یک 
پروژه( در ســال جهش تولید با مشارکت 
مردم در منطقه آزاد ماکو اجرا و یا به بهره 

برداری می رسد.
علی داداش زاده با بیان اینکه در سال 
گذشــته قریب به یک هزار میلیارد تومان 
پــروژه عمرانی و زیربنایی در منطقه آزاد 
ماکو اجرا شده است افزود: افتتاح و بهره 

برداری از گمرک گیت اصلی، ساختمان 
و محوطه منطقــه آزاد ماکو، اتمام و بهره 
برداری از فاز دوم محصور ســازی منطقه 
آزاد ماکو وافتتــاح و بهره برداری پل قره 
جالو و جاده دسترســی  مسیر پلدشت – 

مرگنلر در سال جاری انجام می شود.
وی بــا بیان اینکــه افتتاح لایتینگ 
و روشــنایی باند فــرودگاه ماکو و  بهره 
بــرداری از منبــع آب ۱۰۰۰ متر مکعبی 
شــهرک صنایع سبک از دیگر برنامه های 

ســازمان در سال جاری است اضافه کرد:  
بهــره برداری از فاز دوم شــهرک صنایع 
ســبک به مساحت ۳5 هکتار، کلنگ زنی 
تصفیه خانه فاضلاب شهرک صنایع سبک 
و  بهره برداری جاده لجســتیک و ساری 
ســو از جمله دیگر برنامــه های عمرانی 
این ســازمان در سال ۱۴۰۳ است.داداش 
زاده دیگر پروژه های عمرانی و زیربنایی 
این ســازمان را به شــرح ذیل اعلام کرد: 
تداوم عملیات احداث بزرگراه کمربندی 

به طول ۱۱ کیلومتر، آماده سازی پسکرانه 
لجستیک به مساحت ۱۱۶ هکتار در دست 
احداث زون A،  آماده ســازی فاز توسعه 
منطقه آزاد بصورت مسکونی وتجاری و 
اداری به مساحت ۶۹ هکتار زونB، افتتاح 
و بهره برداری بزرگراه محدوده روستای 
کشمش تپه خاطرنشان می شود: سازمان 
منطقه آزاد ماکو عزم خود را برای توسعه 
و ارتقا منطقه جزم کرده اند و قطار توسعه 

مسیر رو به جلویی را طی می کند.
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برای پنجمین سال متوالی اتفاق افتاد؛

کمك های مومنانه منطقه ویژه اقتصادی ایرانیان به مستمندان

پهلوگیری نخستین کشتی حامل چیپس چوب در بندر امام خمینی

ســرویس خبر-  در مراســمی با 
حضور نمایندگان مردم ساوه، رباط کریم، 
پرند و بهارســتان و ائمه جمعه و مقامات 
اســتانی اســتان مرکزی بیــش از ۲هزار 
بســته ارزاق کمک های مومنانه تهیه شده 
توسط منطقه ویژه ایرانیان برای ارسال به 
مستمندان در اختیار مسئولان کمیته امداد 

قرار گرفت.
بــه گزارش  خبرنگار مناطق آزاد به 
نقل از روابط عمومی دبیرخانه شورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در این مراسم 
که به همت منطقه ویژه اقتصادی ایرانیان و 
گروه مالی گردشگری برگزار شد، حجت 
الاســلام ســبزی، نماینده مردم ساوه در 
مجلس شورای اسلامی ضمن تمجید از 
بانی شدن یک منطقه ویژه اقتصادی برای 
این کار خیر، اذعان داشــت: بســیاری از 
فعالان اقتصــادی در صورت حمایت از 
سوی نهادهای دولتی این آمادگی را دارند 
تــا اقدامات جهــادی در زمینه فقرزدایی 

انجام دهند.
این نماینــده مجلس با اشــاره به 
اهمیت توســعه مناطق ویژه اقتصادی، به 

جایگاه ویژه منطقه ویژه اقتصادی ایرانیان 
در توســعه استان مرکزی اشــاره و ابراز 
امیدواری کرد: با حمایت های همه جانبه 
کشوری این پروژه عظیم هرچه زودتر به 

بهره برداری برسد.
همچنین حجت الاسلام نوروزی، 
نماینــده مردم رباط کریم و پرند که دیگر 
مهمان این مراســم بود گفت: آنچه سبب 
شده ســعی  کنم همه ساله در این مراسم 
حاضر باشم، خالصانه بودن نیت بانیان این 
مراسم اســت؛ تک تک بانیان این مراسم 
با تمام وجود برای کمک رســانی به مردم 
منطقه پای کار هســتند؛ چــه در ماه های 
رمضــان و چه در ایــام اربعین و اتفاقات 
دیگر. وی ادامه داد: ما کلی مســکن مهر 
یا شــهرک هایی در کشور داریم که اکثرا 
روی معادن خاک یا زمین های کشاورزی 
بنا شدند اما سرزمین ایرانیان حاصل یک 
فکر نو اســت که آبادانی را بر بستر زمینی 
بایر انجــام داد و ببینید چطور این بیابان 
خشــک را در منطقه مامونیه و زرندیه به 
آبادانی رسانده و انشالله می تواند الگویی 
برای شهرســازی در ســایر نقاط کشور 

باشد؛ همه امکاناتی که انشالله برای مردم 
دو اســتان تهران و مرکزی با افتتاح پروژه 
در دسترس قرار می گیرند. من به شخصه 
تا روزی که بتوانم و عمری باشــد سعی 
می کنم هر تلاشی از دستم بر می آید برای 
کمک به افتتاح نهایی این پروژه انجام دهد 
و امیــدوارم که با همدلی همه مســئولان 
هرچه زودتر شاد خبرهای خوشی باشیم.
حجت الاسلام ابراهیمی، امام جمعه 
زرندیه به عنوان یکی از بانیان این امر خیر 

درباره این رویداد گفت: این بار اول نیست 
که دوستان عزیزم در منطقه ویژه ایرانیان 
اینچنین به مســئولیت اجتماعی خود در 
قبال مــردم منطقه می پردازند. از ســال 
اول کرونــا و پیام رهبر معظم انقلاب که 
این مجموعه بیشــترین میزان کمک های 
مومنانه را در اســتان بــرای خانواده های 
تحت پوشــش نهادهای خیریه داشــت 
تا امروز همه ســاله این مراســم هرسال 

باشکوهتر برگزار می شود.

محمود  یزدان پناه فدائی
ســرویس خبر - نماینــده ویژه 
رییس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصــادی: خودمان را آماده 
یک جهش بلند اقتصادی در ســال ۱۴۰۳ 
کرده ایم؛ ماحصل تلاش ها در سال ۱۴۰۳ 

خودش را نشان خواهد داد.
حجت الله عبدالملکی که به گرمسار 
ســفر کرده بود، با بیــان اینکه تاکنون دو 
هزار و 5۰۰ تقاضا برای ســرمایه گذاری 
در مناطق آزاد کشورمان ارائه شده است، 
تاکید کــرد: این تقاضاها در مجموع ۶5۰ 
هزار میلیارد تومان ارزش سرمایه گذاری 

خواهند داشت.
وی بــا بیان اینکــه یک هزار و 5۰۰ 
میلیارد تومان از این طرح ها هم اکنون در 
مرحله آغاز و اجرا قــرار دارد، افزود: در 
سال ۱۴۰۳ شاهد شکوفایی هر چه بیشتر 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی در سراســر 

کشورمان خواهیم بود.
تسهیل مشــارکت مردم برای 
جهش تولید در مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری 
و صنعتــی و ویژه اقتصادی همچنین بیان 
کــرد: این آمــار جــدای از مناطق ویژه 
اقتصادی اســت کــه آمارهای ســرمایه 
گذاری و تقاضاها در آنها در دست احصا 

و گرد آوری است و متعاقباً اعلام خواهد 
شد.

عبدالملکــی با بیان اینکه درســت 
است که از ســال ۱۴۰۱ کارهای خاصی 
در مناطق ویژه اقتصادی کشورمان شروع 
شــده اما ماحصل آن ها در سال ۱۴۰۳ رخ 
خواهــد داد، ابراز کرد: مــا در مجموعه 
مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی خودمان را 
آماده یک جهش بلند اقتصادی در ســال 

۱۴۰۳ کرده ایم.
وی بــا بیان اینکه مشــارکت مردم 
برای جهش تولیــد در مناطق آزاد و ویژه 
به صورت جدی در دستور کار قرار دارد، 
افزود: سال گذشته برنامه ویژه ای در زمینه 
جذب سرمایه های مردمی در مناطق آزاد 
و ویــژه صورت داده و گفتگوهایی را هم 

با سازمان بورس داشــتیم و بررسی های 
لازم در راستای به کار گیری سرمایه های 
مردمی در مناطق ویژه هم انجام شده است 
که ماحصل همه این تلاش ها را امســال 

شاهد خواهیم بود.
یــک هــزار میلیــارد تومان 
صرف زیرساخت های منطقه ویژه 

اقتصادی گرمسار شد
نماینده ویژه رئیس جمهور در امور 
اجرایی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی درباره 
زیرســاخت های مورد نیاز مناطق آزاد نیز 
بیان کرد: زیرساخت ها دو بخش هستند، 
بخشــی متولی آن ها دستگاه های ذی ربط 
مانند وزارت نیرو، راه و.. اســت که باید 
ایجاد شــود و این امر مورد پیگیری شده 
اســت.عبدالملکی با بیــان اینکه بخش 

دوم زیرســاخت ها در درون مناطق است 
که بر عهده دبیرخانــه مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی قرار دارد، ابراز کرد: درباره این 
زیرســاخت ها باید گفت ما هر قدر زمین 
می فروشــیم و منابع حاصــل می کنیم را 
صرف توسعه زیرساخت ها خواهیم کرد.

وی افزود: برای مثال در منطقه ویژه 
اقتصادی گرمسار یک هزار میلیارد تومان 
اعتبار صرف زیرساخت ها شده که از محل 
فروش زمین ها و منابع، تأمین شده است.

نظــارت میدانی نماینده ویژه 
رییــس جمهور از رونــد تولید در 

»منطقه گرمسار«
 نماینــده ویژه رئیس جمهور و دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با 
هدف نظارت بر روند تولید از منطقه ویژه 

اقتصادی گرمسار بازدید کرد.
نماینده ویژه رئیس جمهور با هدف 
نظارت میدانی از وضعیت تولید و به منظور 
تسهیل و توســعه تجارت و  فعالیت های 
اقتصادی از منطقه ویژه اقتصادی گرمسار 

بازدید کرد.
در این بازدید، حجت الله عبدالملکی 
ضمن گفتگو با سرمایه گذاران، از نزدیک 
در جریــان وضعیت تولیــد و طرح های 
توسعه ای منطقه قرار گرفت و دستورات 
لازم را در زمینــه رفــع موانــع تولیــد و 
ســرمایه گذاری و نیز بهبود فضای کسب 

و کار صادر کرد.

ســرویس خبر - نخســتین کشتی 
حامــل چیپس چوب به وزن ۱۷ هزار تن 
در اســکله های منطقه ویژه اقتصادی بندر 

امام خمینی پهلوگیری کرد.
داود چگنی، معــاون امور بندری و 
اقتصــادی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
خوزســتان گفت: منطقــه ویژه اقتصادی 
بندر امــام خمینی به عنــوان بزرگترین 
بندر چندمنظوره کشــور، با بهره گیری از 
زیرساخت ها و روســاخت های مناسب 
بندری بــرای تخلیه و بارگیری انواع کالا 
و کشــتی و نیز دسترســی سریع به مراکز 
صنعتی و جمعیت کشــور، جذابیت های 

لازم را برای فعالان اقتصادی کشور دارد.
وی افزود: به همین سبب سعی شده 
اســت که با برقراری ارتبــاط مؤثر با این 
فعــالان، زمینه های توســعه تجارت آنها 
از این بندر فراهم شــود کــه ورود اولین 
محموله چیپــس چوب مورد اســتفاده 
در صنایــع تولیدی کشــور نیز نتیجه این 

اقدامات بوده است.
چگنی با اشاره به اثربخشی تصمیمات 
گرفته شده، ادامه داد: با همکاری و تلاش 
مستمر کارشناســان بندری، امسال روند 
افزایش جذب ترافیک انواع کالا های نفتی 

و غیرنفتی با جدیت دنبال خواهد شد.

عبدالملکی در منطقه ویژه اقتصادی گرمسار:

سال 1403 یک جهش بلند سرمایه گذاری در مناطق رخ خواهد داد گزیده

نماینده بندرلنگه در مجلس مشکلات مردم را تشریح کرد؛
منطقه اقتصادی پارسیان، فرصتی برای رفع 

مشکلات هرمزگان

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس خبر داد: 
رشد ۲3 درصدی ارزش صادرات 

منطقه ویژه خلیج فارس

ســرویس خبر- نماینده بندرلنگه در 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه 
منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان 
در رونق اقتصادی اســتان هرمزگان و کشور 
نقش بسزایی ایفا می کند گفت: اگرچه تاکنون 
این منطقه فعالیت های چشمگیری داشته، اما 
هنوز تا رسیدن به ایده آل فاصله بسیاری دارد.
احمد جباری با یادآوری اینکه در سال 
۱۳۹۰ منطقــه ویژه پارســیان را در مجلس 
مصوب کردیم گفت: قرار بر این بوده منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی بر پارسیان در چند فاز فعالیت خود را آغاز کند و به سرعت 
گسترش یابد.وی با تاکید بر اینکه منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان 
ظرفیتی بزرگ برای توســعه و رونق است گفت: منطقه اقتصادی صنایع انرژی بر 

پارسیان در مرکزیت سه استان بوشهر، هرمزگان و فارس قرار دارد.
عضو فراکسیون مناطق آزاد مجلس یازدهم از توقع گسترده مردم نسبت به 
استفاده از ظرفیت های مناطق ویژه و آزاد خبر داد و گفت: اگرچه منطقه اقتصادی 
صنایع انرژی بر پارسیان در استان هرمزگان قرار دارد، اما بدلیل آنکه در مرکزیت سه 
استان بوشهر، هرمزگان و فارس قرار گرفته، هر یک از این استان ها انتظار دارند از 
ظرفیت های این منطقه ویژه برخوردار شوند.وی با اشاره به اینکه منطقه ویژه پارسیان 
صنایع بسیاری را تعریف کرده گفت: به نوعی برای منطقه ویژه پارسیان برنامه ریزی 
شده که می بایست در زمینه های پتروشیمی، فولادسازی، آلومینا و بسیاری صنایع 

مادر و پایین دستی فعالیت می کرد.
جباری با تاکید بر اینکه منطقه ویژه پارسیان با قدرت در حال گسترش است 
گفت: اســکله های متعددی برای این منطقه تعریف شده که چندین اسکله مورد 
بهره برداری قرار گرفته، اما قرار نیســت در این نقطه متوقف شود بلکه طرح های 
توســعه در زمینه اســکله در حال گسترش است.وی با اشــاره به اینکه اقدامات 
زیرساختی بسیاری در حال عملیاتی شدن برای منطقه ویژه پارسیان است گفت: 
باید پروژه ها از روی کاغذ بیرون بیاید، بر روی منطقه ویژه تعریف و اجرایی شود.
نماینده بندرلنگه در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه وقتی پروژه های تعریف 
شــده به اجرا برسد، نقش برجسته ای در رونق اقتصادی استان هرمزگان و کشور 
خواهد داشــت گفت: مهمترین نکته برای فعال شدن یک منطقه ویژه اقتصادی، 
ایجاد زیرساختهاســت و، چون در این منطقه زیرساخت های خوبی ایجاد شده، 
بزودی به اهداف آن دســت خواهیم یافــت.وی از تولید محور بودن منطقه ویژه 
اقتصادی پارسیان خبر داد و گفت: وقتی یک منطقه تولید محور باشد، از یک سو 
نیاز کشور را تامین می کند و از سوی دیگر می تواند تسخیر بازار های جهانی را هدف 
قرار دهد.جباری با تاکید بر اینکه منطقه ویژه اقتصادی پارسیان می تواند در زمینه 
صادرات نقش برجسته ای داشته باشد گفت: برای صادرات به تولید نیاز داریم که 
خوشــبختانه تولیدات خوبی در منطقه پارسیان صورت می گیرد، اما در ادامه باید 
ابزار های صادراتی تعریف شــود که منطقه پارسیان با داشتن اسکله های بسیار و 
دسترسی به آب های آزاد، می تواند زمینه مناسبی برای ترغیب صادرکنندگان ایجاد 
کند.وی با اشاره به اینکه منطقه ویژه اقتصادی پارسیان فرصت های شغلی بسیاری 
ایجاد کرده گفت: بسیاری از فرصت های شغلی به صورت مستقیم و چندین برابر 
بیشتر به صورت غیر مستقیم صورت گرفته که می تواند آمار بیکاری را کاهش دهد.

عضو فراکسیون مناطق ویژه و آزاد مجلس یازدهم گفت: منطقه پارسیان یک 
ظرفیت بالقوه است که اگر بتوانیم تمامی بخش های آن را فعال کنیم، می تواند نقش 
برجسته ای ایفا کند.وی با تاکید بر اینکه ظرفیت های بسیاری در منطقه اقتصادی 
پارســیان وجود دارد گفت: هنگامی که یک قطب اقتصادی در گوشه ای از کشور 
شــکل می گیرد، تمامی بخش های کشــور را درگیر خود می کند که این مهم در 
پارسیان صورت گرفته، اما نباید این مهم را فراموش کنیم که چشم مردم بومی به 
منطقه پارسیان است و انتظار داریم در وهله اول برای بیکاران استان شغل ایجاد کند 
و مرکزی برای اشتغالزایی بیکاران سایر استان ها نشود، در حالی که استان هرمزگان 

با معضل بیکاری دست به گریبان است.
جباری با هشــدار نسبت به اینکه استان هرمزگان از انواع و اقسام چالش ها 
و مشــکلات رنج می برد گفت: ریشــه تمامی مشکلات در اقتصاد است و منطقه 

اقتصادی پارسیان فرصتی برای سروساماندهی این مشکلات و چالشهاست.

ســرویس خبر- مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس از رشد ۲۳ 
درصدی ارزش صادرات در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس خبر داد.

محمدرضا پیرحســینلو افزود: ارزش صادرات کالا در منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس ۲.۶ میلیارد دلار ثبت شد که در مقایسه با آمار سال ۱۴۰۱) ۲.۱ میلیادر 

دلار( حاکی از رشد قابل توجه ارزش صادرات است.
وی گفت: همچنین در سال ۱۴۰۲ به میزان ۱۰ میلیون و ۲5۳ هزار و 5۴5 تن از 
این منطقه اقتصادی صادرات انجام شد که نسبت به سال ۱۴۰۱)چهار میلیون و ۱۰۶ 
هزار و ۹۶۰ تن( نشان از رشد ۱۴۹ درصدی است.منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 

در استان هرمزگان قرار دارد و از زیرمجموعه های ایمیدرو محسوب می شود.
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15 مناطق ویژه اقتصادی

فریـده پناه

عملیات اجرایی گام نخست توسعه اراضی منطقه ویژه بندر امام آغاز شد

افزایش 9 درصدی تولید محصولات فلزی و معدنی منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس

تخلیه و بارگیری ۱٥۸ میلیون تن کالا در بنادر کشور

ســرویس خبر- عملیات اجرایی 
فاز نخســت توســعه اراضی موسوم به 
۶۰۰ هکتــاری در منطقه ویژه اقتصادی 
بنــدر امام خمینی )ره( بــا هدف ایجاد 
زیرســاخت های لازم بــرای توســعه 

فعالیت های لجستیک بندری آغاز شد.
معاون مهندســی و عمران بنادر و 
دریانوردی خوزســتان بیان کرد: پس از 
اتمام فاز مطالعات توسعه اراضی موسوم 
بــه ۶۰۰ هکتاری و اخذ مجوزهای لازم 

از دســتگاه های نظارتی، فاز نخســت 
عملیــات اجرایی آن با اعتباری افزون بر 

۲۰ هزار میلیارد ریال آغاز شد.
صــدرالله بهرامــی بــا اشــاره به 
سیاست های سازمان بنادر و دریانوردی 
برای ایجاد و توسعه زیرساخت های لازم 
به منظور بهره گیری از مزیت های اقتصاد 
دریامحور اظهــار کرد: عملیات حفاری 
در محورهای اصلی و تثبیت بســتر آن با 
مصالح از جمله اقدامات مهم در مراحل 

اجرایی این طرح است.
وی به اشــتغال بیــش از 5۰ نفر به 
طور مستقیم با اجرای این عملیات اشاره 
کرد و گفــت: در صــورت بهره گیری 
از ایــن زیرســاخت ها امــکان جذب 
ســرمایه گذاران خارجی، ارتقاء، بهبود 
عملکــرد و افزایش درآمــد بندر فراهم 

خواهد شد.
معاون مهندســی و عمــران ابراز 
امیــدواری کــرد: بــا تکمیــل و ایجاد 
زیرساخت های مهیا در اراضی توسعه ای 
فعالیت هــای بنــدری و دریایی، امکان 
توســعه فعالیت های بندری و دریایی به 
منظور بهره گیری از مزیت های اقتصادی 
و بازرگانــی و ایجــاد فرصت هــای 
اشتغالزایی در این مجتمع بندری افزایش 

یابد.
بندر امام خمینــی )ره( در جنوب 
خوزستان یکی از بنادر استراتژیک کشور 
در امــر صــادرات و واردات کالاهای 

اساسی است.
بندر امام خمینی )ره( تأمین کننده 
۷۰ درصد کالای اساسی وارداتی کشور 

است.

به پیشنهاد نماینده ویژه رییس جمهور؛

گزیدهمدیرعامل منطقه آزاد قصرشیرین منصوب شد

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس از سرمایه گذاری 
۲۱.5 میلیارد دلاری در طرح های پارس جنوبی 
خبر داد و گفت: علاوه بر این طرح فشارافزایی 
میدان گازی پارس جنوبی با ارزش ۲۰ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری آغاز شده است.
سخاوت اسدی در گفت وگو با خبرنگار 
تسنیم در بوشهر، منطقه پارس جنوبی را قطب 
تولید و انرژی کشــور نام برد و اظهار داشت: 
در راستای تحقق شعار امسال جهش تولید با 

مشارکت مردم طرح های مهمی تدوین شده است.
مدیرعامل ســازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس سرمایه گذاری ۱5۰ 
میلیــارد دلاری در منطقه پارس جنوبی را یادآور شــد و گفت: به واســطه همین 

سرمایه گذاری بخش قابل توجهی انرژی کشور از این منطقه تأمین می شود.
وی از سرمایه گذاری در طرح های پارس جنوبی خبر داد و خاطرنشان کرد: 
هم اکنون ۲۱.5 میلیارد دلار پروژه در منطقه پارس جنوبی در حال اجرا اســت که 

با بهره برداری از آنها ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی تقریباً ۲ برابر می شود.
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس اضافه کرد: با تکمیل و 
افتتاح طرح های در دســت اجرا درآمد ارزی و سایر درآمدهای منطقه ویژه پارس 

جنوبی افزایش می یابد.
اسدی از تسریع و تسهیل در صدور مجوزها، صدور پروانه های بهره برداری 
و واگذاری اراضی در منطقه پارس جنوبی برای توســعه سرمایه گذاری خبر داد و 
بیان کرد: قطع یقین در صدور مجوز و پروانه بهره برداری و واگذاری اراضی خیلی 

بهتر از گذشته عمل می شود و سرمایه گذاران به آن نتیجه مورد نظر خواهند رسید.
وی تولیدات گاز پارس جنوبی را مورد اشــاره قرار داد و تصریح کرد: رکود 
تولید گاز در پیک مصرف به ۷۰۹ میلیون مترمکعب رســید که بیش از ۷۰ درصد 
تولید گاز کشور است. مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس یکی از 
پروژه های مهم این منطقه صنعتی و تولیدی را طرح فشارافزایی میدان گازی پارس 
جنوبی اعلام کرد و افزود: قرارداد این پروژه برای اجرا در میدان گازی پارس جنوبی 

اواخر سال گذشته منعقد شد که ارزش سرمایه گذاری آن ۲۰ میلیارد دلار است.
اســدی اضافه کرد: در اجرا طرح فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی با ۴ 
پیمانکار بزرگ کشــور قرارداد منعقد شده است که این طرح سبب می شود ضمن 
جلوگیری از افت و افزایش تولید از میدان گازی پارس جنوبی، عواید آن برای کشور 

۹۰۰ میلیارد دلار خواهد بود. 

سرویس خبر- مدیرکل شیلات استان 
بوشــهر با تاکید بر صید و صیادی مسوولانه 
و پایدار گفت: باید با استفاده از گروه همت 
ماهیگیری و برگزاری جلسات با این گروه، 
مشــکلات جامعه صیــادان و بنادر صیادی 
بررســی شــود. عقیل امینی در نشســت با 
مجموعه معاونت صید شــیلات استان در 
رابطه با برنامه های ســال ۱۴۰۳ گفت: باید 
تلاش شــود با همدلی و همکاری و برنامه 
ریزی به تحقق شــعار امســال یعنی جهش 

تولید با مشــارکت مردم و همچنین اهداف شــیلات از جمله ایجاد شــرایطی 
مناسب برای رفاه حال صیادان رسید.

مدیرکل شــیلات استان بوشهر بر صید و صیادی مسئولانه و پایدار تأکید 
کرد گفت: نیاز اســت با استفاده از گروه همت ماهیگیری و برگزاری جلسات 
مختلف با این گروه، مشکلات جامعه صیادان و بنادر صیادی را بررسی کرد و 
در توسعه و رونق صید و صیادی و افزایش رضایتمندی صیادان زحمتکش این 
عرصه تلاش کرد. امینی در ادامه بر ایجاد زیستگاه مصنوعی در سال ۱۴۰۳ تأکید 
کرد و گفت: نیاز اســت همکاران معاونت صید موضوع تفاهم نامه انجام شده 
با شــرکت آریا ساسول را به جد پیگیری کنند تا امسال با همکاری این شرکت 

شاهد استقرار سازه های زیستگاه مصنوعی در دریا باشیم.
وی همچنین بر پیگیری برای بهسازی بنادر ماهیگیری تأکید کرد و از خرید 
۶ دستگاه اطفای حریق خبر داد و گفت: نیاز است اسکله ها و شناورهای صیادی 

با استفاده از نرم افزار و شبکه شناسنامه دار شوند.
مدیرکل شــیلات اســتان بوشهر در رابطه با کاشــت درختان حرا گفت: 
خوشبختانه سال گذشته با همت جوامع شیلاتی و با همکاری اداره منابع طبیعی 
شــاهد کاشت درخت حرا در سراسر استان بوشــهر بودیم، در سال ۱۴۰۳ نیز 
همچون ســال قبل برنامه کاشت درختان حرا به عنوان زیستگاه طبیعی آبزیان 
ادامه پیدا کند.بررسی اسناد مالکیت بنادر، سرمایه گذاری ها، قراردادها، ورود و 
خروج بنادر، کنترل و نظارت ادوات و شناورهای صیادی، برگزاری دوره های 
آموزشــی بخشــی از برنامه هایی بود که در این نشست مطرح و در رابطه با آن 

بحث و گفتگو شد.

سرویس خبر- تولید محصول در کارخانه های مستقر منطقه ویژه اقتصادی خلیج 
فــارس؛ بــا افزایش نزدیک به ۹ درصدی، به بیش از ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تن در ســال 

۱۴۰۲ رسید.
به گزارش ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( این 
درحالی اســت که مجموعه های تولیدی )فلزی و معدنی( مســتقر در این منطقه ویژه 

اقتصادی در سال ۱۴۰۱ به میزان 8 میلیون و ۹۱۰ هزار تن محصول تولید کرده بودند.

ازجملــه محصــولات تولیدی در ایــن منطقه می توان به گندله، آهن اســفنجی، 
 انواع شــمش فولادی شامل بیلت و اســلب و نیز شمش روی و آلومینیوم و مواد نسوز 

اشاره کرد.
همچنین میزان صادرات در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس در ســال گذشته ۴ 
میلیون و 85 هزار و ۳۲ تن اعلام شــد که ارزش آن بیش از یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون 

دلار است.

ســرویس خبر- بر اساس آمار ســازمان بنادر و دریانوردی در سال گذشته حدود 
۱58 میلیون تن انواع کالا در بنادر شمالی و جنوبی کشور تخلیه و بارگیری شده است.

مطابق آمار رسمی سازمان بنادر و دریانوردی در ۱۲ ماه سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۱5۷ میلیون 
و ۹۱8 هزار و ۲8۲ تن انواع کالا در بنادر کشور تخلیه و بارگیری شد.

این میزان تخلیه و بارگیری کالا در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از آن ۱۰.۹ درصد 
افزایش یافته است.

بر این اساس ۲۱ میلیون و ۴۰۳ هزار و ۷۰5 تن کالای اساسی در بنادر کشور تخلیه 
و بارگیری شده که ۱.۳ درصد بیشتر از سال ۱۴۰۱ است.

میزان تخلیه و بارگیری کالای فلزی، کالای ســاختمانی و کالای کانتینری در ســال 
گذشته به ترتیب ۹ میلیون و 85۶ هزار و ۹۷8 تن، ۳5 میلیون و ۶۱5 هزار و 558 تن و ۲5 

میلیون و ۳۰۷ هزار و ۲۹۳ تن بوده است.
همچنین 5۴ میلیون و ۳8۱ میلیون و ۹۳۲ تن فرآورده های نفتی در سال مورد اشاره 

تخلیه و بارگیری شده است.

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس  خبر داد:
سرمایه گذاری ۲۱.۵ میلیارد دلاری 

در پارس جنوبی

مدیرکل شیلات استان بوشهر:
صید و صیادی مسوولانه و پایدار تقویت شود

سرویس خبر- به پیشنهاد نماینده 
ویــژه رییس جمهور و دبیر شــورایعالی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی یعقوب 
محمودیان بعنوان مدیرعامل منطقه آزاد 

قصرشیرین منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی دبیرخانه 
شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
به پیشنهاد حجت الله عبدالملکی، نماینده 
ویژه رییس جمهور، یعقوب محمودیان 
به سمت رییس هیات مدیره و مدیرعامل 
منصــوب  قصرشــیرین  آزاد   منطقــه 

شد.
محمودیــان از تاریــخ ۲۷ دی ماه 
۱۴۰۲ با تصویب وزیران عضو شورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بعنوان عضو 
موظف هیأت مدیره ســازمان منطقه آزاد 

قصرشیرین منصوب شده بود.
ویــژه  و  منطقــه آزاد   4۸

اقتصادی در کشور داریم
دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد و 
ویــژه اقتصادی با تاکیــد بر اینکه مناطق 
آزاد می توانند رونق اقتصادی را به همراه 
داشته باشند کفت: ۴8 منطقه آزاد و ویژه 

اقتصــادی در کشــور داریم.حجت الله 
عبدالملکــی در مراســم تودیع و معارفه 
مدیرعامــل منطقه آزاد صنعتی و تجاری 
قصرشــیرین و با حضــور محمدطیب 
صحرایی استاندار کرمانشاه اظهار داشت: 
امروز آغاز به کار دوازدهمین منطقه آزاد 
تجــاری و صنعتــی را در قصرشــیرین 
داریــم که با حضور مدیرعامل و اعضای 
 هیــات مدیــره فعالیت خــود را دنبال 

می کند.
دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصــادی تصریح کرد: مناطق آزاد 

در اقصی نقاط کشــور توزیع شده اند که 
جایــگاه ملی و بین المللــی ویژه خود را 
دارند و نماینده کشــورمان در تعاملات 
با دیگر کشورها هستند. عبدالملکی بیان 
کرد: تمام مدیران و مسئولان باید نهایت 
همکاری را با مناطق آزاد برای گســترش 
فعالیت های تجاری و اقتصادی را داشته 
باشند زیرا در اقتصاد کشور موثر هستند. 
وی ادامــه داد: هم اکنون ۴8 منطقه آزاد و 
ویژه اقتصادی در کشــور فعال است که 
در حال فعالیت هســتند و متعلق به تمام 
مردم ایران اسلامی برای توسعه اقتصادی 

هستند.
دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی گفت: با تلاش مدیرعامل 
منطقه آزاد قصرشیرین اقدامات و پیگیری 
مناســبی از تهــران برای پیشــبرد امور 
صورت گرفته که امیدواریم در آینده این 
تلاش ها تداوم پیدا کند و شاهد پیشرفت 

کارها باشیم.
عبدالملکی افزود: آقای محمودیان 
مسلط به موضوع اقتصاد و به ویژه اقتصاد 
مقاومتی هســتند و با توجه سابقه کاری، 
تجربه مناســبی را در این حوزه دارند و از 
زحمات آقای نــادری نیز تقدیر می کنیم 
و از ایشــان در هیات مدیره بهره خواهیم 

کرد.
وی ادامــه داد: بــرای امســال نیز 
بودجه مناســبی برای منطقه آزاد تجاری 
و صنعتی قصرشیرین در نظر گرفته شده 
اما همچنان نیازمند حمایت از منابع ملی 

و استانی هستیم.
در پایــان این مراســم از زحمات 
نادر نــادری تقدیر و تشــکر و یعقوب 
محمودیــان به عنــوان مدیرعامل جدید 
منطقه آزاد تجاری و صنعتی قصرشیرین 

معرفی شد.

دوشنبه ۲7 فروردین ۱403 -  6 شوال ۱44۵ - ۱۵ آپریل ۲0۲4 - شماره 6۵4



FREE ZONES NEWS
www.freezonesnews.com www.freezonespress.ir www.freezonespress.com reyhannafismi@gmail.com

هفته نامه صاحب امتیاز: 
موسسه رسانه ای ریحان نفیس

مدیر مسئول: 
محمدرضا یزدان پناه فدایی

قائم مقام مدیر مسئول:
علی یزدان پناه فدایی

سردبیر:
ابراهیم ارزانی

علیخانی،  شهید  خیابان  جنوبي،  شیراز  خیابان  همت،  شهید  بزرگراه  مرکزی:   دفتر 
پلاك ٥۱ ، مرکز خرید ونك پارك ، بال شرقي ، طبقه اول ، واحد ۱ اداری  

تلفن: ۸۸60۸٥06- 02۱    کد پستی : ۱43694473۱
دفتر کیش: خیابان فردوسی،ویلاهای مروارید،بلوك B3، طبقه سوم،واحد7۱٥

تلفن: 44424999-076   فاکس: 4442496۸ - 076
شماره تماس تحریریه:093476۸٥۸4۱

اقتصادی،اجتماعی،فرهنگیچاپ و توزیع: ریحان-تهران، شهرك صنعتی صفادشت، بلوار تیر، انتهای خیابان ۱2 غربی، سالن چاپ صمیم - تلفن: 7-090٥4۱٥944٥ - 6٥٥۸6۸0۱ -02۱

April 15 - 2024 - NO.654

ســرویس خبر -بر اساس ماده ۱۴۰ 
قانون اصلاح مالیات های مستقیم، معافیت 
مالیاتی فقط به مدت ۲۰ سال از زمان تاسیس 
مناطق آزاد برقرار خواهد بود که این به معنی 
حذف معافیت مالیاتی مناطق کیش، قشم و 
چابهار با عمر بالای ۳۰ ســال است. مناطق 
اروند، ارس و انزلی نیز به زودی از شــمول 
معافیت ها خارج می شوند و تنها مناطق تازه 

تاسیس از معافیت برخوردار خواهند بود.
مناطــق آزاد اگر نگوییم بیشــتر از 
گذشته دســت کم به اندازه قبل به سرمایه 
گــذاری جدید نیاز دارنــد. عقب ماندگی 
هایی که در توســعه این مناطق طی سال ها 
وجود داشته باید از محل آورده های جدید 
جبران شــود. این در حالی ا ست که قوانین 
جدید باعث فراری دادن سرمایه گذاران می 
شود. محمدصادق مبرهن نیاکان عضو اتاق 
بازرگانی ایران در رابطه با وضعیت کنونی 
مناطق آزاد گفت: روزی که آقای ترکان در 
زمان آقای هاشمی رفسنجانی کلنگ اسکله 
شهید بهشتی را زدند گفتند ظرف پنج سال 
این اسکله آماده بهره برداری خواهد شد و 

راه آهن به این بندر کشیده می شود. 
امروز نه اسکله هنوز به بهره برداری 
کامل رســیده و نه راه آهن تجلی پیدا کرده 
است. جالب آنکه با تمام این عقب ماندگی 
ها، دولت تنها انگیزه های باقی مانده برای 
سرمایه گذاران را هم از بین می برد. این در 
حالی است که مدیرعامل منطقه آزاد سلاله 
عمان اخیرا  در گزارشی اعلام کرد در سال 
۲۰۲۲ بیش از ۴.5 میلیارد ریال )ریال واحد 
پول عمان( جذب ســرمایه گذاری داشته 
اســت. منطقه آزاد چابهار درســت روبرو 
و قرینه منطقه آزاد ســلاله است اما بعد از 
۳۰ سال هنوز زیرساختهای چابهار تکمیل 

نشده است.
وی گفت : برنامه حذف مناطق آزاد 
از ابتدای دهه ۹۰ آغاز شد. برنامه هایی برای 
آنکه قوانین سرزمین اصلی در مناطق آزاد 
اجرا شود و آزادی از مناطق آزاد گرفته شود 
از سوی برخی اعضای مرکز پژوهش های 
مجلس وقت پیگیری می شد. اما نخستین 
لوایــح و طرح ها علیه مناطق آزاد از ســال 
۱۳۹۶ به اجرا درآمــد. وی افزود: ماده ۱۴ 
قانون مناطق آزاد تاکید می کند که این مناطق 
از قلمرو گمرکی خارج اســت. اما از سال 
۱۳۹۶ مناطــق آزاد را برخلاف قانون جزو 
قلمرو گمرکی محسوب کردند و گمرکات 
در این مناطق مستقر شد. با استقرار گمرک 
در مناطــق آزاد، واردات کالاهای پرمزیتی 
مثل خودروهای خارجــی، لوازم برقی و 
پوشاک در این مناطق ممنوع شد. بنابراین 
بخشی از درآمد گردشگری در این مناطق 
که برای خرید کالاهای برقی و پوشــاک به 
دســت می آمد با از بین رفتن این مزیت از 
دست رفت. مبرهن افزود: گام بعدی برای 
از بین بردن مزیت های مناطق آزاد در سال 
۱۴۰۰ برداشــته شد. ماده 5۲ قانون مالیات 
بــر ارزش افزوده، مناطق آزاد را از این نوع 
مالیــات معاف کرده بــود؛ اما در فروردین 
۱۴۰۰ اصــل قانون مالیات بر ارزش افزوده 

بازنگری شد تا مناطق آزاد نیز شامل اعمال 
مالیات بر ارزش افزوده شوند. در حالی که 
این اتفاق، برخلاف ماده ۱۱ سیاســت های 
اقتصاد مقاومتی، ماده ۶5 قانون احکام دائمی 
توســعه و قانون خاص مناطق آزاد است. 
در ماده ۱۱ سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
بر توسعه حوزه عمل مناطق آزاد و ویژه ی 
اقتصادی کشور به منظور انتقال فناوری های 
پیشرفته، گسترش و تسهیل تولید، صادرات 
کالا و خدمات و تأمین نیازهای ضروری و 

منابع مالی از خارج تاکید شده است. 
ماده ۶5 قانون احکام دائمی توسعه نیز 
تاکید می کند: » کالاهای تولید و یا پردازش  
شــده در مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی به  
هنگام ورود به ســایر نقاط کشور به نسبت 
مجموع ارزش افــزوده و ارزش مواد اولیه 
و قطعــات داخلی به کار رفته در آن، تولید 
داخلــی محســوب و از پرداخت حقوق 
ورودی معاف اســت.« بنابراین بر خلاف 
قوانین بالادســتی، قانون مالیات بر ارزش 
افزوده بازبینی شــد تا مناطق آزاد هم شامل 
این قانون شــوند. مشکل البته برای مناطق 
آزاد مضاعف اســت. به دلیل آنکه گمرک 
و ســازمان مالیاتی هر دو قوانین خود را در 
مناطق اجرا می کنند عملا از تولیدکنندگان 
دو بار مالیات بــر ارزش افزوده گرفته می 
شــود. یک بار وقتی تولیدکننده مواد اولیه 
خــود را به مناطق می آورد و یک بار زمانی 
که کالای تولیدی را از منطقه صادر می کند.
پروســه زیر ســئوال بردن 

مناطق
امروز دولت به دلیل مضیقه های مالی 
فراوانی که تحریم ایجاد کرده، برنامه های 
گســترده مالیاتی را  پیش بینی کرده است. 
در بخش های مختلف مالیات های مسقیم 
رشدهای قابل ملاحظه ایجاد شده، مالیات 
مصــرف کنندگان افزایش یافته و عوارض 
مختلف در شــقوق گوناگون طراحی شده 
اســت. دولت همچنین یکــی از راه های 
تامیــن مالی را مناطق آزاد دیده اســت. به 
عقیده حکمرانان چند دهه معافیت مالیاتی 

برای این مناطق کافی بوده است.
یکی از مشکلات این است که مناطق 
آزاد را بر اساس شرایط امروز قضاوت می 
کنیم. در حالی که بعد از دفاع مقدس با نفت 
هفت دلار کشور اداره می شد و دولت برای 
تامین هزینه ها با مشــکلات فراوان روبرو 
بود و خرابی های جنگ را باید بازســازی 
مــی کرد؛ ایجاد مناطق آزاد رقم خورد و در 
کمترین شرایط برخورداری شروع به کار 
کردند.  مناطق آزاد بدون بودجه دولتی باید 
اداره می شــد و به خاطر داریم منطقه آزاد 
چابهار برای پرداخت حقوق پرسنل خود 
از منطقه آزاد کیــش وام گرفت و اینگونه 
با ســختی تامین هزینه می کردند. با توجه 
به تلاشــی که مدیران وقت آن زمان انجام 
دادند با تنها درآمدی که داشتند یعنی دریافت 
عوارض از واردات کالای همراه مســافر 
توانستند برخی زیرساخت ها را آماده کنند. 
دســتگاه های دولت در یک دهه اول 
در امور اجرایی مناطق دخالتی نمی کردند 

اما بعد از یک دهه به تدریج رویه عوض شد 
و با گرفتن ایراداتی که به واردات انجام می 

شد مناطق را زیر سئوال می بردند.
از منطقه آزاد سلاله عمان عقب 

افتادیم
رویکرد مناطق جذب سرمایه گذار 
خارجی ست. ســرمایه گذاران، خارج از 
قوانین و مقررات سرزمین اصلی می توانند 
با سیاســت های تسهیل کننده و تشویقی 
در این مناطق ســرمایه گــذاری کنند. در 
کشورهای دیگر دولت ها ابتدا زیرساخت 
هــا را در مناطــق آزاد آماده می کنند بعد با 
اعطای مشوق هایی از سرمایه گذار دعوت 
به ســرمایه گــذاری می کننــد. در ایران 
زیرســاخت ها نیز توسط خود مناطق و با 
آورده های بخش خصوصی آماده می شود. 
دولــت برآورد کرده که از مناطق آزاد 
مــی تواند ۱5 هزار میلیــارد تومان مالیات 
دریافت کند. مسئولان به این موضوع توجه 
نکردند که اگر سرمایه گذاران از این مناطق 
خارج شوند این مالیات را از چه کسانی می 

خواهند دریافت کنند؟
از یک ســو سازمان های مناطق آزاد 
به لحاظ ماهیت دولتی که دارند هیچ نقشی 
در تصمیم ســازی و ارائه نظرات ندارند و 
از سوی دیگر نگاه دولت مخصوصا دولت 
سیزدهم علی رغم شعارهایی که می دهند 
نگاه خوبی به تشکل های بخش خصوصی 
نیســت.  ۱۰ سال اســت به دلیل الزام ارائه 
اظهارنامــه، مناطــق آزاد معافیت مالیاتی 
ندارند. تمام مواد مالیات های مستقیم را در 
مناطق آزاد اجرا می کنند و حتی بر خلاف 
قانــون مناطق آزاد، مالیات بر دارایی از نقل 
و انتقــالات می گیرند. مالیات بر حقوق را 
بــا رای دیوان در مناطــق اجرایی کرده اند 
همچنین با پیگیری های آقای خاندوزی از 
ســال ۱۴۰۰ مناطق آزاد را مشمول مالیات 
بر ارزش افزوده کردند. بدین ترتیب عملا 
مناطق آزاد دیگر هیچ تفاوتی با ســرزمین 

اصلی ندارد. 
مناطق آزاد بر اســاس ماده 14 
قانون مناطق آزاد خــارج از قلمرو 

گمرکی ا ست
مبنای قانونــی اخذ مالیات بر 

ارزش افزوده چیست؟
قانونی که بحث واردات را مشخص 
می کند قانون امور گمرکی ست. در قانون 
گمرک، واردات به قلمرو گمرکی مشمول 
قوانین می شود. مناطق آزاد بر اساس ماده ۱۴ 
قانــون مناطق آزاد خارج از قلمرو گمرکی 
ست. امروز در ماده قانون مالیات بر ارزش 
افزوده، واردات به مناطــق آزاد را واردات 
تلقی کردند. با همین یک اشتباه مناطق آزاد 
مشمول مالیات بر ارزش افزوده شد. این در 
حالی ا ســت که نه معاونت حقوقی روی 
این اشــتباه حساسیتی نشان داد و نه معاون 
قوانین مجلس نگاهی به این بند داشت. ما با 
همه این دوستان هم در رابطه با این تناقض 
قانونی مکاتبه داشــتیم اما هیچ اصلاحی 
صورت نگرفت. با این اتفاق یک مشــکل 
مضاعف برای واحدهای تولیدی در مناطق 

آزاد ایجاد شــد. به ایــن صورت که وقتی 
تولیدکننده ماده اولیــه را برای تولید وارد 
منطقه می کند یک بار باید مالیات بر ارزش 
افزوده بدهد و وقتی محصول ساخته شده را 
به خارج از منطقه صادر می کند نیز یک بار 
دیگر باید مالیات بر ارزش افزوده بپردازد. 

در برنامه هفتم توســعه نیز موادی به 
مناطق آزاد اختصاص یافته که محدودیت 
های این مناطق را بیشــتر می کند. درباره 

برنامه هفتم اقدامی انجام داده اید؟ 
در خصوص برنامــه هفتم به مرکز 
پژوهش ها و دیگر دستگاه ها و اعتراضمان 
را بــه مواردی که دربــاره مناطق آزد پیش 
بینی کرده بودند عنوان کردیم. کمیســیون 
تلفیــق کار خودش را کرد و در صحن هم 
نمایندگان نمی خواهند اسمی از مناطق آزاد 
برده شــود. دبیرخانه مناطق آزاد بر خلاف 
قانون به ستاد فرماندهی مناطق آزاد تبدیل 
شــده و در ریزترین مسائل اجرایی مناطق 
آزاد مداخله می کند. به دوستان گفتیم اصلا 

تبصــره ماده ۲۳ قانون برنامه ششــم را در 
لایحه جدید مطرح نکنید چون با پایان عمر 
برنامه ششــم خود به خود لغو می شود اما 
گفتند ما باید تاکید کنیم که دبیرخانه مناطق 
از زیرمجموعه وزارت اقتصاد خارج شود. 
در حالی که مــا مطمئن بودیم آقای 

خانــدوزی اجازه چنین کاری را نمی دهد. 
مشــکلات در مواد برنامه بسیار زیاد است. 
حتــی ماده ۱۱8 فراز پایانی برنامه دســت 
ســازمان برنامه را چنان باز گذاشته که می 
تواند هرگونه تاویل و تفسیری از قانون می 

تواند داشته باشد. 

محمدصادق مبرهن عضو اتاق بازرگانی ایران :

دولت در جذب سرمایه خارجی در مناطق آزاد موفق نبوده است
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